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سرخوردگی از عملكرد بانک ها
صفحه2
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زالی عنوان کرد؛
غفلت از HIV در دوران 

کرونا 
رییس دانشــگاه علوم پزشــکی 
شــهید بهشــتی با عنــوان این 
مطلب که بیماری ایدز در دوران 
کرونا مورد غفلت قرار گرفت، بر 
لزوم توســعه برنامه های حمایتی 
در  آگاهــی عمومی  افزایــش  و 

خصوص این بیماری تاکید کرد.

2 ,

3 ,

8 ,

قيمت انواع ميوه و تره بار از تاریخ 4/ 1402/9 تا 

اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع ميوه  ردیف

460.000 انار ممتاز دانه مشکی 1

172.500 انار شیرین درجه2 2

287.500 انار شیرین و میخوش  3

460.000 کیوی درشت ممتاز 4

276.000 کیوی درجه 1 5

منبع : سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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یادداشت 
?.......  کاظم گلخنی 

بــه گزارش نــدای هرمزگان جلســه 
شهرستان  ســامت  شورای  کارگروه 
جاسک با موضوع پیشگیری از سوانح 
وحــوادث ترافیکی در محل فرمانداری 
دوراندیش  ریاست حســن  به  جاسک 
معــاون سیاســی امنیتــی فرمانداری 
شهرســتان جاســک و با حضور جواد 
پوردکان سرپرســت شبکه بهداشت و 

?....دکتر عباس فضلی 
tزبان خاص قرآن

امروز مقاله ای خواندم با عنوان »شتر 
یا ریســمان« از اندرو ریبین در کتاب 
مجموعه مقالات قرآن پژوهی غربیان 
به ترجمه ی مرتضــی کریمی نیا که 
برداشت های مختلف از آیه شریفه ی 
40 سوره ی اعراف را تحلیل کرده بود.

نكته های نيكو

ساحل سورو در 
 بندرعباس

پاکسازی شد

تفاهم نامه جذب تفاهم نامه جذب 22002200 نفر در طرح توسعه فولاد هرمزگان امضا شد نفر در طرح توسعه فولاد هرمزگان امضا شد

محققان می گویند؛

ارتباط سر زدن در فوتبال 
با کاهش عملكرد مغز 

مدیرعامل شرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی منطقه 

هرمزگان:

قيمت کپسول 
غيریارانه ای فقط 10 
درصد افزایش دارد

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
طی مراسمی با حضور اســتاندارهرمزگان تفاهم 
نامه ســه جانبه جذب 2200 نفر در طرح توسعه 
فولاد هرمزگان از طریق سامانه جستجوی شغل 

منعقد شد.
به گزارش ندای هرمزگان، طی مراسمی با حضور 
مهــدی دوســتی، تفاهم نامه ســه جانبه جذب 
2200 نیروی بومی در طرح توسعه شرکت فولاد 
هرمزگان از طریق سامانه جستجوی شغل میان 
استانداری، شرکت فولاد و اداره کل تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی منعقد شد.
استاندارهرمزگان در این جلسه اظهار داشت: یکی 
از جلساتی که با اشــتیاق در آن شرکت می کنم 
مباحث مرتبط با اشــتغالزایی برای جوانان است 
چرا که بخش قابل توجهی از جامعه و خانواده ها 

درگیر این مسئله هستند.
وی افزود: اشــتغال جــزو دغدغه هــای اصلی 
دولت اســت در این زمینه 2 مســئله داریم یکی 
از مباحث تولید شــغل و مســئله دیگری هدایت 

شــغلی اســت، با کمک صنعت و معدن و بخش 
های مختلف ایجاد شــغل در حال انجام است اما 
 باید این اشــتغال برای جوانان بومی استان رقم 

بخورد.
استاندار هرمزگان گفت: هدایت شغلی و رقم زدن 
اشتغال برای جوانان اســتان به صورت شفاف و 
از طریق برگزاری آزمون اتفاق خواهد افتاد، این 
کار تاکنون در جذب نیرو در شــرکت ها و صنایع 
بزرگ اســتان رقم خورده و جذب نیرو در شرکت 
فولاد هم با امضای تفاهم نامه ای به همین روش 
و از طریق سامانه جستجوی شغل صورت خواهد 

پذیرفت.
وی تصریح کــرد: فولاد هرمزگان همیشــه در 
کنار ما بوده و عاوه بر فعالیت مســتمر در زمینه 
گسترش و توسعه تولید و اشتغال در فعالیت های 
مرتبط با مسئولیت های اجتماعی هم کمک های 

شایانی داشته است.
نماینــده عالــی دولت در اســتان هرمــزگان با 
اشــاره به اینکه تا سه ســال آینده شاهد انقاب 

در حــوزه تولیــد فــولاد اســتان خواهیــم بود 
گفت: طــرح های توســعه ای کــه در فولاد و 
بخش های دیگــر معطل بود مجــدد راه افتاده 
و مطابــق برنامه زمانبندی ایــن طرح ها در حال 
انجام اســت و به صورت مداوم پایش و بررسی 
 می شوند تا استان به رتبه اول تولید فولاد کشور 

برسد.
وی ادامــه داد:زنجیره هــای مختلف فولادی در 
حوزه بالادســتی و پایین دســتی در حال ایجاد 
اســت، تاکنون در سطح استان در تمام ادوار تنها 
4.۵ میلیون تن ظرفیت تولید فولاد داشــتیم اما 
در ایــن دولت با طرح ریزی صــورت گرفته 10 
میلیون تن فولاد جدیــد به ظرفیت فعلی افزوده 

خواهد شد.
دوستی با اشاره به اینکه در سایر حوزه ها از جمله 
زنجیره های تولید شیشه و کاغذ، الحاق زمین به 
پس کرانه بندر شــهید رجایی، احداث بنادر خمیر 
و لنگه و سیریک دولت سیزدهم کارهای بزرگی 
رقم زده گفت: در دو سال متوالی استان توانست 

با کسب رتبه اول در حوزه امنیت سرمایه گذاری 
سبب جذب ســرمایه و در نتیجه رشــد تولید و 

اشتغال شود.
وی با اشاره به تحقق 11۵ درصدی برنامه تولید 
شــغل استان نسبت به برنامه از پیش تعیین شده 
اظهار داشت: اســتان برای سال جاری مکلف به 
ایجاد 2٩ هــزار فرصت شــغلی منحصر به فرد 
بود که خوشــبختانه با تاش های صورت گرفته 
تاکنون بالغ بــر 33 هزار فرصت شــغلی ایجاد 
 شــده که نشــان دهنده تحقــق 11۵ درصدی

است.
وی با تاکید بر اینکه بنا داریم با اجرای برنامه های 
مختلف در حوزه اشــتغال میزانی بیکاری را تک 
رقمی کنیم گفت: تنها در پروژه بزرگ نخلستان 
بشــاگرد 400 نفر و در طرح توســعه پالایشگاه 
بندرعباس 1۵00 نفر مشــغول به کار شــده اند 
که نشــان دهنده عزم جدی در راستای کاهش 
بیکاری و افزایش اشتغالزایی برای جوانان بومی 

است.

   خبر 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
دبیر ســتاد امر به معروف و نهی از منکر کشــور گفت: 
جای آموزش قانون گرایی، نظم و آداب اجتماعی در نظام 
آموزشی کشــور خالی اســت و آموزش این موارد باید از 

سنین پایه آغاز شود.
به گزارش ندای هرمزگان، حجت الاســام محمدحسین 
طاهری آکِردی در همایش روســا و دبیران شوراهای امر 
به معروف و نهی از منکر استان افزود: در چنین شرایطی 
می توان امیدوار بود که افراد در بزرگسالی مرتکب خطا و 

قانون شکنی های مختلف نشوند.
وی ادامــه داد: امر به معــروف و نهی از منکر یک آموزه 
غنی اســامی برای نظــارت مردم بر مــردم و مردم بر 
حاکمیت اســت کــه نمونــه آن در کشــورهای مدعی 

دموکراسی و قانون گرایی نیز دیده نمی شود.
حجت الاســام طاهری آکِردی ادامــه داد: دامنه امر به 
معروف و نهی از منکر بسیار وسیع بوده و تنها به مواردی 
مانند حجب و عفاف محدود نمی شــود و می تواند موارد 
کانی مانند اصاح نظام مالیاتی، عملکرد بانکی، صنایع 

و آموزش وپرورش را شامل شود.
دبیر ســتاد امر به معروف و نهی از منکر کشــور تصریح 
کرد: وظیفه ســتاد امر به معروف و نهی از منکر، تنظیم 
امور دینی اســت اما دایره امور دینی گسترده بوده و هر 

نوع قانون شکنی مصداق منکر است.
حجت الاسام طاهری آکِردی، آموزش را یکی از وظایف 
اصلی این مجموعه معرفی و اضافه کرد: مصادیق امر به 
معروف و نهی از منکر در حوزه های مختلف شناســایی و 
مستندسازی می شود که به عنوان مثال ۵۷ عنوان کتاب 

درباره احکام اصناف شغلی نوشته شده است.
وی، الگوگرفتن از شــیوه اهل بیت)ع( در امر به معروف 
و نهی از منکر را ضروری دانســت و یادآورشد: در زمان 
بنی امیه نیز بحث مشــروبات الکلی یا موســیقی غنایی 
وجود داشــت و باید ببینیم بزرگان دینی در این موارد چه 

می کردند.
حجت الاسام طاهری آکِردی خاطرنشان کرد: در تمام 
مصادیق امر به معروف و نهی از منکر، ماک قانون است 
و در بحث حجاب نیز تاکید ما بر حفظ و گسترش هویت 
فرهنگی، مذهبی و تاریخی هر منطقه اســت تا اصالت ها 
حفظ شود. در این مراسم تعدادی از دبیران شوراهای امر 
به معــروف و نهی از منکر ادارات، ســازمان ها و صنایع 

هرمزگان با اهدای لوح تجلیل شدند.

دبير ستاد امر به معروف و نهی از منكر کشور در 
سفر به هرمزگان؛

آموزش قانون  گرایی باید از سنين 
پایه آغاز شود

 

ندای هرمزگان - گروه اجتماعی 
مدیــرکل بحــران اســتانداری هرمــزگان گفت: با 
توجــه به وضعیت خاص اســتان و بر اســاس برنامه 
ملی کاهش خطر حوادث و ســوانح ،جلســه بررسی 
 مطالعات ســند اســتانی کاهش خطر حوادث برگزار

شد.
به گزارش ندای هرمزگان، مهرداد حسن زاده در جلسه 
کارگروه بررسی مطالعات سند استانی پیرامون کاهش 
خطر حوادث بیان داشــت: با توجه به وضعیت خاص 
استان هرمزگان و براســاس برنامه ملی کاهش خطر 
حوادث و سوانح با مشارکت دستگاه های مسئول این 

برنامه تهیه شده است.
وی به اهــداف مورد نظر در این طرح اشــاره کرد و 
اظهار داشــت: اهداف این طرح شامل ارائه برنامه ها و 
اقدامات مربوط به کاهش خطر و حوادث، پیش بینی و 
پیگیری کاهش خطر حوادث و ســوانح در تمامی ابعاد 

است.
وی در ادامــه گفت: یکی دیگــر از اهداف این طرح، 
مدیریت یکپارچه و هماهنگ، تحقق تصمیم ســازی، 
تصمیم گیری و سیاســت گذاری در راستای افزایش 
تــاب آوری و تحقق جامعه محــوری مدیریت بحران 

خواهد.
مدیرکل بحران اســتانداری هرمزگان به خدمات مورد 
انتظار در این طرح نیز اشاره کرد و تصریح کرد: خدمات 
مورد انتظار در طرح نیز شــامل شناســایی و اولویت 
بنــدی مخاطرات به تفکیک شهرســتان، شناســایی 
آسیب پذیری ها اعم از آســیب پذیری های فیزیکی 
 و کالبــدی، اجتماعی، زیســت محیطــی و اقتصادی

است.
حسن زاده در ادامه گفت: بر اساس برآوردها باید آسیب 
پذیری های بحران ساز مشخص و اولویت بندی شوند 
و در برنامه و اقدامات ارائه شــده در این ســند محور 

اولویت بندی ها قرار گیرد.
گفتنی اســت، این برنامه برای نخستین بار در سطح 
استان تهیه شده است تا فرآیند پیش بینی، پیشگیری و 
کاهش خطر حوادث و سوانح استان از وضعیت مطلوب 

تری برخوردار شود.

سند استانی کاهش خطر حوادث 
و سوانح هرمزگان بررسی شد

اجتماعی

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافيست !  32242888 و 076-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

دعوت به همکاری 

به یک منشی خانم مجرب، با روابط عمومی بالا نيازمندیم.                                                   

شماره تماس : شماره تماس : 0935933716709359337167  

U
            با حقوق و پورسانت عالی با حقوق و پورسانت عالی 

ندای هرمزگان - گروه خبر
نماینــده عالــی دولت در اســتان هرمزگان از افتتــاح 120 پروژه 
 ورزشــی همزمان با ســفر ریاســت جمهــوري به اســتان خبر 

داد.
به گزارش ندای هرمزگان، اســام جاهدی عضو تیم ملی قایقرانی 
معلولیــن ایران در رشــته کایــاک و کانو و دارنــده مدال طای 
بازی های پاراآســیایی 2022 شامگاه یکشــنبه 12 آذرماه با مهدی 

دوستی استاندار هرمزگان دیدار کرد.
مهدی دوســتی در این دیدار که با حضــور مظفر خادمی مدیرکل 
ورزش و جوانان اســتان برگزار شــد، اظهارداشت: دولت به توسعه 
ورزش به خصــوص در حوزه قهرمانی اعتقاد ویــژه ای دارد و این 

اعتقاد را در عمل با حمایت از ورزشکاران نشان داده است.

وی افــزود: در دولــت ســیزدهم گام هــای بلندی برای توســعه 
زیرســاخت های ورزشی برداشته شده است و در این راستا همزمان 
با ســفر ریاست جمهور به اســتان حدود 120 پروژه ورزشی شامل 
سالن ، زمین چمن، استخر و... در استان به بهره برداری خواهد رسید.

نماینده عالی دولت در اســتان هرمزگان، تاکید کرد: بحث اشــتغال 
ورزشــکاران به ویژه ورزشــکاران مدال آور را پیگیــری میکنیم و 
امیدواریم این دغدغه ورزشکاران نیز در این دولت حل و فصل شود.

دوستی، خاطرنشــان  کرد: شــاد کردن دل ملت ایران و به اهتزار 
درآوردن پرچم ســه رنگ کشــور عزیزمان ایــران را نمی توان با 
مادیــات ارزش گذاری کرد اما به هر صورت وظیفه داریم مراســم 
تجلیل از مدال آوران مسابقات آســیایی را برگزار کنیم که در حال 

برنامه ریزی های نهایی است.

120 پروژه ورزشی در سفر رئيس جمهور به هرمزگان افتتاح می شود



خبر

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی
با همکاری شــهرداری و تشــکل های محیط زیستی ساحل 

سورو پاکسازی شد.
به گزارش ندای هرمزگان، پاکســازی نوارساحلی محله سورو 
شهر بندرعباس به همت شهرداری بندرعباس برگزار شد. این 

برنامه  از پارک ساحلی کپشکن بندرعباس آغاز گردید. 
میثم قاســمی معاون طبیعی و تنوع زیســتی حفاظت محیط 
زیســت هرمزگان در این همایش افزود: ســاحل ســورو در 
بندرعباس  که تنها ســاحل بکر و باقی مانده ای از این شهر به 

شمار می رود، پاکسازی شد.
وی افــزود: در ایــن اقدام نمادین توســط  محیط زیســت، 
شهرداری، سازمان بازیافت، گروه بیمه زندگی خاورمیانه، گروه 
دوستداران محیط زیست دهش، سمن مشق آفرینش، رفتگران 
طبیعت، رسانه زیست محیطی و شرکت بنا گستر کرانه حضور 

فعال داشتند . 
قاســمی بیان کرد: با توجه به وســعت نوار ساحلی همچنین 
اقداماتــی نه تنها بــه بهبود زیبایی و تمیزی ســاحل کمک 
می کند، بلکه به حفاظت هرچه بهتر از محیط زیســت دریایی  
نیز کمــک می کند. و از تلاش های همه ی افرادی که در این 

همایش شرکت کردند، کمال تشکر و قدردانی را داریم.
قاسمی در ادامه به یکی از معضلات  مشهورد سواحل از جمله 
آلودگی پلاستیکی اشــاره کرد وی افزود: میکروپلاستیک ها 
قطعات کوچکی از مواد پلاســتیکی هستند که باعث آلودگی 
محیط زیســت می شــوند. این ذرات  کوچک، با قطر کمتر از 
۵ میلی متر، در نزدیکی سطح بستر دریاها و اقیانوس ها وجود 
دارند، متاسفامه امروزه، حدود ۸ میلیون تن ضایعات پلاستیکی 
به اقیانوس ها وارد می شود، و ۲۵۰ هزار تن از این پلاستیک ها 
در حال حاضر در دریا شــناور است، در حالی که بقیه احتمالًا 

ته نشینی و شسته شدن از سواحل را تجربه می کنند.
وی ادامه داد: میکروپلاستیک ها نه تنها به محیط زیست آسیب 
می رسانند، بلکه به سلامت انسان نیز تأثیر دارند. برخی از مواد 
موجود در میکروپلاســتیک ها می توانند منجر به بزرگنمایی 

زیستی شده که تاثیرات منفی بر بدن انسان می گذارد.

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرعامل شــرکت ملــی پخش فرآورده هــای نفتی منطقه 
هرمزگان گفــت: بهای گاز مایع غیر یارانــه ای در هرمزگان 
همانند سراســر کشور فقط ۱۰ درصد بیشــتر از گاز یارانه ای 

تعیین شد.
به گــزارش ندای هرمزگان، احمد ســالاری فر درباره قیمت 
جدید گاز مایع غیریارانه ای در هرمزگان، بیان داشــت: بدین 
ترتیب افرادی که در ســامانه ســدف نام نویســی کرده اند، 
می تواننــد گاز مایع را به قیمت هر کیلوگــرم ۲ هزار و ۵۳۶ 
تومان و هر ســیلندرگاز ۱۱ کیلویی رابا قیمت ۲۷ هزار و ۹۰۰ 

تومان خریداری کنند.
وی گفت: یک سیلندرگاز ۱۱ کیلوگرمی برای افرادی که به هر 
دلیل موفق به نام نویسی در سامانه سدف نشده اند، با قیمت 
غیریارانه ای با احتســاب ۱۰ درصد افزایش قیمت، ۳۰ هزار و 

۶۹۰ تومان خواهد بود.
بی برنامگی و نبود نظم مناسب در اجرای طرح سهمیه بندی 
گاز مایع در هرمزگان در روزهای اخیر سبب گرفتاری مردم و 

بروز نارضایتی های فراوانی شده بود.

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی
استاندارهرمزگان با حضور در دانشگاه هرمزگان آزمایشگاه مواد 

و متالوژی این دانشگاه را مورد بهره برداری قرار داد.
به گــزارش ندای هرمزگان، طی مراســمی با حضور مهدی 
دوستی استاندار، آزمایشگاه مواد و متالوژی دانشگاه هرمزگان 

با حمایت شرکت فولاد هرمزگان افتتاح شد.
اســتاندار هرمزگان در حاشــیه بهره برداری از این آزمایشگاه 
گفت: مهارت آموزی پایه اصلی تامین نیروی انسانی مورد نیاز 
و مبنای توسعه پایدار است بر همین مبنا هم فولاد هرمزگان 
نیز در راستای آموزش مهارت های مختلف امکانات مورد نیاز 

آزمایشگاهی در سطح استان را تامین کرده است.
وی افزود: همچنین هنرســتان جوار فولاد نیز وجود دارد که 
دانــش آموزان پایه هــای دهم، یازدهــم و دوازدهم در این 
هنرســتان تحصیل می کنند و با دریافت آموزش های لازم در 

آینده می توانند جذب این صنعت شوند.
اســتاندار هرمزگان با تاکید بر اینکه برنامه داریم با همکاری 
دانشگاه هرمزگان و شــرکت فولاد بتوانیم دانشکده متالوژی 
در آینــده ایجــاد شــود، گفت: به دنبــال احداث دانشــگاه 
تخصصی فولاد هســتیم و مذاکراتی با وزیر علوم انجام شده 
و امیدواریم ایــن کار در آینده به نتیجه برســد. وی تصریح 
کرد: همچنین با همکاری شــرکت فولاد هرمزگان تجهیزات 
آزمایشگاهی مورد نیاز دانشگاه تامین شد و در گام های بعدی 
امیدواریم یک آزمایشــگاه برای آزمایشات مورد نیاز کالاهای 
 صادراتی و وارداتی و صنعت اســتان نیز این شــرکت ایجاد 

کند.

به گزارش ندای هرمزگان جلسه کارگروه شورای سلامت 
شهرستان جاسک با موضوع پیشگیری از سوانح وحوادث 
ترافیکی در محل فرمانداری جاســک به ریاســت حسن 
دوراندیش معاون سیاســی امنیتی فرمانداری شهرستان 
جاســک و بــا حضور جواد پوردکان سرپرســت شــبکه 
بهداشــت و درمان جاسک، شهردار و جمعی از مدیران و 

مسئولین ادارات برگزار شد.
در این جلســه جواد پوردکان سرپرســت شبکه بهداشت 
جاســک در ادامــه افزود : یکی از ســوانح جــاده ای پر 
تکرار در جاســک مربوط به تصادف با شــتر است، باید 
با آموزش و فرهنگ ســازی، تصویب قوانین مشــخص 
 و بازدارنده مشکلات ناشــی از تصادف با شتر را کاهش

داد .
پــوردکان با ارائــه آماری در این خصوص بیان داشــت: 
حضور و آمادگی ۲۴ ســاعته نیروهای فوریتهای پزشکی 
شهرســتان جاســک در پایگاه های جاده ای بخشــی 
از خطــرات این گونــه تصادفات را کاهــش می دهد، اما 
قطعا پیشــگیری از این حوادث در اولویــت قرار دارد، با 
ساماندهی شــتر های ســرگردان از بخش قابل توجهی 
از این حوادث جلوگیری می شــود. اجــرای پلاک کوبی 
 و احــراز هویت شــترها در این خصوص تاثیر بســزایی 

دارد.
وی ادامه داد: نصب شــب رنگ بر شــترها یکی دیگر از 
راهکارهای کم هزینه با میزان اثر بالا است. امیدواریم با 
همکاری سایر ادارت بتوانیم تا پایان سال از وقوع بخشی 

از این حوادث پیشگیری کنیم.
در پایان دوراندیش معاون سیاسی امنیتی جاسک با تأکید 
بر ضرورت همکاری بین بخشــی بین ادارات شهرستان 
در خصوص پیشگیری از سوانح و حوادث جاده ای اظهار 
داشت:»با برنامه ریزی و سیاست گذاری صحیح واصولی 
می توان از بســیاری از حوادث جاده ای مانند تصادفات 
با شتر که ســلامت عمومی جامعه را به خطر می اندازند 

پیشگیری کرد.«
فارغ از این ایده ها که همگــی قابل احترام، اما تکراری 
است. بنظر می رسد صاحبان شترهای سرگردان هنوز به 
عمق تراژدی این حوداث مرگبــار پی نبرده اند و چندان 
تمایلی به ایجاد جهاز بند برای اسکان شبانه شترها نشان 
نمی دهند. تجربه سالها گذشته نشان داده که اجرای این 
طرح بدون درگیر کــردن جوامع محلی راه به جایی نمی 

برد. 
شفاف تر اینکه بهتر است یک کارگروه در جهت فرهنگ 
ســازی و آگاه ســازی جوامع محلی بخصوص صاحبان 
شترهای سرگردان تشکیل شود و در جهت اسکان شبانه 
شــترها در جهاز بندهای دور از جاده ها مذاکره شــود تا 
شــاید این افراد  که عمدتا صاحب ثروت و نفوذ هستند، 
دست از لجاجت برداشته و با همراهی با طرح های دولتی 
و اسکان شترها، مانع تکرار مداوم حوداث مرگبار در جاده 

های شرق استان شوند.

ندای هرمزگان - گروه خبر
سرپرســت معاونت هماهنگی امور عمرانی اســتانداری 
هرمزگان گفت: تســریع در الحاق اراضی جدید شناسایی 
شده توسط بنیاد مسکن به روستاهای متقاضی در راستای 
نهضت ملی مســکن روستایی در دســتور کار قرار گرفته 

است.
به گــزارش ندای هرمــزگان، محمد مرودی در جلســه 
هماهنگی نهضت ملی مســکن روستایی در استان اظهار 
داشــت: نیازهای واقعی مردم در حوزه زمین و مســکن 
روســتایی احصا شــده و اراضی مورد نیاز نیز توسط بنیاد 

مسکن شناسایی شده است .
وی افزود: در راستای نهضت ملی مسکن تسریع در الحاق 
اراضی جدید به روستاهای متقاضی توسعه در دستور کار 
قرار گرفته است اما این تسریع با دقت بر نیاز واقعی مردم 

صورت خواهد گرفت.
وی گفت: در خصوص تامین زیرســاخت های مورد نیاز 
ایــن اراضی بویژه در زمینــه آب و برق که نیازهای اولیه 
ســکونت است پیگیر هستیم و موضوع در شورای مسکن 

طرح موضوع می شود.
سرپرســت معاونت هماهنگی امور عمرانی اســتانداری 
هرمزگان خاطر نشــان کرد: افزایش جمعیت روســتاها 
و روند رو به رشــد مهاجرت معکــوس در برخی مناطق 
روستایی با توجه به آب و هوا و نزدیکی به مراکز شهرها 
موجب شده تا تقاضای زمین و مسکن روستایی در استان 

هرمزگان روندی صعودی پیدا کند.

   هرمزگان 
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سرپرست معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری 

هرمزگان:

اراضی جدید در راستای نهضت ملی مسکن 
به روستاهای هرمزگان الحاق می شود

 ساحل سورو در بندرعباس
پاکسازی شد

2
   یادداشت  

    

  اجتماعی
    

آزمایشگاه مواد و متالوژی دانشگاه 
هرمزگان افتتاح شد

کشتار پرتکرار شتران؛

 لزوم مشارکت جوامع محلی   

?....... کاظم گلخنی 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
استاندار هرمزگان، عملکرد بانک ها در عقد قرارداد پرداخت 
تســهیلات نهضت ملی مسکن را نامطلوب دانست و گفت: 
این مسئله با عملکرد مثبت بانک ها و جبران عقب ماندگی ها 

اصلاح شود.
به گزارش ندای هرمزگان، مهدی دوستی در نشست شورای 
مسکن استان ضمن بررسی آخرین وضعیت پیشرفت پروژه 
های نهضت ملی مسکن اســتان، درخصوص بررسی روند 
پیشــرفت پروژه های خوابگاه های دانشجویی، اظهارداشت: 
ایــن پروژه ها روند مطلوبی ندارنــد و کار اجرایی کند پیش 
می رود از این رو لازم اســت موانع رفع و در عملیات اجرایی 

خوابگاه های متاهلی تشریع شود.
وی افزود: عملکرد بانک های اســتان در پرداخت تسهیلات 

پروژه های مســکن مهر تبدیلی به نهضت ملی مســکن و 
درصد انعقاد قرارداد بانک ها به واحدهای معرفی شده اجاره 
۹۹ ساله بســیار بد است و استان هرمزگان جزو استان های 
پایین جدول در کشور اســت که باید این مسئله با عملکرد 

مثبت بانک ها و جبران عقب  ماندگی ها اصلاح شود.
اســتاندارهرمزگان تصریح  کرد: عملکرد بانک های اســتان 
قابل توجیه نیســت و مدیران مســئول باید نسبت به وضع 
موجود در پرداخت تسهیلات پاسخگو باشند. مهدی دوستی 
ابرازداشــت: مکاتبه ای با بانک های خصوصی استان انجام 
شــده تا این بانک ها میزان مشــارکت خود در نهضت ملی 
مسکن را اعلام کنند و تا پایان هفته فرصت دارند که پاسخ 
نامه را بدهند و تکلیف متقاضیان را مشــخص کنند چرا که 
معنی ندارد بانکی منابع اســتان را در اختیار داشته باشد و به 

استان خدمات ندهد.

سرخوردگی از عملکرد بانک ها

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 

هرمزگان:

قیمت کپسول غیریارانه ای فقط ۱۰ درصد 
افزایش دارد

ندای هرمزگان - گروه اجتماعی  
مدیرعامل جامعه معلولین اســتان هرمزگان 
در ارسال متنی ابراز داشت: معلولین در کنار 
مردم شهر بندرعباس از دعواهای سیاسی و 
وعده های نا فرجام اعضای شــورا خسته و 
دلزده شــده اند و منتظر کار و فعالیت آن ها 

هستند.
به گــزارش ندای هرمزگان، محمد حســن 
اســتاد مدیرعامل جامعه معلولین هرمزگان 
با ارســال یادداشتی به مناسبت روز معلولین 

نوشت:
اعضای محترم شــورای اســلامی شــهر 

بندرعباس 
سلام علیکم 

رای مردم حق الناس است این حق مردم بر 
گردن شما عزیزان است . هر سخن و قولی 
که می دهید انتظار مشروع در جامعه ایجاد 

می کند پیشــنهاد می کنم قول و وعده ای 
که از عهده و توان شورای شهر خارج است، 

بیان نکنید تا مردم چشم انتظار نمانند.
 معلولین در کنار مردم شــهر بندرعباس از 
دعواهای سیاســی و وعده هــای نا فرجام 
خسته و دلزده شده اند و منتظر کار و فعالیت 

شما هستند . 
سالهاست از ناکارامدی و فرسودگی حمل و 
نقل عمومی شــهر بندرعباس به ویژه برای 
افراد کم، توان - ســالمندان و بانوان سخن 

گفته ایم هر بار نیــز با وعدهای نمایندگان 
شورای اسلامی شهر و شهرداری بندرعباس 
مدت،ها ســرگرم شــده ایم ولی نتیجه ای 

ملموس در سطح شهر ندیده ایم . 
بدون تردید اعضای محترم شورای اسلامی 
شهر می دانند که ایجاد سامانه حمل و نقل 
مناسب معلولین یک تکلیف قانونی می باشد 
،قانونگــذار برای عدم تحقــق آن مجازات 
تعیین نموده است کافی است به فصل دوم 
قانون حمایت از افراد دارای معلولیت مراجعه 

شود. 
دوره چهار ســاله شورای اســلامی شهر به 
ســرعت پایان می یابد لطفا از فرصت هایی 
که چون باد می گذرد جهت خدمت به مردم 

شریف بندرعباس استفاده نمائید .
بیش از دو دهه است در هر فرصت و مجالی 
از عدم، مناســب ســازی فضای شهری و 

اماکن عمومی شــهر بندرعباس انتقاد کرده 
ایم پیشــنهاد داده ایم اما هنوز با شــهری 
نــا امن برای رفت و آمــد معلولین رو به رو 

هستیم . 
اصلاح و استاندارد سازی پیاده روها و سواره 
روها با شــرایط مطلوب فاصله نجومی دارد 
عزیزان عضو شورای شــهر حق دسترسی 
یکــی از حقوق اساســی و بنیادین مردم به 

ویژه معلولین و سالمندان می باشد . 
فرامــوش نکنید که شــما نماینــده و امین 
مردم هســتید در این شرایط سخت و دشوار 
حداقل در دو موضوع اشــاره شــده مناسب 
ســازی فضای شــهری و اماکن عمومی و 
ایجاد ســامانه حمل و نقل عمومی شهری 
شــریف همشــهریان  کمک  به   مناســب 

بشتابید.
محمد حسن استاد

مدیرعامل جامعه معلولین استان هرمزگان در ارسال متنی به روزنامه ندای هرمزگان؛

از وعده های نافرجام اعضای شورای شهر بندرعباس در قبال معلولین 
گلایه مندم

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرعامل فولاد کاوه جنوب کیش با اعلام 
خبــر راه انــدازی واحد دوم آب شــیرین کن 
این مجتمع فــولادی بدون حضور   RO۱
جوانان متخصص  گفــت:  پیمانکار خارجی 
مجتمع آب شیرین  کن فولاد کاوه در عرصه 
بومی ســازی فناوری شیرین سازی آب دریا 
برای تولیــد آب صنعتی، حماســه جدیدی 
در حــوزه توانمندی فنی و تبلور توان بالای 

مهندسی خلق کردند.
به گزارش نــدای هرمزگان، ســید عباس 
حســینی با اعلام این خبر افــزود: جوانان 
متخصص مجتمع آب شیرین کن فولاد کاوه 
فناوری شیرین سازی  بومی سازی  در عرصه 
آب دریــا برای تولید آب صنعتی، حماســه 
جدیدی در حوزه توانمندی فنی و تبلور توان 

بالای مهندسی خلق کردند. 
فولاد کاوه تجلی اراده ملی باتکیه بر نیروی 

جوان متخصص انقلابی
سید عباس حســینی در حاشــیه بازدید از 
مجتمع آب شــیرین کن فــولاد کاوه جنوب 
کیش اظهــار کرد: باتوجه بــه اهمیت تولید 
آب صنعتــی جهت مصــرف در بخش های 
مختلف یکی از مهم ترین قطب های صنعت 
فولاد ایــران در غرب بندرعبــاس، تأمین 
آب موردنیــاز مجتمــع فــولاد کاوه جنوب 
کیــش و همچنین صنایع هم جــوار آن به 
 RO۱ منبــع حیاتی، راه انــدازی واحد دوم
باتکیه بر دانش فنــی و تخصصی کارکنان 
واحد بهره بردار آب شیرین کن فولاد کاوه در 

غیاب کارشناسان و متخصصان شرکت های 
خارجی با موفقیت به انجام رسید.

وی افزود: این واحد شیرین سازی آب از دریا 
برای تولید آب صنعتی، با ظرفیت اســمی ۸ 
هزار و ۸۰۰ مترمکعب در شبانه روز و کیفیت 
آب )EC( ۹۰۰ مــو بر ســانتی متر طراحی 
شده است که با تخصص و تفکر فنی بالای 
پرسنل بهره بردار آب شیرین کن، مقدار تولید 
این واحد تولید آب، مقــدار تولید این واحد 
حتی از ظرفیت اســمی می بالاتر رفته و به 
میزان تولید ۹ هزار مترمکعب در شــبانه روز 
و کیفیت آب ۶۰۰ رســیده است که اتفاقی 

کم نظیر محسوب می شود.
واحد دومRO1  فــولاد کاوه منطبق بر 

آخرین متدهای سنجش کیفیت آب
وی در خصــوص ایــن دســتاورد مهم در 
زمینــه کیفیــت آب توضیح داد: ســنجش 
کیفیــت آب با معیار EC بــه معنای معیار 
 Electrical الکتریکی آب  تبدیل هدایت 
آب،  کنداکتیویتــه  یــا   conductivity
معرف قدرت یونی یک محلول برای انتقال 
جریان برق است؛ هر چه میزان جریان برق 
بیشتری از آب عبور کند، هدایت الکتریکی 

آب بالاتر اســت و نشــان می دهد که آب 
دارای یون های بیشــتری است. آب خالص 
به دلیل نداشــتن یون، جریان برق را از خود 
عبــور نمی دهد. واحد هدایت الکتریکی آب، 
مو بر ســانتی متر )mho/cm( اســت که 

زیمنس نیز گفته می شود.
به گفته حسینی، از جمله موارد مهم و دارای 
اهمیــت بالا، مربوط به رکــورد زمانی ثبت 
شــده در خصوص دوره راه اندازی این واحد 
باتوجه به ضرورت  آب شیرین کن اســت که 
اجــرای طرح های توســعه ای کارخانه های 
آهن سازی و فولادســازی شرکت و شرایط 
موردنیــاز جهت تأمیــن آب صنعتی، پروژه 
در کمترین زمان ممکن به بهترین شــکل 
و دارای شاخص بهره وری بالا انجام گرفت.

ظرافــت و تخصص محصــول تکیه بر 
نیروی متخصص داخلی کاوه

مدیرعامــل فــولاد کاوه جنــوب کیــش 
خاطرنشــان کرد: راه اندازی چنین مجموعه 
تولید آب صنعتی، به دلیل شرایط ناپایدار آب 
خلیج فارس، فرایندی بسیار پیچیده و دشوار 
اســت؛ زیرا واحد های پیش تصفیه )UF( به 
شرایط شیمیایی نامناسب دریا بسیار حساس 
هستند و حتماً باید بهره برداری در فرایندی 
دقیق، حساب شده و طبق برنامه زمان بندی 

خاصی صورت گیرد.
وی در همین رابطه اضافه کرد: بخش های 
پیش تصفیه و تولید آب واحد RO۱ مجتمع 
آب شیرین کن فولاد کاوه جنوب کیش دارای 
پیشرفته ترین و روزامدترین شیوه های تولید 

آب صنعتــی و شیرین ســازی آب از دریا با 
 Reverse( معکــوس«  »اســمز  فناوری 
به اختصار  اســت که معمولًا   )Osmosis
با عنوان »RO« شناخته می شود؛ فرایندی 
اســت که در آن »آب دیونیزه« توسط یک 
غشا نیمه تراوا تحت فشار تولید می شود. آب 
دیونیزه یا آب یــون زدوده همان آب مقطر 
اســت که قبل یا طی تقطیــر یا حتی بعد از 
آن، با افزودن مراحلی مثل گذراندن از رزین 
تبادلگر یونی یا روش های دیگر مثل اســمز 
معکــوس میزان یون هــای آن به کمترین 

مقدار رسیده باشد.
اســتفاده از تکنولوژی دانش بنیان، رمز 

رقابت پذیری در فولاد کاوه
مدیرعامل شــرکت فولاد کاوه جنوب کیش 
با اشــاره به ضــرورت حــذف ذرات معلق 
نامحلــول در آب دریــا به عنــوان یکی از 
مهم ترین شــاخصه های تولید آب در فرایند 
در روش های  پیش تصفیــه تصریح کــرد: 
قدیمــی، تــا ۵ میکرون ایــن ذرات از بین 
می رفــت؛ ولی در روش مدرن و پیشــرفته 
مورداستفاده در مجتمع آب شیرین کن فولاد 
 UF کاوه جنــوب کیش الترا فیلتراســیون
حذف آنهــا به ۰.۰۴ میکرون می رســد؛ به 
همین علت، کیفیت آب ورودی به واحد های 
آب  آن،  به تبــع  و   RO معکــوس  ایــن 
صنعتی تولید شــده مطابق با استانداردهای 
اســت که یک شــاخص مهم رقابت پذیری 
 در کیفیــت فراینــد تولید فولاد محســوب

می شود.

مدیرعامل فولاد کاوه جنوب کیش خبر داد:

راه اندازی واحد دوم آب شیرین  کن RO1 فولاد کاوه بدون حضور خارجی ها

ندای هرمزگان - گروه خبر
دکتر مجتبــی مهترپور گفت: به منظور ارائه 
خدمات بهداشتی درمانی در مناطق محروم، 
اردوی جهــادی یک روزه بــه همت جامعه 
بســیج پزشکی و شــبکه بهداشت و درمان 

سیریک برگزار شد.

بــه گزارش نــدای هرمــزگان، وی افزود: 
در ایــن اردوی جهادی که تعــداد ۱۱ نفر 
از کارکنان این مرکز متشــکل از پزشــک، 
ماما، روانشــناس، مراقبت سلامت، مبارزه با 
بیماریها و بهورز حضور داشــتند، تعداد ۲۳۹ 
نفر از خدمات آموزشی و درمانی رایگان بهره 

مند شدند.
دکتــر مهترپور تصریــح کرد: بــه منظور 
دسترسی راحت و آسان تر مردم، برپایی این 
اردوهای جهادی به صورت دوره ای توسط 
این مرکز در نقاط مختلف شهرستان برگزار 

خواهد شد 

توسط گروه جهادی شبکه بهداشت و درمان سیریک انجام شد؛

ارائه بیش از 2۰۰ خدمات بهداشتی درمانی رایگان در روستای زاج و داربست

ندای هرمزگان - گروه اجتماعی
مدیرکل کمیته امداد اســتان هرمزگان گفــت: مبلغ ۱۲۳ 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان تسهیلات اشتغال به مددجویان 
تحت حمایت کمیته امداد و نیازمندان اســتان هرمزگان در 

اعتبارات بانک ملی اختصاص یافته است.
به گزارش ندای هرمزگان، حمید باسره در راستای تعامل هر 
چه بیشتر در جهت رفع مشکلات نیازمندان و خانواده های 
تحت حمایت این نهاد در زمینه های ارائه تسهیلات اشتغال، 
 با مدیر امور شعب بانک ملی استان هرمزگان دیدار و گفتگو

وی در خصوص اعتبارات اشتغال در بانک های عامل سطح  کرد.

اســتان، گفت: یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان تســهیلات 
اشــتغال در اعتبــارات بانک های عامل اســتان هرمزگان 
اختصاص یافته اســت که سهم بانک ملی ایران حدود ۱۲۳ 

میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان می باشد.
مدیــرکل کمیته امداد اســتان هرمزگان ضمــن قدردانی 
از همــکاری بانک ملــی ایران در پرداخت تســهیلات به 
مددجویان این نهاد خبر داد و افزود: از این میزان تا کنون ۲۰ 
میلیارد و ۵۲۰ میلیون تومان توسط بانک ملی به ۲۴۸ نفر از 
 نیازمندان و مددجویان تحت حمایت این نهاد پرداخت شده 

است.

اختصاص ۱23 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال به نیازمندان هرمزگانی توسط بانک ملی



فرهنگ

کتاب »اون چیه که، اون کیه که« مجموعه چیستان هایی 
به زبان شعر همراه با تصویرگری، برای کودکان است.

به گزارش خبرنگار کتاب ایرنا، کتاب »اون چیه که، اون 
کیه که« برای گروه ســنی نوخوان )هفت سال به بالا ( 
مجموعه ای از چیســتان ها را گردآوری کرده است که به 
زبان کودکانه توســط مصطفی رحماندوست سروده شده 
اســت. تصویرگری این کتاب را علی خدایی انجام داد و 

این کتاب برای نخستین بار در سال ۱۳۸۶ منتشر شد. 
درباره نویسنده 

مصطفی رحماندوست معروف به شاعر »صد دانه یاقوت« 
زاده ۱ تیر ۱۳۲۹ در همدان شــاعر، نویســنده و مترجم 
کتاب هــای کــودکان و نوجوانان اســت. او از داوران و 
نمایندگان هیات علمی جشنواره بین المللی شعر فجر بوده 
اســت. او پس از اخذ مدرک کارشناســی زبان و ادبیات 
فارسی از دانشگاه تهران، به عنوان کارشناس کتاب های 
خطی در کتابخانه مجلس مشــغول به کار شــد و سپس 
بــه عنوان مدیر مرکز نشــریات کانــون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان، مدیر مسئول نشریات رشد، سردبیر 
رشد دانش آموز، سردبیر و پدیدآورنده سروش کودکان و 
نوجوانان، ســردبیر مجله شهرزاد قصه گو به فعالیت خود 
ادامه داد. او همچنین به مدت ســه سال مدیر کل دفتر 
مجامع و فعالیت های فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی ایران بوده است که بنابر گفته خودش، آغاز راه او 
برای انتقال ادبیات برگزیده کودکان و نوجوانان ایران به 

زبانهای دیگر بوده است.
رحماندوست در سال ۱۳۷۱ در رشته زبان و ادبیات فارسی 
بــه ادامه تحصیــل پرداخت و پس از دوره کارشناســی 
ارشــد، به دریافت نشــان درجه یک هنری)دکترا( نائل 
آمد. مصطفــی رحماندوســت، علاوه بر ایــن، مدرس 
داستان نویسی و قصه گویی و ادبیات کودکان و نوجوانان 
در دانشگاه ها نیز بوده اســت. وی پس از بازنشستگی از 
ســمت های دولتی، مدیر گروه شکوفه )بخش کودکان و 
نوجوانان( انتشارات امیرکبیر و مشاور رئیس کتابخانه ملی 
ایران شد.و اقدام به تاسیس و راه اندازی پایگاه اینترنتی 
»کتابخانه ملی کودک و نوجوان ایران« کرد و توانست تا 
دهمین ســال شروع به کار این پایگاه متن کامل بیش از 
بیست و چهار هزار عنوان کتاب کودک و نوجوان را برای 

پژوهشگران قابل دسترسی کند.
او همچنیــن یکی از اعضــای اصلی داوران جشــنواره 
بین المللی فیلم کودکان و نوجوانان اصفهان و جشــنواره 
بین المللــی تئاتر کــودکان و نوجوانان اســت. او عضو 
هیئت های داوری کتاب ســال، جشــنواره های کتاب و 
مطبوعات کودکان و عضو شــورای موسیقی کودکان و 

شورای کتاب کودک ایران نیز بوده است.
کتاب شــعرِ »اون چیه که، اون کیه که« نوشته مصطفی 
رحماندوســت و تصویرگری علــی خدایی در ۳۶ صفحه 
رنگی، در قطع رحلی با شــمارگان ۲هزار و ۵۰۰ نســخه 
برای پنجمین بار در ســال ۱۳۹۹ منتشر شد منتشر شد. 
شــمارگان این کتاب در پنجمین مرحله چاپ به ۳۵هزار 

نسخه برسد.

رمان »میدان توپخانه« نوشــته حسن هدایت توسط نشر 
گستره منتشر و راهی بازار نشر شد.

به گزارش خبرنگار مهر، رمان »میدان توپخانه« نوشــته 
حسن هدایت به تازگی توسط نشر گستره منتشر و روانه 

بازار نشر شده است.
حســن هدایت متولد ۱۳۳۴ تهران برای مخاطب ایرانی 
فیلمســازِ شناخته شده ای اســت. ســریال »کاراگاه« و 
فیلم های اقتباســی از داســتان های صــادق هدایت از 
جمله »گرداب« و فیلم های ســینمایی »چشم شیطان«، 
»سایه روشن«، »گراند ســینما« و چندین اثر سینمایی و 

تلویزیونی بخشی از کارنامه هنری اوست.
رمان هــای »میــدان توپخانه« تازه ترین اثــر او پس از 
رمان هــای »روزی روزگاری در طهران«، »وقایع نگاری 
یک لات چاقوکش« و »آگراندیسمان« است که پیش از 

این توسط نشر گستره منتشر شده بود.
»میدان توپخانه« تازه ترین اثر این نویســنده، سرگذشت 
مردمان عــادی در این میــدان تاریخی اســت. میدان 
توپخانه سال های طولانی بزرگ ترین و مهم ترین میدان 
تهران بود و تمام حوادث کشــور در میدان یا اطراف آن 
اتفاق می افتاد یا نمود داشــت. این کتاب تنها سرگذشت 
یک میدان نیســت، بلکه روایت زندگی غم ها، شادی ها، 
عشــق ها، و سرنوشــت مردمی اســت که در میدان و 
اطرافش زندگی می کردند. داســتان روایتــی زنانه دارد؛ 
زن هایی با عقاید و تقدیرهای مختلف که زندگی شــان با 

حوادث میدان توپخانه گره خورده است.
رمان ســاختاری چندلایــه دارد و از پنهان ترین رازهای 
زندگی شــخصیت های داســتان تــا عینی ترین حوادث 
سیاســی و اجتماعی کشــور را روایــت می کند. هرچند 
»میدان توپخانه« یک رمان اســت، اما تاریخ اجتماعی و 
سیاسی تهران در طول بیش از شصت سال را نیز صادقانه 

و بدون پنهان کاری نشان می دهد.
این کتاب با ۶۳۲ صفحه و شــمارگان ۷۷۰ نسخه عرضه 

شده است.

?گردآوری: کاظم گلخنی 
در طــول تاریخ بنادر زیادی برای مدتی مورد توجه قرار گرفته و 
در اوج رونق باعث در حاشیه ماندن دیگر شهرها و بنادر شده اند 
.آنچه مسلم است عواملی نظیر بلایای طبیعی ، بیماریها ، جنگ 
و بی تدبیری باعث شــده اند شهرهای مهمی از رونق و هستی 
ساقط و در گوشــه ی دیگر باعث رشد و توسعه شهر دیگر شده 
اند نظیر این اتفاقات به وفور در تاریخ بنادر خلیج فارس و دریای 
عمان شاهد بوده ایم از چند قرن رونق هرمز قدیم و سپس جزیره 
هرمز در عصر ملوک هرمز تا روزگار توســعه بندرعباس همیشه 
عوامل مختلف باعث شــده اند تا یک بندر مهمترین شود و بقیه 

پشت سرش در رده های بعدی  قرار بگیرند.
یک زلزله بزرگ همراه با رقابت های خلیفه عباســی با سلاطین 
دیلمــی و تعدی ملــوک بنی قیصر کافی بود تا بندر  با شــکوه 
سیراف ویران شود و تجارش راهی دیگر بنادر شوند ، می گویند 
دو ســلطان در یک اقلیم نگنجد همچنان که سلاطین هرمز از 
قرن دوازدهم میلادی تا ســیزدهم مدام بر ســر سیادت دریایی 
با حــکام کیش در رقابت و نزاع بودند تــا اینکه با یورش قوای  
ســلطان قطب الدین تهمتن ســرانجام دولتخانه کیش در عهد 
ایلخانی که چشم و چراغ بنادر دو سوی خلیج فارس لقب داشت 

بار دیگر به قصبه ی کوچک صید مراورید بدل شود
هجوم ترکان تیموری  باعث شــد با یک تصمیم صحیح ملوک 
هرمز   جزیره جرون  را از والی فارس خریداری و از هرمز کهنه 
)مینــاب( به جزیره جرون یا همــان هرمز نقل مکان کنند بدین 
سان بندر با شــکوه هرمز بری مبدل به قصبه صیادی کوچکی 
شد که بعدها در حاشیه اش بخش  تیاب امروزی شکل گرفت. 

یــک تصمیم دربار صفوی کافی بود تــا جزیره هرمز  که عملا 
مرکز تجــارت خاورمیانه بود برای همیشــه از رونــق افتاده و 

بندرعباس مورد توجه واقع شود
یک تصمیم اشتباه در دوره  پهلوی اول کافی بود تا با سختگیری 
مالیاتی و کشــف حجاب  تجار بندرلنگه راهی شیخ نشین دوبی 
شــوند و تاریخ مملو از این حوداث است تا درسی برای آیندگان 
شود. از موضوعات بسیار مهمی که در دوره پهلوی اول که ضربه 
سختی بر پیکره جامعه ساحل نشین جنوب بخصوص هرمزگان 
وارد کرد ســخت گیری مالیاتی مسیو نوز بلژیکی و البته کشف 

حجاب بود .
ایــن قضیه چنان بازتاب منفی در بنــادر هرمزگان پیدا می کند 
که باعث کوچ بســیاری از تجار ساکن بندر لنگه ،  بندر کنگ و 
بندرعباس به شــیخ نشین دوبی می شود .البته باید اذعان داشت 
که رشد مهاجرت ها فقط بخاطر کشف حجاب نبود و عامل دیگر 

سخت گیری قوانین گمرکی در بنادر جنوبی بود .
در دوره پهلــوی اول لزوم اصلاحات اقتصــادی و نیاز دولت به 
درآمدهــای مالیاتی باعث شــد تا برخــلاف دوره قاجار دریافت 
مالیات و عوارض گمرکی قانونمندتر شود این وظیفه تا مدتی به 
عهده مســیو نوز بلژیکی واگذار شد وی نیز بدون هیچ تسامحی 
ســختگیری زیادی به تجار بنادر جنوبی وارد کرد از آن ســو با 
تحریک انگلیسیها شیخ نشین دوبی به تشویق تجار ساکن بنادر 
پرداخت و با دادن تســهیلات آنها را ترغیب به فعالیت دو شیخ 
نشین تازه تاسیس دوبی کرد در حقیقت عامل توسعه اولیه دوبی 
در ســالهای بعد از جنگ جهانی دوم  تجار ایرانی بخصوص بندر 

لنگه بودند .
قابل ذکر اســت که مرحوم سدید السلطنه کبابی با وجود هراس 
بســیاری از دولتمردان بــه انتقاد از شــرایط پرداخت و در چند 
تلگراف به مســئولان وقت در تهران پیرامــون مهاجرت تجار 
بندر لنگه به دلیل سختگیری کشف حجاب هشدار داد اما دولت 
وقت بجای تفحص و جاره جویی سدید السلطنه در شرایط بسیار 

سختی قرار دادند به حدی که مدتها حقوق وی پرداخت نشد.
البته در ســایه رفتن بندرعباس و بنــدر لنگه در دو قرن اخیر به 
فقط دلیل بی تدبیری دولت پهلوی اول نبود شــروع اوج گیری 
بندرعباس با فتج جزیره هرمز و پایان اســتعمار اسپانیا و پرتغال 
همراه بود به دستور شــاه عباس بازار جزیره هرمز منهدم شد و 
همه ی تجار باقیمانده به بندرعباس منتقل شــدند این شــروع 
رونــق بندرعباس در عصر صفویه بود تا اینکه با حمله افغانها در 
عهد شاه سلطان حسین صفوی شرایط بندرعباس رو به کسادی 

گذاشت و ناامنی راهها باعث بی رونقی این بندر مهم شد .
با ظهور نادر شــاه توجهاتی به بنادر شــد لیکن نادر شاه به بندر 
بوشهر بیشتر بها داد و با انتقال قوای تازه تاسیس بحریه و صنعت 

کشتی سازی بوشهر مورد توجه تجار قرار گرفت.
حمله کشــتی های جنگی فرانســه به بندرعباس و انهدام دفاتر 
کمپانــی هند شــرقی در عهد کریم خان زنــد باعث کوچ تجار 
انگلیســی و هلندی به بندر بصره تحت سلطه عثمانی شد اما به 
پیگیری کریم خان این دو کمپانی به ایران برگشــتند اما بجای 
بندرعباس این بار در بوشهر در حال توسعه مستقر شدند و باعث 
شــدند بندرعباس همچنان در ســایه قرار بگیرد.در دوران قاجار 
بخصوص در قضیه تجزبه هرات انگلیســی ها که متوجه فشــار 
قوای محمد شــاه قاجار برای آزاد ســازی هرات بودند تهدید به 
اشغال بوشهر کردند و در تقسیم بندی سیاسی نیز حکمران بنادر 
در بوشــهر مستقر بود همچنین که انگلیسی ها بعدها و در ادامه 
تحرکات خود به بوشهر تاختند و حماسه رییس علی دلواری رقم 
خــورد . با این حال رونق بندرلنگه در عصر قاجار قابل مثال بود 
و این بندر در اواخر عصر قجری پذیرای بسیاری از کشتی های 
بزرگ اروپایی بود . اگر به تاریخ معاصر دقت کنیم توجهات برای 
طراحی یک بندر بسیار مهم در اواسط دهه چهل شمسی و ایجاد 
پایگاه های مهم نیروی دریایی و هوایی باعث می شــود مجددا 

بندرعباس در محوریت قرار گرفته و حاشیه خارج شود .
اگر  در عصر افشــاریه ، زندیه و  قجری به بوشــهر توجه شد در 
عوض در دوران پهلوی با ایجاد راه آهن و پالایشگاه بنادر آبادان 
و خرمشــهر مورد توجه قرار گرفت و این دو بندر تا ایتدای جنگ 
تحمیلی عملا مهمترین بنادر ایران محسوب می شدند اما شکل 
گیری بنادری که امروزه به نام بندر شهید رجایی و باهنر خوانده 
می شوند  در اواســط دهه پنجاه شمسی باعث توسعه ناگهانی و 
شــروع مهاجرت به بندرعباس شــد در ادامه نیز با شروع جنگ 
تحمیلی و دور بودن بندرعبــاس از برد بمب افکن های عراقی 
باعث شد تا توسعه بندرعباس با سرعت بیشتری دنبال شود و با 
ایجاد راه آهن و تکمیل تر شدن اسکله های شهید رجایی و باهنر 

عملا بندرعباس به عنوان بندر اول ایران لقب بگیرد
نتیجه گیری 

فــارغ از بلایای طبیعی امروزه بســیاری از عوامل نظیر توجه به 
پســکرانه ها ایجاد راه آهن و آزاد راه ها ، امنیت ،توسعه اسکله 
ها ،  تشــویق و حفظ ســرمایه گذار و  تصمیم مدبرانه می تواند 
عامل پیشرفت و توسعه بنادر شود. این عوامل باعث می شود که 
یــک بندر به عنوان بندر اول منطقه خلیج فارس و دریای عمان 
ســیادت خود را به رخ بکشد تا بار دیگر دست تقدیر بندر دیگری 

جایگزین شود 
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توسط نشر گستره؛

رمان »میدان توپخانه« وارد 
کتابفروشی ها شد

tزبان خاص قرآن
امروز مقاله ای خواندم با عنوان »شــتر یا 
ریسمان« از اندرو ریبین در کتاب مجموعه 
مقالات قــرآن پژوهی غربیــان به ترجمه 
ی مرتضــی کریمی نیا که برداشــت های 
مختلف از آیه شریفه ی ۴۰ سوره ی اعراف 

را تحلیل کرده بود.
کْبَرُوا عَنْهَا لا  بوُا بآِیاتنَِا وَاسْــتَ إنَِّ الَّذِینَ کَذَّ
اءِ وَلا یَدْخُلُونَ الجَْنَّةَ  ــمَ تُفَتَّحُ لهَُمْ أبَوَْابُ السَّ
حَتَّی یَلجَِ الجَْمَلُ فِي سَــمِّ الخِْیَاطِ وَکَذَلکَِ 
نجَْزِي المُْجْرِمِیــنَ این آیه در مقام معرفی 
و جایگاه آخرتی ناباوران است که ورودشان 
به بهشت بسان ورود شتر به سوراخ سوزن 
است که ظاهرا به امری غیر ممکن اشارت 
دارد. اما وقتی در فرهنگ مسیحی و عربی 
تمثیل مذکور مــورد ارزیابی قرار می گیرد 
معلوم می شــود که خیلی هم غیر ممکن 

نیست
ظاهرا نویسنده با استفاده از نظریه ی بازی 
زبانی ویتگنشــتاین ســراغ متون مقدس و 
دینی رفته اســت. به اینکه ســاختار زبانی 

قرآن خاص اســت و این تمثیل را باید در 
ظــرف زمانی خود مورد بررســی قرار داد. 

چکیده ی نظر مقاله نویس این است.
۱- تمثیل »الجمل فی ســم الخیاط » در 
انجیل نیز آمده است. گذشتن شتر از سوراخ 
سوزن آســانتراز وارد شدن مرد ثروتمند در 
ملکوت خداســت. که تا حدودی با بخش 
آغازیــن آیه مطابقــت دارد. بر طبق یکی 
از این تفاســیر آمده اســت واژه ی یونانی 
kamelos بــه معنــای شــتر احتمــالا 
kamilos بــه معنای ریســمان و طناب 
بوده اســت و در ضبط آن اشتباهی رخ داده 
اســت. تفسیر دیگر آن اســت که واژه ی 
سوراخ ســوزن در آرامی نام محلی در بیت 
المقدس بوده اســت که در آن دری تنگ و 
پر ازدحام وجود داشت که عبور از آن بسیار 
مشکل بوده است یا اینکه سوراخ سوزن نام 
درِ کوچکــی بوده که در دروازه های بزرگ 
شــهرها جاســازی می کردند تا افراد پیاده 
وارد شهر شوند. مترجم وجه سوم را ترجیح 
مــی دهد و می گوید هیچ ردی از ســوی 

کاتولیک ها نسبت به تفاسیر سه گانه طرح 
نشده است.

جالب اســت کــه مارک ورنــون در کتاب 
زندگی خوب این کاربرد در انجیل را نوعی 
طنز طعنه آمیز خوانده و می نویســد: گویا 
مسیح اســتاد دیرینه ی این گونه طنز بوده 
اســت)ص ۲۲۲( در جای دیگر در تعریف 
تازه ای از قدرشناسی می گوید: قدرشناسی 
به اشــتراک گذاشــتن آن چیزی است که 
هدیه گرفته ایــد یعنی دادن چیزی و توقع 
گرفتن چیزی بیش از آن را داشتن... چنین 
تعریفی از قدرشناســی توضیح می دهد که 
چرا راه رســیدن به بهشت برای ثروتمندان 
آن داستان دشــوارتر است از گذر شتری از 
ســوراغ یک سوزن. مرد ثروتمند که در کار 
اندوختن دارایی اش اســت سپاسگزار آنچه 
دارد نیســت، چرا که اگــر ماهیت ثروت را 
درســت درمی یافت آن را بــا اطرافیانش 
قسمت می کرد؛ یعنی آنچه را هدیه گزفته 

بود هدیه می داد.)ص ۲۹۲(

۲- ســفیان ثوری به نقــل از ابن عباس 
در تفســیر آیه، جمل را به معنای ریسمان 
کشتی گرفته است. که با برداشت مسیحیان 

همخوانی دارد.
۳- طبــری پنج قرآئــت از کلمه ی جمل 
را ذکر کــرده و می گویــد برخی جمل را 
تصحیف شده ی حبل)ریسمان( دانسته اند.

۴- زمخشــری و فخــر رازی آن را نوعی 
تشبیه می دانند و بعضی آن را از باب مبالغه 

دانسته اند.
۵ _ در تفســیر جلالیــن هم آمده اســت 
یدخل الحبــل الثخین فی ثقب الابره و هو 

غیرممکن فکذا دخولهم
از مجمــوع برداشــت هــای پــاره ای از 
مســیحیان و مفسران مســلمان می توان 
نتیجــه گرفت که تمثیــل در آیه از معنای 
ظاهــری اش فاصله می گیــرد و معنای 
متفاوتــی را در ذهــن تداعــی و امــر به 
 ظاهــر غیرممکــن را بــه ممکــن تبدیل

می کند.

   نقد و نگاه

?....................................دکتر عباس فضلی

استاد دانشگاه

نکته های نیکو
چیستان هایی برای کودکان با زبان 

شعر مصطفی رحماندوست

?........حیدراحمد 
شهرجاســک، شــبه جزیره، بندر و خلیج 
جاســک با مســاحت تقریبی ۱۳۵۰ هکتار 
یکــی از شــاهکارهای جغرافیای طبیعی و 
سرزمینی هرمزگان به شمارمی آید. ساحل 
صخره ای، شــنی وماســه ای آن از یک 
طــرف و وجود جزیره خــور لوران وجنگل 
حراء درمدخل شهر،زیبایی های کم نظیری 
خلق کرده اســت. سواحلی همچون ساحل 
یکبنی، بحل، وســاحل آرام هیلرَو و سُنت 
د رََف وجاذبه های تاریخی این شبه جزیره 
از جمله عمــارت تلگرافخانه که در حصار 
یکی از دســتگاه های نظامی قــراردارد و 
شهروندان و گردشگران از دیدن آن محروم 
هســتند، نمونه ای دیگر از یک بندرزیبا و 
منحصربفرد و درعین حــال عقب مانده و 
فراموش شــده است که ســاکنان خونگرم 
و مهمان نــواز و صبور آن بنــا به دلایلی 
علیرغم دارا بودن توانمندیهای گردشگری 
و تجــاری موجود دراین بندر، که درپی می 
آید، امیدی به آبادانی شــهر محل زندگی 

خود ندارند...!
مردم شــهر جاسک از شورای شهر و دیگر 
مسئولان انتظار دارند که عملکرد خوبی از 
خود نشان دهند و هر چه سریعتر این شهر 
زیبا را به آبادانی و حق واقعی خود برسانند.

از این رونگارنده برآن اســت تــا بار دیگر 
وهمچون ادوارگذشته،  پاره ای از مشکلات 
و موانع توسعه شهر ی جاسک و چرائی عدم 
دستیابی به تامین رفاه اجتماعی شهروندان 
ایــن بندر زیبا را، از زبان خود شــهروندان 
شــهر، از نگاه تیز بیــن خوانندگان محترم 
بگذراند.تا شــاید واکنش شــما ارجمندان 
مسئولین و مدیران استانی و شهرستانی را 
وادار به نماید گوشه چشمی به این بندر که 
خود، دروازه طلائی سواحل  مکران اش می 

نامند، داشته باشند: 
۱- بیشــترین فضای این شــبه جزیره، به 
فضاهای اشغال شده توسط نهادهای نظامی 
 وانتظامی اختصاص یافته و تقریبا اکثرقابل 
توجهی از فضای ساحلی آن دراختیار نهادها 

وارگان های نظامی قراردارد.
و این درحالی اســت که شهرستان جاسک 
با مســاحتی بالغ بر یازده هزارکیلومترمربع 
)به اندازه مســاحت بندرنیویورک(، یکی از 
بزرگترین شهرســتان هــای هرمزگان به 
شمار می رود که نیروها ی مذکور چنانچه 
اراده ای درکار باشد، قادرخواهندبود باتوجه 
به فنــاوری های روز دنیــا، درزمینه رصد 
حوزه سرزمینی واستراتژیکی و برای تامین 
امنیت منطقه، با تخلیه شــهر و آزاد سازی 
سواحل شمالی، غربی و جنوبی و شرق این 
بندر، مکان های مناســب و امن تردیگری 
را بــه منظور ایجــاد پایگاه هــا و فعالیت 
باشند. های نظامی خود، دراختیار داشــته 

علاوه براین چنانچه هنــوز وکماکان طرح 
توسعه ســواحل مکران  دردستورکار دولت 
محترم قراردارد، برای رسیدن به این هدفِ 
موردنظر حاکمیت، آزاد ســازی شبه جزیره 
ازحضور دستگاه های نظامی، اجتناب ناپذیر 

خواهد بود.
۲- متاســفانه مدیریت نا کارآمد شهر ی تا 
کنون نتوانسته اســت توجه خودرا معطوف 
به حل معضل یادشــده و فضای هندســی 

وموقعیت جغرافیائی و کارآمدی این بندرزیبا 
درزمینه آبادانی و رفاه اجتماعی آن ازطریق 
بکارگیری پتانسیل های تجاری وگردشگری 
این بندربنماید واین امر موجب شده که نه 
تنها شهرجاســک از توسعه مناسب شهری 
بی بهــره بماند، بلکه حتی چهــره نازیبائی 
را بخــود بگیرد.تنش ها و رقابت های بین 
اعضاء شوراهای شهرجاسک، مخصوصا در 
دوره های اخیر و حیات این شــورا  برســر 
تعیین ومعرفی شهردار وحتی ریاست شورا 
گذشت و باعث اتلاف وقت، بهم ریختگی 
امورشهری، استهلاک منابع و سرمایه های 
مادی و معنوی وانسانی، نارضایتی عمومی 
و بلاتکلیفی شــهروندان  ودرنتیجه عقب 
ماندگی وعدم توسعه ورشد شهر جاسک را 
به همراه داشــته است که  به پاره ای از آن 
به صورت سئوالاتی از شورای شهر جاسک  

اشاره می شود.
شورای محترم شهر جاسک؛

۱- تا کنون برای آزاد ســازی سواحل چه 
کرده اید. ؟

۲- قایق های صیادی وانباشــتگی  تجمع 
آن ها درساحل مقسا)maghsa ( وسرکله، 
نازیبائی به شــهرداده ، درحالیکه  شــکل 
بیشــترین مســاحت این بخش ازبندر را با 
سوءاستفاده از ضعف شورای شهر وشهردار 
در دوره چهــارم ، هــم اکنــون ســازمان 
بنادردراختیارگرفته است  وبا ایجاد غیرقانونی 
و بدون مجوز، دیوارحائل بین دریا وساحل 
محله سرقلعه ودادن وعده سرخرمن ساخت 
برج چند منظوره، برج گردشــگری درسیاه 
کــوه وتبدیل آن منطقه بــه جاذبه ای کم 
درواقــع  دربنادروجزایرهرمــزگان،  نظیــر 
اقــدام به فریب آن شــورا  وفرماندار وقت 
نمود که انتظارمی رفت  شــورای حاضربه 
جای اختــلاف وخودزنی، به این امور ورود 
مــی کرد و برای حل  مشــکل این بخش 
از ســاحل شمالی ،  با اســتفاده ازحوضچه 
ساحل محله ســرکله ، اقدام به ساماندهی 
قایق هائی که درحال حاضر دامنه پارکینگ 
آنها حتی به بلوارساحل جنوبی نیز  کشیده 

وآن را اشغال کرده است، اقدام می نمود. 
حال سئوال   شــهروندان این است که چرا 
تا کنون شورا وشــهرداری جاسک اقدامی 

دراین مورد انجام نداده است..؟
۳- ســالیانه صدها میلیــون تومان از بیت 
المال صرف ایجاد فضای ســبز  شــهرمی 
شود. اما متاسفانه بطورمرتب توسط احشام 
رهاشده درشهر به ســادگی ازمیان می رود 
ودرواقع فضای ســبز ایجاد شده درهردوره  
به مرتع  احشــام تبدیل گردیده است . چرا 
دراین  شــهروندان  مکرر  تذکرات  علیرغم 
زمینه، ازطرف شــورای شــهر و شهرداری 
جاسک اقدامی اساسی در جهت جلوگیری 
از به هدر رفتن اموال مردم صورت نگرفته 
تااز ضرروزیان بیشتربه بیت المال جلوگیری 
بعمل آید؟ وچرا دراین مورد، شهرداری تنها 
به توجیه ناتوانی های خود درمقابل تهدید 
وارعاب بعضی ازعوامل و افراد غیرمســئول 
اکتفا نموده واقدامــی قانونی درجهت حل 

مشکل نمی نماید؟
۳- چرا شــهرداری نســبت به پیشــنهاد 
شــهروندان در زمینــه کاشــت گل وگیاه 
و ایجاد فضای ســبز مناســب منطقه ،  به 

کشــت گل ها ودرختان زیبای بومی مثل 
مشعل جنگل وگل های رنگارنگ کاغذی و 
انجیر معابد و دیگرگیاهان ودرختان مناسب 
آب و هوای این بندر) که از قضا به مراقبت 
و آب کمتری نیازدارند(، بی توجه بوده است 
وهراز گاهی مجبور بــه قطع درختانی می 
شود که کشــت آنها بدون  مطالعه صورت 

گرفته است.؟
۴- چرا ســایت دفع زباله و پسماند شهری 
جاســک به حال خود را رها شــده و زباله 
ها در فضای باز بــدون نظارت تخلیه می 
شوند که این موضوع حتی فضای آرامستان 
شهروســلامتی شــهروندان را به مخاطره 

انداخته است.؟
۵. بحث سگ های ولگرد در شهر جاسک 
تبدیل به یک معضل اساسی شده بطوریکه 
روزانه افراد وعابربن درنقاط مختلف شــهر 
مورد حمله ایــن حیوانات قرار میگیرند،چرا 
شهرداری دراین مورد. اقدام موجهی انجام 

نمی دهد؟
۶.  چراپارک دولت در همسایگی فرمانداری 
شهرستان جاســک به حال خود رها شده  
واینک پنجــاه درصد این مــکان تخریب 

گردیده  است.؟
۷-. چرابازار ماهی شــهر اوضاع مناســبی 
ندارد وبوی گنداب حاصــل ازآن موجبات 

آزار شهروندان  را فراهم آورده است. ؟
ش۸. چرااکثریت قابل توجهی از کوچه هاو 

معابر شهری خاکی هستند.؟
۹. چرا تکلیف میدان ورودی شــهر جاسک 
که بمنزله چشم وچراغ  شهرتلقی می شود، 
هنوز معلوم نیست و به طرز ناخوشایندی به 
مسافران وگردشگران ورودی به این  شهر، 

دهن کجی می کند؟
۱۰. چرابسیاری از کوچه ها انباشته شده از 
نخاله های ساختمانی است وگاها این نخاله 

ها درساحل مقسا  تخلیه می شوند ؟ 
۱۱. چرا  خیابانهای مرکز شــهر جاســک 

انباشته از نخاله و آشغال هستند.؟
۱۲. چرا اکثرپیاده رو های شهر مخروبه اند؟

۱۳- چرابلوار اصلی شــهر ناهمــوار وپراز 
دست انداز اســت واز آسفالت نامرغوبی در 
ساخت آن استفاده شــده که بانزول اولین  
باران کاملا ازمیان می رود  وچاله چوله های 

خطرناکی دراین بلوار  ایجاد می شود؟آیا 
۱۴. چرا میدان روبروی بانک صادرات 

که مــی توانــد تفرجــگاه زیبائــی برای 
بازنشســتگان  ومخصوصــا  شــهروندان 
ســاماندهی باشــد،  وناتــوان    خســته 

نمی شود.؟ 

۱۵- چرا خیابان شــهید کشوری در شرق 
وروبــروی مجتمــع تجاری بندرجاســک  
علیرغم اهمیت مکانــی این محل، خاکی 

است؟
۱۹- چرا فکری برای فضای سبز روبروی 
شــهرداری این شــهرنمی شــود تاتبدیل 
به یــک تفرجگاه شــبانه روزی زیبا برای 

شهروندان گردد؟ 
۲۰- چرا شــهرداری اجازه میدهد فاضلاب 

بعضی اماکن نظامی وارد خورلوران شود؟ 
۲۰- شــهروندان مایل هســتند بدانند که 
شهرداری جاسک نظارتی برساخت  سازهای 
مسکونی وتجاری در داخل نهادهای نظامی 
دارد؟ ویااصولا عوارضی  ازآنها جهت کمک 

به آبادانی شهر دریافت می نماید؟
وشــهرداری جاسک   آیاشورای شهر   -۲۱
توانســته اند حقوق قانونی شهروندان این 
بندر را  ازشرکت های فعال نفتی وغیرنفتی 
حاضر درمنطقه که نقش بلقوه ای در آلوده 
ســازی و تحمیــل هزینه به شــهر دارند، 

دریافت دارند؟ 
برای پاســخ به پرسش های مطرح شده و 
رفع مشکلات یاد شده دربالاوهمچنین رفع 
نابســامانی های ناگفته دیگر شهرجاسک ، 
شــهروندان ایــن شــهر انتظاردارنــد  تا 
فرمانداری شهرستان واستانداری هرمزگان، 
رسیدگی وتوجه عاجلی به این بهم ریختگی 
شــهرداری و شورای شــهر این بندرکه در 
نتیجه  تنش های آســیب زننده به آبادانی 
شهرجاســک بین اعضای آن ایجادشــده 
اســت، با تصمیمات مقتضی اقدام نمایند. 
تاشهرداری دلســوز ومدیری کاربلد سکان 
شــهرداری جاسک را بدست بگیرد. درحال 
فعلی  سرپرست  شــهدادآمای  حاضرجناب 
شهرداری جاســک و ازبومیان دلسوز شهر. 
مدیریت شــهرداری را بعهده دارند. ایشان 
به اذعان بســیاری از شــهروندان انسانی 
متواضع، دلسوز مردمی وباتجربه ای گران 
ســنگ درامور مدیریت شهری می باشند. 
آقای آمای ازجمله  افرادی هســتند که با 
حمایت مردم و شورای محترم شهر قادر به 
مدیریت امورشهر داری جاسک خواهند بود. 
درپایان لازم به یاد آوریست که نگارنده بنا 
به شــواهدقلمی، قدمی و کتبی خود، تمام 
مسائل ومشــکلات شــهر را بعنوان یک 
شــهروند باشهردارسابق وبعضی از اعضای 
شورای شــهر درمیان گذاشته و پیشنهادات 
و طرح هــای مشــفقانه خــودرا درزمینه 
مشکلات و توســعه وآبادانی این بندر کتبا 

ارائه نموده ام.

شورای شهر جاسک به شهروندان جاسکی پاسخ دهد؟



مذاکرات اوپک  پلاس برای 
تشدید کاهش تولید نفت

اولین خط تولید انبوه 
اتوبوس های برقی افتتاح شد

درخواست آنلاین صدور 
کارت سوخت هوشمند به 

زودی اجرایی می  شود

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تأکید بر مزایای استفاده 
از خودروهــای برقی، گفــت: تولیــد خودروهای برقی 
بــا حمایت های رئیس جمهــوری روی غلطــک افتاده 
و خیالمان از این بابت راحت شــده اســت، حال باید به 
فکر نوآوری و انقلاب صنعتی چهارم باشیم و از امروز از 

خودروهای هوشمند صحبت کنیم.
به گزارش همشهری، عباس علی آبادی در مراسم افتتاح 
نخســتین خط تولید انبوه اتوبوس تمام برقی در کشور، 
با اشاره به پیشــینه خودروهای برقی در جهان و ایران، 
افزود: اینکه چند سالی رونق خودروهای برقی به تعویق 
افتاد و خودروهای بنزینی و دیزلی توســعه بیشتری پیدا 
کرد، دچار بحران زیست محیطی نبوده ایم و از سویی هم 
چالش های ذخیره ســازی انرژی وجود داشت؛ اما با تعلق 
جایــزه نوبل به باتری های لیتیومــی و حمایت جهان از 
خودروهــای برقی، تمرکز بر تولیــد این خودروها مجدد 
مورد توجه قرار گرفت. بهترین روش مدیریت مســائل 
زیست محیطی همین استفاده از خودروهای برقی است.

او در بخش دیگری از ســخنان خود، تصریح کرد: پروژه 
خودروهای برقی در ایران از سال ۱۳۷۸ مورد توجه قرار 
گرفت و تمرکز بر خودروهای برقی آغاز شد، اما تا چندی 
پیش پشت درهای سازمان استاندارد متوقف مانده بود تا 
اینکه با حمایت رئیس جمهــوری، بلافاصله فرآیند حل 
مشکلات در دستور کار قرار گرفت و به سرعت حل شد و 

موضوع خط تولید خودروهای برقی پیش افتاد.
آنچه علی آبــادی در مورد اهمیــت خودروهای برقی و 
کاهش سهم سوخت های فســیلی از انرژی مصرفی در 
صنعت حمل ونقل می گوید، همگــی واقعیت های اثبات 
شده است و پیش ازاین نیز بارها بر آن تأکید شده است.

همچنین برنامه ریــزی برای تولید خــودروی برقی در 
کشور و تلاش هایی که به خصوص در دولت سیزدهم و 
با پرچم داری گروه صنعتی مپنا انجام می شود نیز حرکت 
قابل تقدیری اســت که اگر به مســیر منحط و ویرانگر 
خودروهای بنزینی کشــور نیفتــد، می تواند یک فرصت 
دیگر برای ســهم خواهی ایران از بــازار خودروی جهان 

فراهم آورد.
واقعیــت این اســت که صنعــت خودروی ایــران با ۷ 
دهــه ای ســابقه و ۴ دهه حمایــت بی چون وچرا، هرگز 
نتوانســت انتظاراتی که از یک خودروســازی وجود دارد 
را محقق کند و حتی در داخل کشور نیز از جلب رضایت 

مصرف کنندگان بازماند.
این صنعت، گرچه از منظر شــمارش تولید در دوره هایی 
موفق به ثبت رکوردهایی شده، اما نه در گذشته و نه در 
زمان حال، هیچ گاه در تولید مشــابه خودروهای معمولی 
موجــود در بازار جهانــی توفیق نداشــت و همچنان با 
محصولات پرمصرف، ناایمــن و تقریباً بی کیفیت، فقط 
در حال بهره برداری از بازار انحصاری ایجاد شده از سوی 

دولت است.
اینکه وزیر صنعت، معدن و تجــارت، از خیال راحت به 
دلیل روی غلطک افتادن تولید خودروهای برقی صحت 
می کند و بر لــزوم توجه به نــوآوری و انقلاب صنعتی 
چهارم تأکید دارد، در نگاه اول می تواند نشــانه این باشد 
که از نظر علی آبادی صنعت خودروی مبتنی بر ســوخت 
فســیلی کشــور مشــکل خاصی ندارد و باید همچنان 
به سوی آینده گام برداشت؛ اما ازآنجایی که او هیچ نکته 
مثبتی در مورد صنعت فعلی خودروســازی کشور بر زبان 
نیاورده، می توان این گونه اســتنباط کرد که او نیز مانند 
مردم از صنعت فعلی خودروســازی قطع امید کرده و به 

آینده ای بدون نقش آفرینی این صنعت می اندیشد.
مطالعات ســاخت خودروی برق در ایران چندین ســال 
تحت نظارت وزیــر فعلی صنعت، معدن و تجارت انجام 
شده و می توان امیدوار بود که با عبور سیاست گذاری های 
صنعتی از حمایت بی چون وچرای صنعت فعلی خودروی 

کشور، اتفاقات مثبتی در این حوزه رخ دهد.
رئیــس مجلــس شــورای اســلامی در نامــه ای بــه 
رئیس جمهوری، قانون بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران را به دولت ارســال کرد. با ایــن تغییر اداره بانک 
مرکــزی از این پس روی ریل جدید قرار می گیرد و باید 
دید ســرانجام این اصلاحات پس از بیش از نیم قرن چه 

خواهد بود؟

بــه نظر می رســد محمدرضا فرزین، رئیــس کل بانک 
مرکزی از اینکه با قانون جدید، اختیارات ویژه ای به این 
نهاد داده شــده، خوشحال اســت و به نظرش استقلال 
بانک مرکزی بیشتر خواهد شد. به ویژه اینکه از این پس 
اختیارات وسیع وزیر اقتصاد در حوزه قانون پولی و بانکی 
حذف خواهد شد و امضای او در کنار امضای رئیس کل 

بانک مرکزی معنا خواهد داشت.
یک دلیل خوشحالی بانک مرکزی این است که اختیارات 
زیادی هم در حوزه سیاست گذاری و نظارت پیدا می کند 
چرا که ترکیب شــورای پول و اعتبــار تغییر می کند و تا 
پیش از این شــورای یادشده عمدتا دولتی و غیرپاسخگو 
بود و حالا قرار اســت یک هیات عالی جایگزین شورای 
یادشده شــود و ترکیب اعضای هم به نحوی چیده شده 
که اکثریت آرا بازهم در اختیار بانک مرکزی خواهد بود.

با این تغییرات ســوال این جاســت که آیا از این به بعد 
بانک مرکزی پاسخگو خواهد بود؟ قانون جدید تکالیفی 
را برای شفافیت در سیاســت گذاری پولی و پاسخگویی 
نهــاد ناظر بــازار پول تعییــن کرده اما بــه تجربه باید 
گفــت مهم این اســت که آیا ســکانداران این روزهای 
بانــک مرکزی بــه حکم قانــون از اقتدار و اســتقلال 
 این نهــاد صیانت خواهند کرد یا خــود را بانکدار دولت 

می پندارند؟
تغییر یکی از قوانین مهــم و راهبردی در اقتصاد آن هم 
در حــوزه پولی و بانکی، البته بدون تبعات مثبت و منفی 
نخواهد بود مشــروط به اینکه دولت هم در عمل نشان 
دهد به نظرات و تصمیم های اتخاذ شــده بانک مرکزی 
احترام می گذارد و اجازه خواهد داد تا این بانک در سمت 
مردم بایســتند و به دولت به گونه ای یاری رســاند که 
هزینه آن را مــردم نپردازند. اثر ملموس این قانون را بر 

کنترل تورم می توان رصد کرد.

  خبر
  

وزارت صنعت از خودروهای بنزینی 
دل می کند؟ 

8هزارواحد
 تولیدی کشور در سال 

جاری احیا می شود

56 درصد 
افزایش تجارت میان 

کشورهای بریکس

3800پرونده 
مالیاتی به محل اصلی 

فعالیت شرکت ها انتقال 
یافت 

1955 هزار میلیارد 
تومان

 شفاف سازی تسهیلات 
کلان بانکی

تیتر های 
کوتاه خبری

مقامات سازمان امور مالیاتی و برنامه و بودجه در اظهارنظرهای جداگانه 
از افزایش ســقف معافیت مالیاتی در ســال آینده خبــر دادند، آنهم در 
شــرایطی که در متن اولیه لایحه بودجه ســقف معافیت مالیاتی حقوق 
 بگیران و دستمزدبگیران در سال ۱۴۰۳ ماهانه ۱۰ و سالانه ۱۲۰ میلیون 

تومان دیده شده بود.
به گزارش همشــهری،حالا قرار اســت این ســقف ۲۰ درصد بیشــتر 
شــود. همزمان خبرهای دریافتــی از افزایــش ۱۱۰ درصدی معافیت 
مالیاتــی اصنــاف و بازاریان حکایت دارد. به ایــن ترتیب انتظار می رود 
 منابــع بودجه دولــت از محل درآمدهای مالیاتی در ســال آینده تعدیل

شود.
محمد هادی سبحانیان، رئیس سازمان امور مالیاتی می گوید: با پیشنهاد 
ســازمان امور مالیاتی و تأیید رئیس  جمهور در بودجه سال ۱۴۰۳ سقف 
معافیت مالیاتی کارکنان، کارمندان و اصناف و مشــاغل افزایش خواهد 
یافت. اما علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت هم دیروز خبر پیشنهاد 
ســازمان مالیاتی را اندکــی تعدیل و تاکید کرد: در بودجه ســال آینده 
کارگــران و کارکنانی که تا ۱۲ میلیون تومــان حقوق دریافت می کنند 
کاملا معاف از مالیات هستند. او تاکید کرد: بنا به دستور رئیس جمهوری 
قرار بود اصلاحاتی در لایحه بودجه انجام شــود، یکی از این اصلاحات، 
افزایش ســقف معافیت مالیاتی کارکنان دولت و کارگران به میزان ۲۰ 

درصد خواهد بود.
۲۰ درصد یا ۲۵ درصد؟

در حالــی که برخی رســانه ها از احتمال افزایــش ۲۵ درصدی معافیت 
مالیاتی خبر می دهند اما گفته های دیروز بهادری جهرمی نشان می دهد 
ظاهرا پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه که مسئولیت تنظیم دخل و خرج 
دولت در ســال آینده را دارد، این اســت که در ســال آینده به جای ۲۵ 

درصد، سقف معافیت مالیاتی نسبت به امسال، ۲۰ درصد افزایش یابد.
داوود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجــه می گوید: احتمال دارد در 
آخرین نســخه لایحه بودجه که رئیس جمهوری به مجلس ارائه خواهد 
کرد، عدد معافیت مالیاتی برای ســال آینده افزایــش یابد. داود منظور 
تایید کرد: به دستور رئیس جمهوری، ســقف معافیت مالیاتی کارکنان، 
کارمندان و اصناف و مشــاغل کشور در لایحه بودجه سال آینده، به ۱۲ 

میلیون تومان در ماه افزایش خواهد یافت.

چرا نظر دولت تغییر کرد؟
پرســش این جاســت که چرا دولت از نظر خود عقب نشینی کرده است؟ 
آیا ســقف درآمدهای مالیاتی ســال آینده هم تغییر می کند؟ اســتدلال 
مقامات دولتی این است که سیاست مالیاتی سال آینده در اجرای عدالت 
بیشــتر و کاهش فشار به اقشار کم درآمد تنظیم می شود و افزایش میزان 
درآمدهای مالیاتی از محل شناســایی پایه های جدید و فراریان مالیاتی 

تامین خواهد شد.
منظور با بیان این که دولت به هیچ وجه دنبال سخت گیری مالیاتی نیست 
و مردم نگران نباشــند، می گوید: دولت به هیچ وجه دنبال ســخت گیری 
مالیاتی و فشــار جدید مالیاتی به مردم، کســبه و حقوق بگیران نیست«. 
او تاکید کرد: مالیات براســاس قانون وصول می شود. او افزود: ما سعی 
کرده ایم که بودجه ما متکی بر درآمد پایدار باشــد. تلاش می کنیم این 
هدف را در بودجه سال آینده عملی کنیم. رئیس سازمان برنامه و بودجه 
می گوید: با این شــرایط یا باید پایه مالیاتی یا باید نرخ مالیاتی تغییر کند 
تا میزان دریافت مالیات افزایش داشته باشد که ما هیچ کدام از این کارها 

را انجام نمی دهیم.
او با بیان این که تمام رویکرد دولت این است که از اقشار با درآمد پایین 
مالیات نگیرد، تاکید کرد: تاکید دولت این است که اخذ مالیات از طبقات 
بالاتر هم به روش پلکانی انجام  شــود. بنابراین مردم هیچ گونه نگرانی 
 از این که قرار اســت بار مالیاتی جدیدی بر آنان تحمیل شــود نداشته

باشند.

تغییر سیاست مالیاتی با تعدیل معافیت ها؛

افزایش سقف معافیت های مالیاتی؛ حقوق بگیران ۲0 درصد؛ اصناف 
110 درصد

اقتصادی
شماره 4298

سه شنبه 
14 آذر  1402

4

75 رتبه
 جهانی کشور ایران در 

۱۷ فناوری  

35هزارمیلیارد 
تومان

 قطع رانت مافیای آرد

۲.5همت
 پرداخت مطالبات 

سهامداران 

13 تا۲۲درصد
 رشد حجم تولید فولاد 
کشور در بازار داخل 

4میلیارد دلار
 افزایش خدمات فنی و 
مهندسی ایران به عراق 

14۲8گواهی
 نانومقیاس برای 

محصولات و تجهیزات 
ساخت داخل اعطا شد

۲برابر 
شدن شدت مصرف 

انرژی در ایران نسبت 
به متوسط دنیا 

1۲3 هزار 
برنامه تعمیرات 

نیروگاهی تا اردیبهشت 
 سال آینده انجام 

می شود

بانک مرکزی روی ریل جدید 

رئیس ســازمان بورس درباره مبلغ و زمان واریز ســود 
مرحله اول ســهام عدالت و همین طور ســهام عدالت 

متوفیان توضیحاتی را ارائه داد.
به گزارش همشــهری آنلاین، رئیس سازمان بورس با 
بیان این که مرحله اول ســود سهام عدالت تا شب یلدا 
واریز می شــود در مورد رقــم واریزی گفت: افرادی که 
ســهام ۵۰۰ هزار تومانی دارند ۶۰۰ هزار تومان و افراد 
دارای ســهام یک میلیون تومانی دو برابر این رقم سود 

می گیرند.
مجید عشقی افزود: بر اساس مصوبه شورای عالی بورس 
سود ســهام عدالت را به صورت متمرکز توسط شرکت 
سرمایه گذاری مرکزی پرداخت خواهیم کرد در دو مرحله 
پرداخت خواهد شــد مرحله اول این سود تا پایان همین 
ماه و تا شب یلدا سعی می کنیم که مرحله پرداخت سود 

سهام عدالت را داشته باشیم.
وی اضافه کرد عددی که ســال گذشــته پرداخت شد 
نزدیک به ۶۰۰ هزار تومان است و ممکن است با توجه 
به پیگیری هایــی که همکاران ما دارنــد می کنند یک 
بخش دیگری از ســود شرکت ها را که دریافت کنیم به 

این مبلغ اضافه خواهد شــد. البته این عدد قطعی نیست 
باید محاسبه شود.

وی در پاسخ به این سئوال که چند درصد امکان دارد که 
اضافه شــود، بیان کرد: حول و حوش ۲۰ درصد ممکن 
است اضافه شود و مرحله دوم هم تا پایان سال پرداخت 
خواهد شد که یک سری از شرکت ها در واقع سود سهام 
عدالت را پرداخت کرده اند نزدیک به ۹ شرکت اگر اشتباه 
نکنم سود سهام عدالت را هنوز پرداخت نکرده اند. خیلی 
از این شــرکت ها ســود افراد حقیقی را از طریق همان 
سامانه ســجام به صورت متمرکز پرداخت کرده اند و ما 
درخواست می کنیم که سود سهام عدالت را هم پرداخت 
کنند که بتوانیم ســر موقعی که قول داده ایم سود را به 

صورت متمرکز پرداخت کنیم.
عشــقی ادامه داد: این ســود البته بــرای افراد مختلف 
متفاوت است، چون برخی دارندگان سهام عدالت سهام 
۴۰۰ هزار تومانی، برخی سهام ۵۰۰ هزار تومانی و عده 
ای ســهام یک میلیون تومانی دارنــد این ۶۰۰ هزار را 
که گفته ایم برای ۵۰۰ هزار تومانی ها اســت. افرادی که 
ســهام یک میلیون تومانی دارند نیز در این مرحله یک 

میلیون و ۲۰۰ می گیرند.
رئیس ســازمان بورس درباره سهام عدالت متوفیان نیز 
توضیحاتی داد و گفت: از سال ۸۵ به این طرف نزدیک 
به ۳ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر از دارندگان ســهام عدالت 
به رحمت خدا رفته اند و سهامشان قفل شده و ما سودی 
هم نتوانســتیم به آن ها پرداخت کنیم البته ســود سهام 
عدالت در دو ســال اخیر یک مقــداری قابل توجه بوده 
قبلــش در حدود ۴۰ تا ۵۰ هزار تومــان بوده، ولی این 
سودها در واقع جمع شــده ما نزدیک ۳ میلیون و ۷۰۰ 
هزار نفر متوفــی داریم که اکنون وراث به مرور مراجعه 

می کنند و این سهام ها بین وراث تقسیم می شود.
لازم به ذکر اســت، وراث بر اساس گواهی انحصار ورثه 
که در اختیار دارند، همه ســود سهام و سودهایی که از 

سال های گذشته مانده بین آنها تقسیم خواهد شد.
عشقی اظهار کرد: یکی از ورثه لازم است که با در دست 
داشــتن طبیعتاً گواهی انحصار ورثه به شبکه کارگزاری 
بروس که بیش از نزدیک به ۲۰۰۰ شــعبه کارگزاری  در 
کشور فعال هستند مراجعه کنند و با نشان دادن گواهی 
انحصار ورثه و در واقع کارت هویتی خودشــان که احراز 
هویت می شــوند ســهام را دریافت کنند. درضمن هیچ 
مبلغی هم لازم نیســت بابت انتقال ســهام متوفیان به 
ورثه چه در پیشخوان دولت و چه در دفاتر قضایی و چه 

در شبکه کارگزاری بورس پرداخت نمی کنند.
وی افزود: گرفتن انحصار ورثه یک فرایند قضایی است 
و این گواهی برگه ای است که دستگاه قضایی می دهد و 

برای همه موارد قابل استفاده است.
عشــقی در پاســخ به این ســئوال که بــرای انحصار 
وراثت وراث باید ســجامی باشــند؟ گفت: لازم نیست 
ســجامی باشــند اگرچه ســجامی باشــند کار انتقال 
راحت تــر انجام می شــود. ولی هر وقــت قابل معامله 
 بشــود و اشــخاص بخواهند، بفروشــندباید ســجامی

بشوند. رئیس سازمان بورس بیان کرد: وراثی که تا چند 
روز آینده کار انتقال سهام را انجام دهند سود سال جدید 

برایشان پرداخت می شود.

مبلغ و زمان واریز سود سهام عدالت قطعی شد 

مدیــرکل بازرســی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی از انجام بیش از ۶۴ هزار فقره بازرســی از 
کارگاه های پرخطر در شش ماهه نخست امسال خبر 

داد.
به گزارش ایســنا، امروزه بحث پیشگیری از حوادث 
کار و پیــروی از آیین نامه های قانونی از جمله اهداف 
بازرسان کار به شــمار می رود که نه تنها در کاهش 
هزینه های اضافی ناشــی از حوادث موثر است، بلکه 
به دلیل منافع بلندمــدت اجتماعی و اقتصادی نظیر 
حفظ نیروی کار و افزایش کیفیت تولید موجب ایجاد 

انگیزه در کارفرمایان می شود.
بازرســان کار با نظارت بر اجــرای صحیح مقررات 
قانون کار و ضوابط حفاظــت فنی و ایمنی در حفظ 
و صیانــت از جان نیروهای کار، ارتقای کیفیت تولید 
و بهره وری و امنیت شــغلی کارگران موثرند؛ لذا هر 
چه نظارت بر کارگاه ها و محیط های کارگری کامل تر 
و به روزتر باشــد موجب کاهش حوادث ناشی از کار 

خواهد شد.
سالانه ۴۲۰ هزار بازرسی از کارگاه های سطح کشور 
بــه منظور نظارت برحفظ و صیانت نیروی کار انجام 
می گیرد و حدود ۳۶۰ هــزار ابلاغیه رفع نواقص به 

کارگاه ها ارائه می شود.
طیــق آمارها حــدود ۲۳ هزار کمیتــه حفاظت فنی 
در ســطح کشــور و در کارگاه های بالای ۲۵ نفر به 
منظور حفاظت از نیروی کار تشــکیل شده که ضمن 
خودارزیابی در کارگاه از نیروی کار و ســرمایه های 

مجموعه صیانت می کنند.
در همین راستا احمدرضا پرنده ـ مدیرکل بازرسی کار 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی - با اشاره به تحقق 
برنامه های تحولی این حوزه در شــش ماهه نخست 
ســال جاری گفت: مشــارکت کمیته هــای حفاظت 
فنی و بهداشــت کار در ایمن سازی محیط کار طی 
شش ماهه نخست امســال ۱۰۶ درصد تحقق یافته 
و ایــن رقم در مدت مذکور به ۲۴ هزار و ۸۲۶ کمیته 

حفاظت فنی و بهداشت کار رسیده است.
وی از انجــام ۶۴ هــزار و ۹۰۳ فقــره بازرســی از 
کارگاه هــای پرخطــر طی ایــن مدت خبــر داد و 
گفت:برنامه هــای تحولی اداره کل بازرســی کار در 
بازرسی از کارگاه های پرخطر در شش ماهه نخست 

۱۴۰۲ صددرصد تحقق یافته است.
بازرســان کار با حضــور در واحدهــای اقتصادی و 
تذکرات به موقع در خصــوص مکان های ناایمن از 
وقوع حوادث ناشی از کار که می تواند تبعات بسیاری 
برای افراد، خانواده ها و جامعه داشته باشد، پیشگیری 

می کنند.
تشــکیل اداره کل بازرســی کار در راستای حفظ و 
صیانت از نیــروی کار و طبق مــاده ۹۶ قانون کار 
پیش بینی شــده کــه وظیفه نظارت عالیــه بر کلیه 
کارگاه های مشــمول قانون کار را انجام می دهد. بر 
اساس قانون کار با پیگیری بازرسان کار، ادارات کار و 
دادستان ها از فعالیت کارگاه های غیرایمن جلوگیری 
می شــود و چنانچه در واحدی مــوارد ایمنی رعایت 
نشود، بازرسان با همکاری دادستان های محل برای 
حفظ و صیانت از نیــروی کار اقدام به تعطیلی واحد 

تولیدی می کنند.
بســیاری از کارشناســان بر لزوم افزایش ســالانه 
تعداد کارگروه های حفاظت فنی و بهداشــت  کار در 
کارگاه های مشمول قانون کار تاکید دارند و معتقدند 
دانشــجویان باید با رشته های مرتبط با ایمنی تربیت 
شــوند تا بتوانند با عنوان مســئول ایمنی یا عناوین 

مشابه در کارگاه ها فعالیت کنند.
به گزارش ایســنا، مطابق مواد ۸۵ و ۹۵ قانون کار، 
تأمین شــرایط ایمن محیــط کار، تأمین تجهیزات 
ایمن، ماشین آلات ایمن، آموزش ایمنی به کارگران، 
وسایل حفاظت فردی، آموزش فنی و نظارت بر عهده 

کارفرمایان است.

آمار بازرسی از کارگاه های پرخطر اعلام شد

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به تولید ۱۰۰ 
دســتگاه اتوبوس برقی توسط خودروسازان در کشور 
تا پایان سال، گفت: تا پایان امسال به طور محسوس 
اتوبوس های برقی و همچنیــن خودروهای برقی یا 

تاکسی های برقی را در شهر خواهیم داشت.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، عباس علی آبادی 
دربــاره آخرین وضعیــت خودروهای برقــی اظهار 
داشــت: اولین خط تولیــد اتوبوس برقــی را افتتاح 
کردیــم، در یکی دیگــر از خودروســازان، اتوبوس 
 برقــی تولید می شــود که به زودی بــه بهره برداری 

می رسد. 
وی ادامــه داد: تا پایان ســال حدود ۱۰۰ دســتگاه 
اتوبوس جدید برقی تولید می شــود، اما اگر حمایت 
شــود، می توان میزان تولید آن را افزایش داد. فعلًا 
هدف ما این اســت که فرهنگ سازی شود و آمادگی 
شــکل بگیرد. توســعه اتوبوس برقی، تاکسی برقی، 

موتورسیکلت برقی نیازمند فرهنگ سازی است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه توسعه 
خودروهای برقــی به دلیل مزایایی کــه دارند، باید 
زودتر اجرایی می شود، خاطرنشــان کرد: با توجه به 
استفاده از این ظرفیت حداکثری در خودروهای برقی، 

راننده ها باید در مورد نحوه رانندگی، آموزش ببینید.
علی آبــادی گفــت: ما یــک تغییــر رویکــرد در 
خودروسازی های کشور خواهیم داشت و سیستم های 
جدید برقی باید جایگزین خودروسازی دیزل سنگین، 
شــود، البته خودروهای برقی سیســتم های نســبتاً 
ساده تری دارند؛ با این حال تا الان مثلًا در خودروساز 
سرمایه گذاری در زمینه ســاخت باطری که از جمله 
عوامل اصلی ماشــین های برقی اســت، انجام نشده 

است.
وی ادامه داد: تولید اتوبوس برقی در حال آغاز است؛ 
مثلًا در مپنا تقریباً در خصــوص نوآوری، طراحی و 

ساخت نمونه طی دو سه سال گذشته اقداماتی انجام 
دادیم و در بازدیدی که رئیس جمهور اردیبهشــت ماه 
امسال از مپنا داشتند، به اداره استاندارد دستور داد که 

شتاب بیشتری بدهند که خوب اتفاق مبارکی افتاد.
وزیر صمت تاکید کرد: نخســتین اتوبوس برقی را با 
استفاده از ظرفیت های استانداردسازی خودمان تولید 
کردیم که یک اقدام مهم است. سازمان استاندارد هم 
بــا تمام دقت این کار را انجام داد و انصافاً کار خوبی 

بود که با دستور رئیس جمهور انجام شد.
افزایــش ظرفیــت نیروگاهــی بــرای تامین 

زیرساخت های شارژ خودروهای برقی
علی آبادی با بیــان اینکه افزایش ظرفیت نیروگاهی، 
عمدتاً انرژی های تجدیدپذیر در دســت اقدام است، 
گفــت: هدف این اســت که بیشــتر انــرژی مورد 
نیازمــان را از انرژی ســبز دریافت کنیــم، البته از 
ســوخت های فســیلی هم می توان برای تولید برق 
 اســتفاده کرد تا در شــارژ خودروهای برقی مصرف

شود.
وی با اشــاره به ظرفیت شرکت های دانش بنیان در 
تولید باطری های خودروهای برقی افزود: در موضوع 
باطری یک کار پژوهشــی در سال های گذشته آغاز 

شده و دانشگاه ها پیشرفت خیلی خوبی در این زمینه 
داشتند، اما باید به صورت موازی برای انتقال فناوری 

هم اقدام شد.
وزیر صمت با بیان اینکه ظرفیت های مهندسی کشور 
امروز با گذشــته بسیار فرق می کند، گفت: در بخش 
مهندسی و طراحی خودروهای برقی به نظر امروز در 
دنیا چیزی کم نداریم و حتی می توانیم با بهترین های 
دنیــا خود را مقایســه کنیم. الان در فنــاوری مانند 

خودروهای برقی به سطح خوبی رسیدیم.
علی آبادی خاطرنشــان کرد: دولت با همه شــرایط 
ســختی که دارد، موضوع برقی کردن خودروها را در 
اولویت اول گذاشته است و شخص رییس جمهور و 
وزیر کشــور روزانه موضوع برقی سازی خودروها را 
پیگیری می کنند. از آنجایی که اراده ملی وجود دارد و 
در صورتی که مردم همراهی کنند، اطمینان می دهم 

که خیلی زود به سمت خودروهای هوشمند برویم.
وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت اعــلام کرد: 
هوشمندســازی خودروها با اســتفاده از شرکت های 
دانــش بنیــان پیگیــری خواهد شــد تــا امنیت 
 مســافران، حمل و نقــل و امنیت جاده هــا فراهم

شود.

وزیر صمت خبر داد:

تولید 100 دستگاه اتوبوس برقی تا پایان سال 



اجتماعی

روانشناســان کــودک معتقدند بــردن گاه بــه گاهِ کودک نزد 
روانشــناس یک ضرورت است. چراکه به رشد و سلامت روانی 
کودک، افزایش بینش و تجربــه او، افزایش آگاهی و تجربه او 
نســبت به مسائل و شــناخت بهتر نسبت به خودش و ... کمک 

می کند.
همشــهری آنلاین: بســیاری از والدین نمی دانند چه زمانی باید 
کودک خود را نزد روانشناس ببرند. اغلب آنان نیز از این موضوع 
آگاهی ندارند که کودکان هم مانند بزرگســالان نیاز به مشورت 
روانشــناس و مشــاور دارند و حتما نباید مشکل بزرگ و حادی 

پیش بیاید و بعد، کودک را پیش روانشناس ببرند.
تعداد زیادی از کودکان نیاز دارند برای کنار آمدن با موضوعاتی 
مانند اســترس مدرســه، اضطراب صبح زود بیدار شدن، قلدری 
هم ســالان و هم کلاســی ها و ... از بزرگ ترهــا کمک بگیرند. 
همچنین کودکان نیاز دارند که در مورد احساســات خود درباره 
مســائل مختلف صحبت کنند. به خصوص اگر تغییرات بزرگی 
مثــل طلاق والدین، مرگ یک عزیز، اسباب کشــی و جابجایی 

منزل و ... در زندگی شان رخ داده باشد.
اما با توجه به این که کودکان خیلی کم  ســال هســتند و هنوز 
توانایی بیان احساســات، افکار و مشکلات خود را ندارند، خیلی 
از اوقات والدین را به اشــتباه می اندازنــد و آنها تصور می کنند 
مشــکل کودک، یک موضوع پیش پاافتاده است و نیازمند توجه 
زیاد نیست. در این میان کمک گرفتن از یک روانشناس کودکِ 

قابل اعتماد و کاربلد می تواند گره گشا باشد.
آیــا همه کــودکان نیازمند مراجعه به روانشــناس 

هستند؟
دکتــر مونا فلســفی، روانشــناس کودک در ایــن خصوص به 
همشــهری آنلاین می گوید: گاهی کودک مشــکلی دارد و نیاز 
به کمک روانشناس، مشــاور و حتی روانپزشک پیدا می کند اما 
این دلیل نمی شــود که کودکانی که مشــکلی ندارند، اصلا به 
روانشناس مراجعه نکنند. آنها می توانند برای پیگیری روند رشد 
فرزند و ارزیابی مداوم وضعیت ســلامت روان او به روانشــناس 

مراجعه کنند.
به گفته دکتر فلســفی، مراجعه به روانشناس به رشد و سلامت 
روانی کودک، بینش بالاتر، آگاهی بیشــتر، شناخت بهتر کودک 
نســبت به خــودش و ... کمک می کند. بعضی از روانشناســان 
کارگاه هــای مهارت هــای زندگی برای کــودکان می گذارند و 
کودکان در این کارگاه ها همدلی، حل مســاله و مشــکلاتی که 

در روابط بین فردی دارند و ... را یاد می گیرند.
این روانشناس کودک تاکید می کند: لازم است که همه والدین 
به موضوع کمک گرفتن از مشاور و روانشناس برای کودک خود 
در موقعیت ها و شــرایط مختلف توجــه و اهمیت ویژه ای قائل 
شوند. والدینی هم که از نظر مالی این توانایی و امکان را ندارند، 
می توانند از روانشناسانِ فعال در مراکز دولتی کمک بگیرند یا از 
کتاب هایی که حالت درمانی دارند، استفاده کنند تا بتوانند به رشد 
و ســلامت روانی کودک خود کمک کنند. کتاب هایی در زمینه 
روانشناسی کودک هم در بازار کتاب موجود هستند که والدین با 
خواندن آنها می توانند به سلامت روان کودک خود کمک کنند.

بعضی کودکان از بیان مشکل خود خجالت می کشند
رامیــن بهــادری، روانشــناس و مشــاور خانــواده هــم بــه 
همشهری آنلاین می گوید: اگر والدین حس می کنند که کودک، 
نشانه های مشــکلات روانی یا رفتاریِ نگران کننده دارد، باید او 
را پیش یک روانشــناس یا مشاور کودک ببرند. همچنین اگر از 
طرف مهدکودک یا مدرســه گزارش یا اطلاعاتی در این زمینه 
دریافت کردند، ممکن است کودک شــان نیاز به مشاوره داشته 

باشد.
بهادری می گوید: اگر کودک نشــانه های مشــکلات رفتاری از 
خود نشان دهد، مراجعه به یک روانشناس می تواند کمک کننده 
باشــد. این مشکلات ممکن است شــامل اضطراب، افسردگی، 
مشــکلات ارتباطی یا هر مساله دیگری باشــند. روانشناس با 
ارزیابی و مشــاوره می تواند ریشه مشــکل کودک را پیدا کند و 
راهنمایی های لازم را ارائه دهد. وگرنه آن مشــکل می تواند به 
اضطــراب تبدیل شــود و با کودک بماند و بــر دیگر جنبه های 

زندگی او هم تاثیر بگذارد.
این روانشناس ادامه می دهد: اگر کودک هیچ نشانه ای از مشکل 
رفتاری یا روانی ندارد و رشد جسمی و روحی اش به طور طبیعی 
پیش می رود، ممکن اســت نیازی به مشاوره روانشناسی نداشته 
باشــد. اما موضوع این اســت که حتما نباید مشکل خاصی در 
میان باشــد تا ما مجبور بشــویم کودک مان را نزد روانشــناس 
ببریم. ممکن است شما ســوالی درباره رشد کودک خود داشته 
باشید و جواب آن را ندانید. یا مثلا نمی دانید در برابر فلان رفتار 
تکرارشــونده ی کودک تان چه واکنش یا پاسخی داشته باشید. 
مراجعه به یک روانشناس می تواند به شما کمک کند تا اطمینان 

پیدا کنید و به راهنمایی های مفیدی دست یابید.
این مشــاور می گوید: کودکان بلد نیســتند درباره مشکلاتی که 
مثلا در مهدکودک یا مدرســه دارند، با والدین خود گفتگو کنند. 
چــون دنیا را متفاوت از ما بزرگ ترها می بینند. یا اصلا نمی دانند 
مشکلی وجود دارد. مثلا کودک در دوست یابی ضعیف است، در 
ارتباط گرفتن با هم سالان ناتوان است، خجالتی است اما خودش 
نمی داند. چون تجربه ای ندارد و خالی الذهن اســت. گاهی هم از 
گفتن مشکلاتی که برایشان پیش آمده یا پیش می آید، خجالت 
می کشد یا می ترسد. مثلا یکی از همکلاسی های کودک برای او 
قلدری می کند، او را کتک می زند، آزار کلامی می دهد، تهدیدش 
می کند و او را مورد تمســخر قرار می دهد، اما کودک نه تجربه 
واکنش نشــان دادن دارد و نه تجربه مطرح کردن مشــکل با 
والدین خود را. این مشکل می تواند ذهن او را درگیر کند و خواب 
و خوراک او را به هم بزند. گاهی هم والدین مطمئن نیستند که 
آیا مشکل فرزندشــان یک موضوع پیش پاافتاده و زودگذر است 
یا مســئله ای جدی اســت. در این گونه مواقع بهتر است از یک 
مشاور یا روانشناس کمک بگیرند و از تجربیات و راهنمایی های 
او استفاده کنند تا مشکل کودک هرچه زودتر حل شود.بهادری 
تاکید می کند که به هیچ عنوان نباید اجازه داد مشــکل کودک 
ادامه دار شــود. چون این مســاله می تواند روی خواب و تغذیه و 
روحیــه او تاثیر بگذارد. همچنین می توانــد او را دچار اضطراب 
دائمی کند و باعث لاغری او و دیگر مســائل ناخوشــایند شود، 
ممکن اســت او را دچار پرخاشــگری مفرط کند، یا باعث بشود 
گوشــه گیر و کم حرف بشــود. واکنش بعضی از کودکان هم به 
مشکلات، نافرمانی و حرف نشنوی است. والدین باید درباره همه 
این موارد آگاهی داشــته باشــند و در این زمینه اصلا کم کاری 
نکنند. چون دوران کودکی تاثیر بســیار زیادی بر سلامت روانِ 

دوران بزرگسالی دارد.

مدیرعامــل ســازمان تامیــن اجتماعــی با اشــاره به 
این کــه صندوق هــای بیمــه ای و بازنشســتگی تابع 
تصمیماتــی هســتند کــه در نظــام حقوقــی گرفته 
می شــود، گفت: وقتی نیاز به اصلاحات اساســی است، 
بایــد این تصمیم گرفته شــود زیرا یکی از مشــکلات 
 ناتــرازی منابــع صندوق هــا، تعلــل در تصمیم گیری 

است.
به گزارش ایرنا از ســازمان تأمین اجتماعی، میرهاشــم 
موســوی در هشــتمین اجلاســیه ملی اندیشــه ورزی 
بســیج جامعه کار و تولید با بیــان اینکه عدالت محوری 
و قانون گرایــی ملاک عمــل همــه تصمیم گیری ها و 
اصلاحات است، افزود: اســاس و بنیان نظام جمهوری 
اســلامی بر اصل عدالت است؛ در همه تصمیم سازی ها 
و تصمیم گیری ها و اقتضائات باید عدالت و قانوگرایی را 

در نظر بگیریم.
وی بــا بیان اینکه در مواردی که نیاز به اصلاح اســت 
باید به صورت جهادی و با روحیه بســیجی وارد میدان 
عمل شــد، افزود: رویکرد بســیجی مغایر با دست روی 
 دســت گذاشــتن بوده و نگاه آن بر مبنای حل مشکل

است.
موســوی ادامــه داد: زمانی که نیاز بــه اصلاح قوانین 
وجود دارد، باید با عدالت محوری و قانونگرایی دســت 

به اصلاح بزنیم.
قانون را محور همه فعالیت ها و تصمیم ها قرار دهیم

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی افزود: تجربه دو سال 
و نیم اخیــر در حوزه حکمرانی تأمین اجتماعی نشــان 
داد که باید قانون را محــور همه فعالیت ها و تصمیم ها 
قرار دهیــم زیرا قانون تصمیمی اســت که در اقتضای 
 شــرایط گرفته شــده و به نوعی با عدالت هم نســبت

دارد.
موســوی بــا بیــان اینمکه قانــون معیار عمــل بوده 
و نظــم ایجاد مــی کند، افــزود: محوریــت قانون در 
اخذ تصمیم ها با توجه به شــرایط بســیار مهم اســت 
 و اگــر تصمیمــی گرفته شــد، همه باید بــه آن عمل 

کنند.
موســوی با اشــاره به این که صندوق هــای بیمه ای و 
بازنشستگی تابع تصمیم هایی هستند که در نظام حقوقی 
گرفته می شــود، گفت: وقتی نیاز به اصلاحات اساســی 
است، باید این تصمیم گرفته شود زیرا یکی از مشکلات 
 ناتــرازی منابــع صندوق هــا، تعلــل در تصمیم گیری 

است.
وی ادامــه داد: اگــر بخواهیم راه حلی بــرای ناترازی 
صندوق های بازنشســتگی در آینده پیــدا کنیم، باید به 
اصلاحــات همه جانبــه در همه حوزه هــای درآمدهای 
بیمــه ای، در درآمد حوزه کســب و کار، در ایجاد ارزش 
 افــزوده در بنگاه هــا و در ســاختارها و مدیریت ها تن 

بدهیم.
مدیرعامــل ســازمان تأمین اجتماعی تاکیــد کرد: در 
جاهایی اصلاحات ســاختاری ضروری اســت. در این 
دولت و با رویکرد بســیجیان و اندیشه ورز، باید کارهای 
بزرگتری انجــام دهیم. در جاهایی نیــاز به اصلاحات 
و کارهــای فنــی و مهندســی داریــم. اصلاحات را 
 کوچــک و مقطعی نبینیم و بــا رویکرد کوچک وارد آن

نشویم.
هاشمی خاطر نشــان کرد: آینده نظام و آینده شاغلان 
و بازنشســتگان، مثل زمان کنونی برای ما اهمیت دارد؛ 
باید دست به دست هم بدهیم و با این رویکرد کارهای 

اساسی انجام دهیم.
وی با اشاره به سیاست های کلان حوزه تأمین اجتماعی 
که ســال گذشــته ابلاغ شــد، افزود: این سیاست ها 
فصل الخطــاب اســت و تمام مســائل بازنشســتگان، 
شــاغلان، ناترازی ها، الــزام به محاســبات بیمه ای و 
اقتضائات غیرواقعــی تحمیلی به کارگران و کارفرمایان 
 در آن دیــده شــده و بــرای آن راهــکار ارایه شــده 

است.
موســوی گفت: بــا همــکاری خوبی کــه اکنون در 
ارکان ســازمان تأمین اجتماعــی، وزارت کار، هیــات 
امنــا، هیات مدیره، شــرکای اجتماعی و تشــکل های 
بازنشســتگی و کارگــری وجــود دارد، مــا بــه آینده 
 بســیار امیدواریم و به آینده بســیار روشــنی خواهیم 

رسید.
مدیرعامــل ســازمان تأمین اجتماعی از این ســازمان 
بــه عنــوان یــک دســتگاه  تأثیرگــذار در حوزه های 
اقتصــادی و اجتماعــی یاد کرد که ماموریت تســهیل 
گری رشــد و رونق بازار کســب وکار را نیــز بر عهده 
 دارد و در کنــار آن بایــد از نیروی انســانی نیز صیانت

کند.
بــه گزارش ایرنا، ســازمان تأمین اجتماعــی به عنوان 
بزرگترین سازمان بیمه ای کشور براساس داده های وجود 
۱۵ میلیون و ۳۰۰ هزار بیمه شــده اصلی و چهار میلیون 
و ۲۰۰ هزار مســتمری بگیر دارد و نسبت پشتیبانی این 

سازمان ۴.۲ است.

دولت در لایحــه بودجه ۱۴۰۳ کل کشــور مبلغ ۳۲ هزار و 
۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای حــوادث غیرمترقبه اختصاص 
داده است تا صرف امدادرســانی، مهار بیماری های واگیردار، 
پیشگیری از آتش سوزی در جنگ ها و مراتع کشور و همچنین 

تولید واکسن مورد نیاز انسان، دام و طیور شود.
گروه جامعه ایرنا - لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل کشــور به تازگی 
در دولت تدوین و آماده ارســال به مجلس شــورای اسلامی 
برای طی مراحل قانون گذاری اســت؛ این لایحه، ســومین 
بودجه دولت ســیزدهم و آخرین بودجه  ســالانه ای است که 

مجلس یازدهم آن را تصویب خواهد کرد. 
آنطور که سیداحســان خاندوزی ســخنگوی اقتصادی دولت 
توضیح داده، این لایحه با رویکــرد کنترل تورم، واقع بینانه 
و قابل تحقق تنظیم شده است و منابع عمومی دولت نزدیک 

به ۱۶.۸ درصد نسبت به بودجه امسال رشد خواهد داشت.
سهم دولت در کمک به پیشگیری و جبران خسارت در 

حوادث غیرمترقبه
کمــک به نهادهــای امــدادی و مدیریت بحــران از جمله 
رویکردهای دولت در این لایحه است که تاکنون ماده واحده 
و تبصره های آن پیش از تقدیم به مجلس انتشــار یافته است 
بــه همین دلیل تبصره ۵ این لایحه بــه حوادث غیر مترقبه 

اختصاص دارد.
در بنــد الف این تبصره دولت مکلف شــده اســت ۲۸ هزار 
میلیارد ریال به جمعیت هلال احمر جمهوری اسلامی ایران، 
تا مبلغ هزار میلیاردریال به ســازمان دامپزشکی کشور بابت 
مهار بیماریهای واگیر دامی و مشــترک بین انســان و دام، تا 

مبلغ ۱۵۰۰ میلیارد ریال به سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشــور برای پیشگیری و اطفای حریق جنگلها و مراتع کشور 
و تا مبلغ ۲ هزار میلیارد ریال به موسســه تحقیقات واکسن و 
سرم ســازی رازی بابت تولید و ارتقا کیفیت انواع واکسنهای 

مورد نیاز انسان، دام و طیور پرداخت کند.
منابع این بخش از محل اعتبارات پیش بینی شــده به قانون 
تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت )۲( تامین شــده است 
که بر اســاس آن دولت به منظور پیش آگاهی، پیشــگیری، 
امدادرسانی، بازسازی و نوسازی مناطق آسیب دیده از حوادث 
غیرمترقبه از جمله ســیل، زلزله، سرمازدگی، تگرگ، طوفان، 
آتش ســوزی، گردوغبار، پیشروی آب دریا، آفت های فراگیر 
محصولات کشاورزی و بیماری  های همه گیر انسانی و دامی 
و حیات وحش و مدیریت خشکســالی، منابعــی را در اختیار 
سازمان های متولی از جمله سازمان مدیریت بحران، سازمان 

دامپزشکی، هلال احمر، وزارت بهداشت قرار دهد.
این درحالیســت که در قانون بودجه امســال دولت ۲۰ هزار 
میلیــارد برای جمعیت هلال احمر و تــا مبلغ یکهزار و ۸۷۰ 

میلیارد برای وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی در 
نظر گرفته بود.

امــکان دریافت کمک هــای بین المللی بــرای جبران 
خسارت

در بند پ تبصره ۵ ماده واحده لایحه بودجه ســال آینده نیز 
به دولت اجازه داده شــده تا سقف ۲ میلیارد یورو کمک های 
بلاعــوض بین الملل از ســوی موسســات و ســازمان های 
بین المللی برای جبران خســارت و پیشگیری از حوادثی مانند 
زلزله،  ســیل، ســرمازدگی، مقابله با گرد و غبار، بیابان زدایی، 
حفاظــت از تالاب ها و مبارزه با آفــات و بیماری های دامی و 
گیاهــی و همچنین تأمین ماشــین آلات و تجهیزات مربوط، 
اجرای طرح های توســعه ای و زیربنایی کشــور و طرح های 
موضوع صندوق ملی محیط زیست،  امور مربوط به پناهندگان 
و اتباع خارجی دریافت و به حساب خزانه داری کل کشور واریز 

کند تا صرف هزینه های مرتبط شود.
دستگاههای اجرایی دریافت کننده مکلفند گزارش عملکرد و 
نحــوه هزینه کرد کمک های دریافتــی را هر ۶ ماه یکبار به 

سازمان برنامه و بودجه گزارش کنند.
در قانون بودجه امســال نیز دولت اجازه داشت تا سقف همین 
مبلغ کمک بین المللی دریافت کند با این تفاوت که در قانون 
بودجه ۱۴۰۲ در عناوین کمکهای بین المللی دریافتی عنوان 
»مقابله با ریزگردها و گرد و غبار« وجود داشت که در لایحه 

بودجه سال آینده کلمه ریزگردها برداشته شده است.
همچنین در قانون بودجه امســال در ایــن بند عبارت »اتباع 
خارجی« برای دریافت کمک های بین المللی وجود نداشت . 

    خبر 
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مدیرعامل سازمان تأمین  اجتماعی:

تعلل در تصمیم  گیری از مشکلات 
ناترازی منابع صندوق های 

بازنشستگی است

مدیــرکل دفتر روابط امور بین الملل ســتاد 
مبارزه با موادمخدر با بیــان اینکه در حال 
حاضر افغانســتان به یکی از تولیدکنندگان 
مواد روانگردان و شیشــه تبدیل شده است، 
گفــت: مصرف مــواد روانگــردان در کل 
کشورهای دنیا صورت می گیرد و کانال های 
تولید آن محدود به منطقه خاورمیانه، کشور 
کلمبیا و مکزیک و همچنین چند کانون در 
آسیای جنوب شرق در تایوان، هنگ کنگ 

و ماکائو است.
امیرعبــاس لطفی در گفت وگو با ایســنا، با 
بیان اینکه در حال حاضر افغانستان به یکی 
از تولیدکنندگان مواد روانگردان و شیشه در 
جهان تبدیل شــده است، اظهار کرد: میزان 
تولید شیشــه در افغانستان چند برابر شده و 
در چند سال گذشته میزان کشفیات شیشه 
در ایران، از منشــاء افغانستان افزایش قابل 

توجهی پیدا کرده است. 
راه دریایــی عمــان و اقیانــوس هند؛ 
راه انتخابی ســوداگران بــرای قاچاق 

موادمخدر

وی افــزود: ایران تنها مســیر برای قاچاق 
مواد مخدر از منشــاء افغانســتان نیست و 
قاچاقچیان از مســیرهای دیگر نیز استفاده 
می کننــد. در حال حاضر مســیر جنوبی یا 
مسیر دریایی که از دریای عمان و اقیانوس 
هنــد می گــذرد یکی از مســیرهای اصلی 
قاچاق مواد مخدر محسوب می شود که این 
بــه دلیل جدیت  ایران در مقابله با قاچاق از 
مسیر ایران و ناامن ساختن این مسیر است.

جهــش تولید شیشــه در خاورمیانه و 
بالاخص افغانستان

مدیــرکل دفتر روابط امور بین الملل ســتاد 
مبــارزه با موادمخدر ادامه داد: در مورد مواد 
اینطور  نباید  دیگر  کشــورهای  روانگردان، 
تصور کنند که فقط ایران موردتهدید است، 
متاســفانه مصرف مواد روانگــردان در کل 
کشورهای دنیا صورت می گیرد و کانال های 
تولید آن محدود اســت. چند کانال تولید در 
منطقــه خاورمیانه، چند کانــون محدود در 
کشــور کلمبیا و مکزیــک و همچنین چند 
کانون در آســیای جنوب شــرق در تایوان، 

هنگ کنگ و ماکائو وجود دارد. اکنون شاهد 
جهش تولید شیشه در منطقه خاورمیانه و به 

طور مشخص، افغانستان هستیم.
لطفی با اشــاره به اینکه مصرف مواد شیشه 
کل دنیــا را تهدیــد می کند، خاطرنشــان 
کرد: کشــورهای جهان و تاثیرگــذار باید 
در ایــن زمینه ایفــای نقش کننــد و تنها 
جمهــوری اســلامی ایران در ایــن زمینه 
وظیفــه ندارد. از همین رو از ســازمان ملل 
 متحد خواســتار جدی گرفتن این موضوع

هستیم.
بالکان؛ اصلی ترین مسیر قاچاق موادمخدر 
مدیــرکل دفتر روابط امور بین الملل ســتاد 

مبارزه با موادمخدر با بیان اینکه ایران یکی 
از اصلی ترین همسایگان افغانستان محسوب 
می شود، گفت: مسیر بالکان از افغانستان و 
سپس ایران شروع می شود و این درحالیست 
که این مسیر یکی از اصلی ترین مسیرهای 

قاچاق مواد مخدر است.
لطفی افزود: در ســال های اخیــر به دلیل 
مقابله جــدی جمهوری اســلامی ایران با 
قاچاق مواد مخدر از مســیر ایران، مســیر 
جنوبی که از خلیــج فارس، دریای عمان و 
سپس اقیانوس هند و آب های آزاد می گذرد، 
به یکی از مسیرهای اصلی برای قاچاق مواد 
مخدر افغانستان تبدیل شده است. از سوی 
دیگر، در غفلت و بی توجهی صورت گرفته، 
افغانســتان در کنار مواد ســنتی، به یکی از 
بزرگ ترین تولیدکننــدگان مواد روانگردان 
تبدیل شــده اســت. تاملی کوتاه در رابطه 
با مواد روانگردان نشــان می دهد که تولید 
این مواد پروســه کوتاه تری می طلبد و سود 
سرشاری را نصیب شــبکه های غیرقانونی 

می کند.

معاون پرورشــی و فرهنگی وزارت آموزش و 
پرورش با بیان اینکه فراگیری مهارت مقابله 
در مقابل بلاهای طبیعی یکی از شاخصه های 
اعتلای کشور اســت، گفت: فرهنگسازی در 
دوران کودکــی و نوجوانــی رخ می دهد و در 
ادامه زندگی نیز این رفتار، تخصص و مهارت 

عمیق می شود.
به گزارش خبرنگار گــروه جامعه ایرنا، اصغر 
باقــرزاده در آییــن بیســت و پنجمین مانور 
سراســری زلزلــه در دبیرســتان دوره اول 
متوســطه نرجس اظهار کرد: جمعیت هلال 
احمــر به آمــوزش نوجوانــان و عموم مردم 
مبادرت می کنند تا در کشــوری که آسیب و 
رویدادهای طبیعی بالاســت، آمادگی لازم به 

وجود آید.
وی افزود: کشــوری که در مقابل زلزله آماده 
باشد، آسیب کمتری می بیند، آموزش مهارت 
جزو وظایف آموزش و پرورش است و رویکرد 
این وزارتخانه این است که فرصت بیشتری را 
برای یادگیری مهارت ها به وجود آورد. یکی از 
این موقعیت ها برنامه هایی است که در حوزه 
مقابله با بلاهای طبیعی تدارک دیده می شود.

معاون پرورشــی و فرهنگی وزارت آموزش و 
پرورش ادامه داد: از مدیران، معلمان و عوامل 
مدارس خواســته شده تا رویکرد مهارت محور 
تقویت شــود، مهارت آموزی از طریق برنامه 
درســی غیررســمی،  مانند مانورهای زلزله و 
انتخاب رشته های  برنامه درسی رسمی مانند 
کاردانــش و فنی حرفه ای از جمله برنامه هایی 
است که می خواهیم براساس آن دانش آموزان 

مهارت بیاموزند.
باقــرزاده تاکید کرد: در مدارس تشــکل های 
دانش آمــوزی زمینــه آمــوزش مهارت ها را 
کنند  فراهم  دانش آمــوزان  بــرای  می توانند 
که یکی از جذابتریــن و پرطرفدارترین آن ها 
کانون جوانان هلال است، سعی کنید در این 

تشکل ها عضو شوید.
وی یادآورشد: تاثیرگذاری شما دانش آموزان 
در جامعه سنجیده شده است و اگر شما چیزی 
را بیاموزیــد و به آن پایبند باشــید، اولین اثر 
را در خانــواده خــود خواهید دیــد، در نتیجه 
ســرمایه گذاری برای مهارت آموزی شــما پر 
سود و پر فایده برای تمامی آحاد جامعه است.

آموزش طرح دادرس به ۳۰۰ هزار نفر
همچنین در این مراسم ســید هاشم حسین 
المدنی رئیس ســازمان جوانــان هلال احمر 
اظهــار کــرد: یادگیری علــوم و فنون جدید 
ارزشمند است، باید مهارت هایی داشته باشیم 

تا در زندگی بکار گیریم.
وی افزود: طرح دادرس را برای دانش آموزان 
در نظر گرفته ایم که مهارت های لازم مقابله 
با حــوادث طبیعی با ۸ موضــوع را آموزش 
می دهیــم. در این طرح بحــث پناه گیری در 
حوادث، ارزیابی مصدوم، احیای قلبی و ریوی، 
پانســمان و احیای چــادر و غیره را داریم که 
ســال گذشــته ۳۰۰ هزار نفر را با همکاری 

آموزش و پرورش آموزش دادیم.
رییس ســازمان جوانان هلال احمر ادامه داد: 
در مجموعه هلال احمر قالب های آموزشــی 
نوین را هم ایجــاد کردیم تا مقابله با حوادث 

طبیعی را در قالب بازی به افراد آموزش دهیم. 
تا آخر آبان ۱۴ هزار زلزله در کشور رخ داد.

محمد حســن نامی رئیس ســازمان مدیریت 
بحران کشور در این مراسم گفت: از ۶۴ مورد 
مخاطره طبیعی و ســوانح انسان ساخت، ۴۴ 
مورد در کشــور ما رخ داده اســت نمونه های 
آن ســیلاب، زلزله، فرونشست، رانش زمین، 
خشکسالی سرمازدگی، موج سرما، موج گرما، 
ریز گرد و بیماری های اپیدمی است که از این 
بیــن مهم ترین مورد به لحــاظ خطراتی که 

ایجاد می کند، سیلاب و زلزله است.
وی افزود: کشــور ما ســالانه ۱۴ هزار تا ۱۵ 
هــزار زلزله دارد کــه تا اواخر آبان امســال 
حــدود  ۱۴ هــزار ۵۰۰ تا ۱۴ هــزار و ۸۰۰ 
 زلزله با مقیــاس بزرگ و کوچــک رخ داده 

است.
رئیس ســازمان مدیریت بحران کشور ادامه 
داد: یکــی از مهمتریــن مخاطــرات طبیعی 
اســت، در برخی موارد خاص مانند زلزله سر 
پل ذهاب، در آن سال بیش از ۱۹ هزار زلزله 
در کشور به وقوع پیوست. امسال تا آخر آبان 
نیــز ۱۴ هزار ۵۰۰ الی و ۸۰۰ زلزله با مقیاس 

بزرگ و کوچک رخ داده است.

نامی یادآور شــد: لازمه ایمنی در مقابل زلزله 
این اســت که همه افراد جامعه و مســئولان 
خــود را موظــف بدانند که مقــررات لازم را 
برای ایجاد یــک جامعه ایمــن ایجاد کنند، 
مطالعاتی در خصوص ۲۲۰ سال گذشته انجام 
شده اســت که نشــان می دهد در این ۲۲۰ 
سال که داده های ۱۴۰ ســال آن به صورت 
روایت تاریخی و ۸۰ سال آن به صورت اسناد 
ژئوفیزیک است و نشان می دهد دراین مدت 

۱۲ زلزله بالای ۷ ریشتر داشتیم.
به گفته وی، آخرین زلزله نیز ۷.۷ ریشتر بوده 
اســت که این نشــان می دهد که اگر ساخت 
و سازهای کشــور به گونه ای انجام شود که 
مصالح ســاختمانی تا ۸ ریشــتر مقاوم باشد، 
زلزله دیگر یک بلا نیست و یک پدیده است.

وی عنــوان کــرد: انرژی که یک گســل ۴ 
ریشــتری آزاد می کند، با انفجــار یک بمب 
هیروشیما یا هزار تی ان تی برابر است، زلزله 
بزرگ ترکیه برابر با ۱۹ بمب هیروشیما یا ۱۹ 

هزار تی ان تی بود.
رییس ســازمان مدیریت بحران کشور ادامه 
داد: بررسی زلزله ترکیه نشان داد که ترکیب 
بتون هــا، ترکیب لازم نبــود. پس اگر ما هم 
ســاختمانی با این مشــخصات داشته باشیم، 
نبایــد انتظار مقاوم بــودن در مقابل زلزله را 

داشته باشیم.
نامی افزود: دنبال اجرای مقررات در ساخت و 
سازها هستیم اما این کار نیاز به عزم عمومی 
دارد که هرفرد بداند جان، مال و خانواده خود 

را زیر چه نوع سقفی می برد.

راه دریایی عمان و اقیانوس هند؛  انتخاب سوداگران برای قاچاق موادمخدر 

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش:

آموزش مهارت مقابله با بلاهای طبیعی یکی از شاخصه های اعتلای کشور است

ندای هرمزگان - گروه خبر 
به گزارش مدیریت ارتباطــات و امور بین 
جهانداری  بندرعبــاس  شــهرداری  الملل 
پیرامون این نشســت گفت: مجتمع شوق 
زندگــي در حــوزه اجتماعي بــا محوریت 
حمایــت از کودکان و نوجوانان، محجورین 
و آســیب دیدگان فعالیت دارد که گام موثر 
و مفیــدي درکاهش و حمایت از آســیب 

دیدگان اجتماعي مي باشد.

به گزارش ندای هرمزگان، رئیس ســازمان 
فرهنگي اجتماعي و ورزشــي شــهرداري 
بندرعبــاس افزود: حوزه هــاي اجتماعي و 
فرهنگي نقش بســیار حساســي در تربیت 
نســلها و تببین و تعین رویکردهاي زندگي 
براي کــودکان و نوجوانــان دارند چرا که 
خط و مشــي فکــري ذهنــي و راهبردي 
زندگي آینده سازان این مرز و بوم از دوران 
نوجوانــي و کودکي بر اســاس آمیزه هاي 

فرهنگي و اجتماعي شکل مي گیرد و روش 
و خط مشي آنها را مشخص مي کند.

جهانداري با اشاره به برنامه ریزي دشمنان 
در فضاي مجازي ،سینما و تلویزیون براي 
به چالش کشیدن کودکان و نوجوانان و تاثیر 
مســتقیم بر نسل نو بیان کرد: هدفمندي و 
برنامه ریزي هاي ما در سه حوزه اجتماعي 
فرهنگي و ورزشــي باید بر مبناي پوشش 
تمــام ابعاد ذهني و رواني نوجوانان باشــد 
چــرا که اگر خلٍا اي در کارکرد مســایل و 
خــوراک فرهنگي و اجتماعي ایجاد شــود 
آسیب بر جوان و نوجوان و کودک ما غلبه 

مي کند و مشــکلات اجتماعــي پیرامون 
 آن خانــواده و جامعــه را درگیــر خواهد 

کرد.
این مقام مسئول خاطر نشان کرد: نشست 
هاي حوزه فرهنگي و اجتماعي با مضمون 
اسیب شناســي باید در میدان عمل خود را 
نشان دهد و به گونه اي برنامه ریزي شود 
که تبعات آن در مســیر مثبت و اثر گذاري 
آن به نفع اجتماع  باشــد.که مجتمع شوق 
زندگی نمونه بارزی از همدلی ســازمانهای 
فرهنگی و اجتماعی برای کاهش آســیب 

های اجتماعی است.

شوق زندگی برای آینده سازان
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من پسر محبوب پدر و مادرم بودم.
 البته این که تنها پســر خانواده بودم هم 

بی تاثیر نبود.

محمدرضا نصیری»مداد«

عده ای از پرندگان گفتند
یک عدد شهریار می خواهیم

شهریاری لطیف و خوب و ظریف
خوشگل و باوقار می خواهیم

جلوه ای کرد ناگهان طاووس
همه گفتند شاه ما این است

آسمان را اگر نگاه کنید
بی گمان مهر و ماه ما این است

گفت با خنده ای جناب کلاغ
انتخاب شما درست نبود

گر عقابی به ما کند حمله
شاه ما می شود معلق زود

مرغکان رأی شان عوض گردید
زین بیان و کلام و فکر و نظر

طبق آرای مخفی آن ها
شاه شان شد پرنده ای دیگر

»ع.ص.مداد«

بودم  کی  محبوب 
؟ من
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قسمت دوم:

آقای بنیامنتا غولی اســت برای خودش و ما کارآموزان در مقابل 

این غول، که همیشه ی خدا اندکی اوقات تلخ است، کوتوله ایم. 

او موظف اســت در مقام فرمانروا و راهبر گلــه ای از موجوداتِ 

فســقلی و بی اهمیت، که ما پســر بچه ها باشــیم، به گونه ای 

کاملًا طبیعی بد اخلاق باشــد.چرا؟ چون توانایی هایش با وظیفه 

ی فرمانروایــی بر ما به هیچ وجه من الوجــوه هم خوانی ندارد. 

نه خیر،آقای بنیامینتا می توانســت کاملًا طور دیگری هم باشد. 

چنین هرکولی در برابر چنین تمرینِ خُردی که تربیت ما باشــد، 

نمی تواند کار دیگری بکند غیــر از به خواب رفتن یا با کلافگی 

روزنامه خواندن. وقتی تصمیم گرفته بود این آموزشگاه را باز کند 

چی فکر کرده بود با خودش؟ به یک معنا دلم برایش می سوزد و 

همین دلســوزی حس احترامی را که برایش قائلم بیشتر می کند. 

راســتی اوایل حضورم در این جا، فکر مــی کنم صبح روز دوم، 

دعوای مختصر اما سختی بین ما در گرفت. وارد دفترش شدم اما 

نتوانســتم دهان باز کنم. با تحکم گفت:” دوباره برو بیرون، بعد 

ببین می توانی مثل بچه ی آدم بیایی تو یا نه.” رفتم بیرون و در 

زدم، کاری که پاک فراموش کرده بودم. گفت:” بفرمایید!” داخل 

شــدم و ایستادم. “تعظیم چی شد پس؟ چه باید بگویی وقتی می 

آیی پیش من؟” تعظیم کــردم و با لحنی عاجزانه گفتم:” روز به 

خیر آقای مدیر.” اکنون دیگر آن قدر ادب شده ام که “روز به خیر 

آقــای مدیر” را مثل بلبل چهچه می زنم. آن وقت ها متنفر بودم 

از این نوع رفتارهای چاکرمنشــانه و مودبانه. خب چشم و گوش 

بســته بودم . این جور رفتارها که آن وقت ها به نظرم مسخره می 

آمد و لج بازی بود، امروزه به نظرم خیلی هم موجه و خوشــگل 

اســت.آقای بنیامنتا داد زد:”بلندتر حرف بزن خبیث!” ناچار شدم 

پنــج بار “روز به خیر آقای مدیر” را تکــرار کنم. تازه بعدش بود 

که از من پرســید، چه می خواهم. عصبانی شده بودم. گفتم:” آدم 

ایــن جا هیچی یاد نمــی گیرد. نمی خواهم این جــا بمانم. بی 

زحمــت پولم را برگردانید تا گورم را گــم کنم.معلم های این جا 

کجاند پس؟ اصلًا برنامه ای، فکری، چیزی هست این جا؟ هیچی 

نیســت.می خواهم بروم.من این مکان ظلمانی و مه آلود را ترک 

مــی کنم. هیچ کس نمی تواند جلوم را بگیرد. هر کس می خواهد 

باشــد. اصل و نســبم خیلی بالاتر از این هاست که اجازه بدهم 

مقررات مســخره تان مایه ی عذابم بشــود و از من یک موجود 

احمق بسازد.اگرچه به هیچ وجه نمی خواهم برگردم پیش پدر و 

مــادرم، اما می خواهم بروم توی خیابان و خودم را مثل یک برده 

بفروشم. هیچ عیبی هم ندارد.” بالاخره حرفم را زده بودم. امروز 

وقتی یاد این رفتارم می افتم، چیزی نمانده از خنده روده برُ شوم. 

آن وقت ها خیلی دل و دماغ جدی بودن داشــتم.و اما آقای مدیر 

سکوت کرد. دیگر داشــتم آماده می شدم تو چشمش نگاه کنم 

و یک توهین درســت و حسابی بارش کنم که خیلی آرام گفت:” 

پولی که پرداخت شده، دیگر پس داده نمی شود....”

 آقــای بنیامنتا دوباره به مطالعه روزنامه پرداخت.حالم طوری بود 

که انگار رعد و برقی نامفهوم و وحشتناک از آن دور دورها تهدیدم 

می کند. در برابر کسی که دیگر هیچ توجهی به من نداشت تعظیم 

غرایــی کردم، تا نزدیک زمین. طبق مقررات گفتم:” بدرود آقای 

مدیر.” پاشنه ی پاها را کوبیدم به هم. خبردار ایستادم و عقب گرد 

کردم. یعنی نه، چشــم از صورت آقای مدیر بر نداشتم. با دست 

هایم گشتم دنبال دستگیره ی در و بدون این که برگردم، خودم 

را کشاندم طرف در و رفتم بیرون. به این ترتیب تلاش من در به 

انجام رســاندنِ یک انقلاب به پایان رسید. از آن روز به بعد دیگر 

هیچ وقت مصدع اوقاتش نشــدم. خدای من، کتک هم خوردم. 

آقای مدیر کتکم زد، کسی که گمان داشتم واقعا آدم رئوفی است. 

موقع کتک خوردن جیکم درنیامد، پلک نزدم... 

ادامه دارد 

در گارگاه دیگ و قابلمه سازی
یکــی بود. باز هم یکی بــود. یکی دیگر هم بود. دیگ ســازی بود که در 
روســتای قَرنین در سیستان زندگی می کرد. این دیگ ساز مهربان از صبح 
تا شب در کارگاهش، آهن و چدن و مس را داغ می کرد و آن ها را به شکل 
دیگ و قابلمه و کاســه در می آورد و به مردم می فروخت و حالش را می برد. 
همیشه سر و لباسش سیاه و کثیف بود، ولی باور کنید قلبش خیلی تمیز بود. 
یک کوره ی همیشه روشن داشت که خیلی داغ و جیز بود و هرچه را داخل 
آن می انداخت، زود کج و کوله می شــد؛ این جــوری. کارش این بود: یک 
آهن داغ را از کوره بیرون می آورد و با یک آهن سرد می کوبید توی سر آن 
آهن داغ. شرط می بندیم تا آخر عمرش نمی دانست که در آن روستای پرت 

افتاده، قرار است ۱۲۰۰ سال بعدش اسمش توی کتاب ما بیاید.

قرنین
روســتای قرنین یک جایی نزدیکی های شهر خاش خودمان بود. کنار مرز 
الان ایران و افغانســتان. آن گوشــه ی پایین ســمت راست. یک کم این 
ورتر. روســتای قرنین گرم و خشــک بود و ۱۱۰ روز در ســال بادهای تند 
و گرم، روســتا را فوت می کردند تا خنک شــود و محصولی روی درخت ها 
نمی گذاشــتند. همان زنده ماندن در آن شــرایط توانایــی و قدرت زیادی 
می خواســت؛ چه رسد به این که آدم هر روز هزار بار با پتک بزند توی کله 
ی سندان. روستای قرنین جمعیت کم و مردم فقیری داشت. نه برق، نه گاز، 
نه تلفن، نه اینترنت و نه هیچ. فقط یک اثر تاریخی داشــت که می توانست 
جاذبه ی گردشــگری داشته باشــد، ولی آن موقع گردشگری نبود تا جذب 
شود. در روستای قرنین یک خرابه ی سنگی قدیمی بود که مردم می گفتند 
آخور اسب رستم بوده! فکرش را بکنید! چقدر مهم! آخور اسب رستم! مردم 
به همین که همســایه ی آخور اســب رستم بودند، شــاد بودند. همین که 
یک زمانی رســتم اسبش را این جا می بســته و اسبش در اینجا آب و علف 
می خورده، باعث شــد که یکی از بهترین سرداران ایران از این روستا خارج 

شود. البته بعد بارها داخل شد.
وا! چه حرفا!

لیث شــاید چیز زیادی از تاریخ نمی دانست، ولی امان از حرف مردم! بعدها 
چیزهایی گفتند که روحش هم خبر نداشت. گفتند که لیث پسر معدل است 
و او پسر حاتم و او پسر کیخسرو و او پسر قباد و او پسر خسرو پرویز؛ همان 
شاه مغروری که کار بدی کرد و نامه ی پیغمبر را پاره کرد و با شیرین خانم 
ازدواج کرد. با این حساب همه چیز عوض می شود. بابایِ بابابزرگِ بابابزرگِ 
لیث می شود شاه بزرگ امپراتوری ایران و این موضوع خوبی برای پز دادن 
خانواده ی لیــث در مهمانی های خانوادگی بود؛ البته اگر خبر می داشــتند. 

دانشمندان احتمال داده اند که روح لیث و خانواده از این مسئله خبر نداشته 
و این ها را بعدها ساخته اند.

خانواده ی لیث
مثل همیشــه نمی دانیم که اســم خانــم خانواده چه بوده، ولی مســلماً در 
کوچه خانم لیث اینــا یا مامان یعقوب اینا صدایش می کرده اند. آن موقع ها 
فمینیست های دو آتشه نبودند که از حقوق بانوی خانه دفاع کنند. فمینیست 
به کســی می گوینــد که به زور یا غیر بــه زور می خواهد حق زن ها را کف 
دســت شــان بگذارد. لیث چهار پسر برازنده داشــت که اسم هایشان را در 
کتاب ها نوشــته اند: یعقوب، عَمرو، طاهر و علی. این وســط فقط اسم عمرو 
یک کمی عجیب اســت. عجیب تر این که حرف »ع« در اولش فتحه دارد و 
باز عجیب ترتر این که »و« در آخرش تزیینی است و اصلًا خوانده نمی شود. 
از آن »و«هایی است که نوشته می شود، ولی خوانده نمی شود. سال تولد این 
بچه ها را نمی دانیم، ولی می دانیم که بعد از سال ۲۰۰ قمری به دنیا آمده اند. 
وقتی سال تولد را نمی دانیم؛ حتماً روز تولد را هم نمی دانیم و پس نمی توانیم 

برای دوتا از شاهان ایران جشن تولد بگیریم.

کودک کار
ایرانی های قدیم از وقتی بچه هایشان هفت هشت ساله می شدند، آنها را سر 
کار می بردند. لیث بچه هایش را مثل همه ی ایرانی ها از هفت هشت سالگی 
به کارگاه برد. آن موقع ها غیر از بچه های شاه و وزیرها، تقریباً همه ی بچه 
ها، بچه ی کار می شــدند. بچه ها آستین های شان را بالا زدند و شروع به 
فوت کردند. کارگاه دیگ ســازی مثل یک باشگاه بدنسازی بود و به زودی 
عضلات بچه ها پیچیده و ورزیده شــد و سرشانه و کول و دور بازوی شان 
شــکل گرفت و شکم شان »شیش تیکه«۱ شد. کتاب های تاریخ نگفته اند 
که این ۴ برادر آیا خواهری داشته اند یا نه. فمینیست ها در این زمینه کاری 

از دست شان بر نمی آمد.
پی نوشت:

۱-  ما چون با معلم املایمان مشکل داریم عمدی این جوری نوشتیم. شما 
مواظب باشید که درست بنویسید.

ادامه دارد

گونتن فون  انگیز(یاکوب  خیال  تاریخ)نشر  های  خوشمزه 
?....... یعقوب و دیگ و قابلمه سازها/ نویسندگان: حمیدعبدالهیان و عبدالله متولی

برش های کوتاهی از کتاب
قسمت دهم:

آیا من یک پیکاسوی جدید می شوم؟
شــاید من وقتی بزرگ شدم یک هنرمند شــوم. بابایم می گوید:» این ارثی است. شاید این بچه 
یک پیکاسوی جدید یا هوندرت واسِر شود.« من آن ها را نمی شناسم. آن ها در این خانه زندگی 
نمــی کنند. وقتی مادرم از پدرم خواهش کرد که نقاشــی مرا از روی دیوار پاک کند، این حرف 
را زد. من آن نقاشــی ها را با یک لیوان مربای قرمز کشــیدم، قضیه از این قرار بود که من باز 
هم رومیزی را کشــیدم. شیشه ی مربا از بالای میز روی زمین افتاد. شیشه شکست و مرباها به 
دیوار پاشــیده شد. من رنگ های پُررنگ را دوست دارم، ولی گمان کنم مادرم بیشتر دلش می 
خواهد که من از توانایی هنری ام استفاده نکنم. بعد، وقتی او مرباهایی را که من مصرف نکرده 
بودم، با زحمت جمع می کرد. من هم درکش کردم. برادر بزرگ تر من هم نقاشــی های زیادی 
در کودکســتان می کشد. امروز او تعریف کرد که خاله ی کودکستان گفته، شما باید سعی کنید 
یک چیزی را کاملًا برعکس نقاشی کنید. مثلًا یک سگ که طنابی به گردن مردی بسته و او را 

می کشد. یا یک قناری که یک پیرزن را در قفس انداخته. و از این جور چیزها.
 مادرم پرسید:» تو چطور؟ تو چی کشیدی؟«

برادر بزرگم گفت:» من؟ من برادر کوچولو را کشیدم که داشت به باسن بابا پودر می زد.«

*
 حالا من می توانم روی لگن بنشینم

من و مامان با هم یک بازی جدید می کنیم، مثل توی سیرک. نمی توانم دقیق تعریف کنم که 
چــه بازی ای، ولی به هــر حال خیلی خوش می گذرد. بعضی وقت ها آن ها مرا روی چیزی می 
نشانند که به آن » کلاه بلند « می گویند. بدون کهنه یا شلوار و بعد می گویند من باید اَ اَ کنم.

- زود باش! اَ-اَ بزرگ!
 و بعد، من آن جا می نشینم و ذوق می کنم، در واقع خیلی به من خوش می گذرد. در آن میان، 
مامان یا بابام مرا بلند می کنند و توی کلاه بلند را نگاه می کنند. بعد می گویند:» ولی هنوز هیچ 

اَ اَ بزرگی نیامده است. یک بار دیگر امتحان کنیم؟ بیا...اَ - اَ بزرگ!«
 اغلب، این کار خیلی طول می کشد. ولی در آخِر، دیگر حوصله شان سر می رود. بعد، دوباره به 
من پوشــک می بندند و شــلوار تنم می کنند و مامانم کلاه بلند را دوباره می گذارد یک گوشه. 
آن وقت، خیلی ناامید به نظر می رسد. و بعد فکر می کنم: دلم برای مامان عزیزم می سوزد که 
ایــن کلاه بلند نمی خواهد اَ - اَ بزرگ انجام دهد. برای اینکه او را خوشــحال کنم، خودم اَ - اَ 

بزرگ توی پوشک می کنم.
 یک اَ - اخَیلی خیلی بزرگ!

ادامه دارد

طاووس حکایت 
 و کلاغ

کنید  آمیزی  رنگ 

?..............نویسنده: روبرت والزر - سوئیس/ مترجم: ناصر غیاثی

?...... نوشته ی: ویلی برین هُلزت/ مترجم: سپیده خلیلی

بابا سلام  مامان،  سلام 
من تولد  سال  اولین  انگیز  هیجان  ماجرای 



فناوری

با ثبت اولین عکس های ایســتگاه فضایی »تیانگونگ« چین توسط 
خدمه ماموریت »شنژو ۱۶«، ســاختار کامل این ایستگاه فضایی به 

نمایش در آمد.
بــه گزارش ایســنا و به نقل از اســپیس، خدمه ماموریت »شــنژو 
Shenzhou(»۱۶ ۱۶( چیــن هنــگام عزیمت به ســمت زمین، 
عکس هایی را از ایستگاه فضایی »تیانگونگ«)Tiangong( ثبت 

کردند.
این عکس ها که با یک دوربین با کیفیت بالا گرفته شــده اند، اولین 
باری را نشــان می دهند که ساختار کامل ایستگاه فضایی تیانگونگ 

از زمان ورود به مدار زمین به طور کامل تصویربرداری شده است. 
گروه شنژو ۱۶ پیش از پیاده شدن، کنترل ایستگاه فضایی را به خدمه 

شنژو ۱۷ سپردند که در ۲۶ اکتبر به تیانگونگ رسیدند. 
 Jing(»ســه فضانورد چین متشــکل از فرمانده »جینــگ هایپنگ
»گــوی  و   )Zhu Yangzhu(»یانگــژو »ژو   ،)Haipeng
هایچائو«)Gui Haichao( روز ۳۰ اکتبر در کپســول بازگشــت 
ماموریت شــنژو ۱۶، تیانگونگ را ترک کردند و در همان روز از مدار 
پایین زمین بازگشتند. هنگامی که آنها در حال حرکت به سمت زمین 
بودند، دوربین های خود را به سمت خانه موقت سابق خود چرخاندند 

و مناظر جالبی را از آزمایشگاه واقع در مدار بالای زمین ثبت کردند.
اولین واحد تیانگونگ موســوم به »تیانه«)Tianhe( در سال ۲۰۲۱ 
به مدار پایین زمین رسید. اولین خدمه آن در ماموریت شنژو ۱۲، روز 
۱۶ ژوئن ۲۰۲۱ به ایســتگاه فضایی رسیدند و ۹۰ روز را در ایستگاه 
گذراندند که سه برابر بیشتر از ماموریت های پیشین فضانوردان چین 

بود.
واحدهــای دوم و ســوم موســوم بــه »ونتیــان«)Wentian( و 
»منگتیان«)Mengtian( به ترتیب در ســال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ 
به فضا پرتاب شدند. این پرتاب ها ایستگاه ۵۵ متری را تکمیل کردند 
کــه ۷۷ تن وزن دارد و حــدود ۲۰ درصد اندازه »ایســتگاه فضایی 

بین المللی« است.
عکس هــای خدمه شــنژو ۱۶ شــاید تیانگونگ را با شــکوه کامل 
خود به تصویر کشــیده باشــند اما اگر »آژانس فضایی سرنشین دار 
چین«)CMSA( راه خود را پیدا کند، این عکس ها به زودی منسوخ 
خواهند شــد. این آژانس روز چهارم اکتبر در چهل و هفتمین کنگره 
بین المللی فضانوردی که در باکو برگزار شد، اعلام کرد که قصد دارد 
ایســتگاه فضایی را با سه ماژول اضافی گســترش دهد و تعداد کل 

واحدهای آن را به شش عدد برساند.
علاوه بر ایــن، آژانس قصد دارد یک همــراه را برای تیانگونگ در 
قالب یک تلسکوپ فضایی در ســطح »تلسکوپ فضایی هابل« به 
نام »زانشن«)Xuntian( بفرستد تا در کنار ایستگاه فضایی به دور 
زمین بچرخد و برای تعمیر، ســوخت گیری و حتی ارتقا با آن ملاقات 

کند. 
 

دانشمندان می گویند که جو مه آلود سیارات فراخورشیدی، مانعی برای 
کشــف آب و پی بردن به قابلیت ســکونت در آنهاســت اما شاید با 

شبیه سازی های رایانه ای بتوان این مشکل را برطرف کرد.
به گزارش ایسنا و به نقل از اسپیس، یکی از وظایف اصلی »تلسکوپ 
فضایی جیمز وب« بررسی اتمسفر سیارات فراخورشیدی برای یافتن 
نشــانه هایی از قابلیت سکونت اســت. تا آنجا که می دانیم، آب برای 
زندگی ضروری اســت. بنابراین، طبیعی اســت که تشخیص دادن 
وجود آب در یک جهان بیگانه و اطــراف آن از اولویت بالایی برای 
دانشــمندان سیاره شناسی برخوردار باشــد. با وجود این، یک مشکل 

وجود دارد.
به دلیل وجود مه که یک پدیده به ظاهر پیش پاافتاده است، به دست 
آوردن دیــد واضح و بدون فیلتر در مورد آنچه ممکن اســت در جو 
سیارات فراخورشیدی وجود داشته باشد، می تواند دشوار باشد. احتمال 
دارد مه های آلی حاوی ترکیبات شــیمیایی گوناگون که در آســمان 
ســیارات فراخورشیدی کمین کرده اند، بر توانایی ما در تشخیص آب 
و سایر نشانه های گویای قابلیت سکونت تأثیر بگذارند. پژوهشگران 
این شرایط مه آلود را در آزمایشگاه ها شبیه سازی کرده اند و امیدوارند 
که شبیه سازی کمک کند تا چگونگی شکل گیری و تکامل آب در جو 

سیارات فراخورشیدی شناسایی و مدل سازی شود.
»چائو هی«)Chao He( پژوهشــگر »دانشــگاه جانز هاپکینز« و 
پژوهشگر ارشد این پروژه گفت: هنگامی که می خواهیم ببینیم یک 
ســیاره قابل سکونت است یا خیر، آب اولین چیزی است که به دنبال 
آن می گردیم و مشــاهدات هیجان انگیزی در مورد آن وجود دارد اما 
آزمایش ها و مدل ســازی ما در مورد جو سیارات فراخورشیدی نشان 

می دهند که این سیارات به احتمال زیاد حاوی مه نیز هستند.
وی افزود: مه واقعا مشاهدات ما را پیچیده می کند زیرا دید ما را نسبت 
به شیمی اتمســفر و ویژگی های مولکولی یک سیاره فراخورشیدی 

محدود می سازد.
پژوهشگران به ویژه علاقمند بودند که بدانند چگونه مه ممکن است 
بر ویژگی های نوری طیف های ساطع شــده از سیارات فراخورشیدی 
میزبــان آب تأثیر بگذارد. آنها آزمایش هایی را در یک محفظه که به 
صورت سفارشــی طراحی  شــده بود، انجام دادند تا ببینند چگونه مه  
ممکن اســت در سیارات حاوی آب شــکل بگیرد و بررسی کنند که 
چگونه مه  ممکن اســت مشاهدات مربوط به مواد مهم موجود در جو 

سیارات فراخورشیدی را مخدوش سازد.
این گــروه پژوهشــی، دو مخلوط گازی متشــکل از بخــار آب و 
ســایر ترکیباتی را ایجاد کردند که تصور می شــود در میان سیارات 
فراخورشــیدی رایج هســتند. ســپس، آنها ایــن گاز را در معرض 
نــور فرابنفش قــرار دادند تا چگونگی تأثیر نور ســتاره نزدیک را بر 
واکنش های شیمیایی گاز در اتمسفر سیاره فراخورشیدی تکرار کنند. 
از اینجــا به بعد، آنها نحوه تعامل نور بــا ذرات موجود در محفظه را 
بررســی کردند تا ایده ای را در مورد این موضوع به دست بیاورند که 
چگونه طیف ســیارات فراخورشیدی ممکن است تحت تأثیر مه  قرار 
بگیرد.جالب است که داده های به  دست  آمده، با امضای شیمیایی یک 
سیاره فراخورشــیدی به نام »b ۱۲۱4 GJ« مطابقت داشتند و این 
واقعیت را نشــان دادند که مه آلی ممکن اســت برخی از مشاهدات 

پژوهشگران در مورد جو سیاره های گوناگون را منحرف کند.

 

یک فناوری نوری متحول  کننده، طیف نور منعکس شــده از بال 
حشرات را در لحظه رمزگشــایی می کند و شکاف های نظارت بر 
حشــرات را برای پی بردن به بحران های در حال گسترش تنوع 

زیستی برطرف می سازد.
به گزارش ایســنا و به نقل از ادونســد ســاینس نیوز، حشــرات 
متنوع ترین گــروه جانــوری روی کره زمین هســتند که روابط 
پیچیده ای را با محیط خود حفظ می کنند و نقش های حیاتی مانند 
تجزیه مواد آلی و گرده افشــانی را بر عهده دارند. بحران روبه رشد 
تنوع زیســتی با بررســی کردن تعداد حشرات آشــکار می شود و 
کاهش یافتن آنها تأثیر چشم گیری را روی گیاهان و حیوانات دارد.

اگرچه بررســی کردن حشــرات و نحوه توزیع آنها در طول زمان 
بــرای یافتن عوامل مؤثر بر فراوانی و تنوع این گونه جانوری مهم 

است اما تجهیزات نظارتی مناسب بسیار محدود هستند.
دانشــیار   )Benjamin Thomas(»تومــاس »بنجامیــن 
»مؤسسه فناوری نیوجرســی«)NJIT( به عنوان یک متخصص 
حســگرهای نوری، در دهه گذشته روی ابزارهای فوتونیکی برای 
بررسی حشــرات کار کرده است. توماس گفت: من به عنوان یک 
فیزیکدان که به دنیای حشره شناســی وارد می شود، بسیار شوکه 
شــدم از اینکه دیدم ما در واقع اطلاعات بســیار کمی را در مورد 

جمعیت حشرات داریم.
کمبود تجهیزات

کمبود تجهیزات نظارت بر حشــرات، مشــکلی است که »میکل 
برایــدگارد«)Mikkel Brydegaard( و گروهش در بخش 
فیزیک »دانشــگاه لوند«)Lund University( نیز برای حل 
کردن آن تلاش کرده اند. آنها در یک پژوهش جدید، به یک روش 
کاربردی دســت یافته اند که نحوه انعکاس نور از بال های حشرات 
را برای تعیین کردن گونه ها و جنسیت آنها تحلیل می کند و حتی 

نکاتی را در مورد جایگاه اکولوژیکی حشرات ارائه می دهد.
روش های مرســوم معمولا بر حشرات صید شده تکیه می کنند که 
مشاهدات کمی را ارائه می دهند و مستعد خطا هستند؛ به ویژه در 
میان گونه هایی که شباهت زیادی به یکدیگر دارند. روش هایی که 
از نور یا تحلیل طیفی بال های حشرات استفاده می کنند، می توانند 
شرایط را تغییر دهند و به پژوهشگران کمک کنند تا برای نظارت 
در لحظه بر جمعیت حشــرات در حال پــرواز کردن، دوربین های 

تخصصی را به کار ببرند.
تومــاس، کــه در این پژوهش شــرکت نداشــت، گفــت: این 
پژوهش، گامی به ســوی بهبود دقت شناســایی حسگرهاست که 
می تواننــد تغییر عمیقی را در توانایی مــا برای نظارت بر جمعیت 
حشــرات ایجاد کنند. در کنار تجهیــزات جدید هوش مصنوعی و 
طبقه بندی کننده هــای مبتنی بر یادگیری ماشــینی، این فناوری 

بسیار امیدوارکننده است.
بررسی اثر انگشت طیفی بال حشرات

مانند اثر انگشت منحصربه  فرد انسان، از بال های ظریف حشرات 
نیــز می توان برای شناســایی کردن آنها اســتفاده کــرد. وقتی 
پژوهشگران با یک دوربین فراطیفی که می تواند طیف گسترده ای 
از نور را فراتر از توانایی های چشم انسان ثبت کند، بال ها را ببینند، 
می توانند ســاختار آنها را براســاس میزان قدرت و یکنواختی در 

انعکاس نور بازسازی کنند.
»منگ لی«)Meng Li( دانشجوی مقطع دکتری گروه برایدگارد 
و پژوهشــگر ارشــد این پروژه گفت: ما می توانیــم ببینیم که هر 
ســایه ظریف رنگ، حتی رنگ های خــارج از طیف مرئی چگونه 
تحــت تأثیر ضخامت بال قرار می گیرنــد. این اطلاعات دقیق در 
مورد رنگ به ما امکان می دهند تا حشــرات را براساس الگوهای 

منحصربه فرد بال آنها مطالعه و شناسایی کنیم.
لی بــرای تایید کردن ایده خود، ۶۰۰ مگس موســوم به »مگس 
گلــزار«)Hover fly( را از میــان ۳۰ گونه متفاوت ارائه شــده 
توســط موزه زیست شناسی دانشگاه لوند تحلیل کرد. مگس گلزار 
از یک خانواده بزرگ حشــرات شامل تقریبا ۶۰۰۰ گونه است که 
از نظر مورفولوژی، زیســتگاه و رفتار تفاوت زیادی دارند. یکی از 
تخصص های آنها تقلید کردن از حشــرات دیگر مانند زنبورهاست 
و آنهــا اغلب در حال چرخیدن بالای گل هــای مورد علاقه خود 

دیده می شوند.
لی و گروهش برای نشــان دادن این که دوربین  آنها می تواند به 
طور دقیق بین گونه های متفاوت مگس گلزار تمایز قائل شود، یک 
مجموعه داده را برای هر گونه تنظیم کردند که پارامترهای مربوط 
به ســاختار بال های آنها را در بر داشــت. همچنین، آنها فرکانس 
ضربان بال را که اغلب برای شناســایی حشرات استفاده می شود، 
براساس توده بدن و اندازه بال تخمین زدند. با ترکیب کردن همه 
این پارامترها، لی و گروهش به شناسایی با ۹۱ درصد دقت دست 
یافتند. این نتیجه به طور قابل توجهی بالاتر از زمانی اســت که از 

فرکانس های ضربان بال به تنهایی استفاده می شود.
این گروه پژوهشی دریافتند که ویژگی های طیفی بال های مگس 
گلزار نه تنها بین گونه ها، بلکه حتی بین جنســیت ها نیز بســیار 
متفاوت اســت. این موضوع برای گونه هایی که مگس های ماده و 
نر آن به یکدیگر شــباهت دارند نیــز صدق می کند؛ به  طوری که 
تشخیص دادن آنها با چشم دشوار اســت. بنابراین، توانایی تمایز 
جنســیتی هنگام نظارت بر جمعیت حشــرات و تولید مثل بسیار 

ارزشمند است.
قلمرو وســیع خانواده مگس گلزار، برایدگارد و همکارانش را بر آن 
داشت تا همبستگی بین رفتارهای متفاوت را با ویژگی های طیفی 
بال های آنها بررســی کنند. برای انجام دادن ایــن کار، آنها ابتدا 
گونه های نزدیک به هم را پیش از بررسی ساختار بال ها با عواملی 
مانند تقلید رفتاری و نوع زیستگاه مقایسه کردند. برای مثال، این 
گروه پژوهشــی دریافتند که مگس های گلزار با بال های ضخیم تر 
تمایل به تقلید از زنبورها دارند، در تابســتان فعال هستند و عمدتا 

در مراتع و جنگل ها یافت می شوند.
جالب اینجاست که اگرچه گونه های نزدیک به هم عموما بال های 
مشــابهی داشــتند اما ویژگی های رفتاری بیشــتر از وابستگی به 
ژنتیک، با تغییرات ضخامت بال ها همبســتگی داشــت. این بدان 
معناست که ویژگی های طیفی بال های حشرات نه تنها شناسه های 
منحصربه فرد گونه ها و جنســیت هستند، بلکه به شناسایی بیشتر 
جایــگاه اکولوژیکی آنها کمک می کنند. ایــن امر به ویژه هنگام 
نظارت بر تأثیر عوامل خارجی مانند کشــاورزی و جنگل  زدایی بر 

تنوع حشرات، سودمند است.
توماس خاطرنشان کرد: این تحلیل ها هنوز باید با اطلاعات دیگر 
ترکیب شــوند تا به دقت بالا در شناســایی گونه برسند. این بدان 
معناســت که ما باید یک پایگاه داده بزرگ را در مورد ویژگی های 
نوری هر گونه ایجاد کنیم تا بتوان از آن برای شناســایی جمعیت 

متنوعی از حشرات استفاده کرد.
این پژوهــش در مجلــه »Advanced Science« به چاپ 

رسید.

 کهکشان  تازه های علم

»اثر انگشت« مخفی در بال های 
حشرات!

اولین عکس ها از ساختار کامل 
ایستگاه فضایی چین منتشر شدند
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مه نمی گذارد آب موجود در جو سیارات 
فراخورشیدی کشف شود

وبســایت »فوربس« اسامی ۱۰ زن پیشــرو در زمینه هوش 
مصنوعی را منتشــر کرده اســت که »OpenAI« می تواند 
در انتخاب اعضای آینده هیأت مدیره خود از آنها استفاده کند.
به گزارش ایســنا و به نقــل از فوربس، »OpenAI« که از 
شــرکت های پیشرو در حوزه هوش مصنوعی به شمار می رود، 
طوفانی از تغییرات را در روزهای گذشــته تجربه کرده است. 
در میــان این تحولات، یک هیئت مدیره متشــکل از مردان 

سفیدپوست پدید آمده است.
ابتــدا به یــک جمع بندی کوتــاه در مورد رخدادهــای اخیر 

می پردازیم.
 )Sam Altman(»سم آلتمن« ،OpenAI هیئت مدیره •
مدیرعامل شرکت را به دلیل نگرانی های مربوط به آنچه عدم 
صادق بــودن در ارتباطات نامید، برکنار کــرد و در تاریخ ۱۷ 
نوامبر، »میرا موراتی«)Mira Murati( مدیر ارشد فناوری 

شرکت را به عنوان مدیرعامل موقت منصوب کرد.
• در طــول این زنجیره فریبنــده از رویدادها، یک تغییر قابل 
 OpenAI توجــه رخ داد و دو زن عضــو هیئــت مدیــره
برکنــار شــدند. »هلــن تامــر«)Helen Tomer( مدیر 
راهبرد و کمک هزینه های پژوهــش بنیادی در »مرکز امنیت 
و فناوری هــای نوظهور«)CSET( وابســته به »دانشــگاه 

جرج تاون«)Georgetown University( و عضو سابق 
هیئت مدیره، تنها یک ماه پس از نوشــتن مقاله ای که آلتمن 
را ناراحت کرده بود، از هیئت مدیره شــرکت حذف شد. »تاشا 
مک کاولی«)Tasha McCauley( دانشمند ارشد مدیریت 
 )Rand Corporation(»در شرکت »رند کورپوریشــن
 GeoSim(»و مدیرعامل سابق شــرکت »ژئوسیم سیستمز
Systems( نیــز به دلیل نقش داشــتن در برکناری آلتمن، 
از هیئــت مدیره حذف شــد. ایــن در حالی بود کــه »آدام 
وب گاه  مدیرعامــل   )Adam D›Angelo(»داآنجلــو
»کورا«)Quora( و یکی از اعضای هیئت مدیره که بخشی 
از تصمیــم برکناری آلتمن بود، همچنان در هیئت مدیره باقی 

ماند.
• یــن هیئت مدیــره جدید هم جنــس، نگرانی هایی را ایجاد 
می کند زیرا رهبری OpenAI در توســعه هوش مصنوعی، 
خواســتار دیدگاه های متنوع برای جلوگیــری کردن از نتایج 

مغرضانه است.
• با وجود این، انتظار می رود که OpenAI اعضای بیشتری 
را اضافه کند. این بدان معناســت که برای جذب کردن برخی 
از زنان استثنایی به منظور ایجاد تنوع جنسیتی در هیئت مدیره 
و هدایت ســازمان به ســوی یک آینده امن و اخلاقی هنوز 

فرصت وجود دارد.
 )Elizabeth Scallon(»اســکالون »الیزابــت   •
کارشــناس اســتارت آپ و نوآوری، یک پســت را در شبکه 
آن  در  و  گذاشــته   )LinkedIn(»لینکدیــن« اجتماعــی 
چندیــن زن برجســته را بــه OpenAI پیشــنهاد کرده 
 اســت تا آنها را هنگام جســتجوی هیئت مدیره خود در نظر 

بگیرد.
• فوربس با الهام از پست اســکالون، پیشنهادات ارائه شده در 
نظرات و شایســتگی های رهبران زن حوزه هوش مصنوعی، 
 OpenAI ۱۰ زن را به عنوان مدیران احتمالی هیئت مدیره

توصیه کرده است.

فوربس معرفی کرد؛

»OpenAI« ۱۰ زن نامزد عضویت در هیأت مدیره

بررســی فهرســت جدیدی که بر اســاس 
گامای  پرتو  فضایی  »تلســکوپ  داده های 
فرمی« ناسا تهیه شده است، از کشف ۲۹4 

تپ اختر جدید حکایت دارد.
به گزارش ایســنا و به نقل از ناسا، فهرست 
جدیدی که توســط یک گروه بین المللی از 
تهیه  فرانسه  به سرپرســتی  ستاره شناسان 
شده، نشــان می دهد »تلســکوپ فضایی 
ناسا ۲۹4   )FGRST(»فرمی گامای  پرتو 
تپ اختر ســاطع کننده اشــعه گاما را کشف 
کــرده اســت و ۳4 گزینــه احتمالی دیگر 
نیز منتظر تایید هســتند. این آمار ۲۷ برابر 
تعداد شناخته شده تپ اخترها پیش از پرتاب 

ماموریت در سال ۲۰۰۸ است.
»دیوید اسمیت«)David Smith(، مدیر 
تحقیقات »آزمایشــگاه اخترفیزیک بوردو« 
در فرانسه، از اعضای »مرکز ملی تحقیقات 
علمی«)CNRS( فرانسه و هماهنگ کننده 
ایــن پژوهــش، گفــت: تپ اخترها طیف 
گســترده ای از تحقیقات حوزه اخترفیزیک، 
از پرتوهای کیهانی و تکامل ستاره ها گرفته 
تا جســتجوی امواج گرانشی و ماده تاریک 
را به خود اختصاص می دهند. این کاتالوگ 
جدیــد، اطلاعات کاملــی را در مورد همه 
می کند  گردآوری  گاما  پرتوی  تپ اخترهای 
و راه هــای جدیدی را برای اکتشــاف ارائه 

می دهد.
تپ اخترها نوعی ستاره نوترونی هستند که 
به عنــوان یک ابرنواختر منفجر شــده اند. 
ســتاره های نوترونــی حاوی جرم بیشــتر 
از خورشــید مــا، متراکم ترین مــاده ای را 
ارائه می دهند که ستاره شناســان می توانند 
مستقیما آنها را بررسی کنند. آنها میدان های 
مغناطیســی قوی دارنــد و جریان هایی از 
ذرات پرانــرژی را تولیــد می کننــد که به 
ســرعت می چرخند و چرخش ســریع ترین 
نمونه شناخته شــده آنها ۷۱۶ بــار در ثانیه 
اســت. علاوه بر این، تپ اخترها پرتوهای 
باریکی از انرژی را ساطع می کنند که مانند 
فانوس دریایی در فضا می درخشند و همراه 
با سایر اجرام می چرخند. هنگامی که یکی 
از این پرتوها از کنــار زمین عبور می کند، 
ستاره شناســان یک پالس گسیل شــده را 

تشخیص می دهند.
کاتالوگ جدید، حاصل کار ۱۷۰ دانشــمند 
در سراســر جهان اســت. ۱۲ تلســکوپ 
رادیویی به نظارت منظم بر هزاران تپ اختر 
می پردازند و ستاره شناسان رادیویی به دنبال 
تپ اخترهــای جدید در منابع پرتوی گامای 
کشف شده توسط تلســکوپ فرمی هستند. 
پژوهشــگران دیگــر، تپ اخترهای پرتوی 

گاما را که مشــابه رادیویی ندارند، از طریق 
میلیون ها ســاعت محاسبه رایانه ای کشف 
کرده انــد. این فرآیند، »جســتجوی کور« 

نامیده می شود.
 ،)Elizabeth Hays(»الیزابت هیــس«
دانشمند پروژه فرمی گفت: با وجود گذشتن 
بیــش از ۱۵ ســال پس از پرتــاب فرمی، 
این تلســکوپ هنوز یک ماشین اکتشافی 
باورنکردنی باقی مانده است و تپ اخترها و 
ســتاره های نوترونی در میان اکتشافات آن 

پیشتاز هستند.
از ۳4۰۰ تپ اختر شناخته شــده که بیشــتر 
از طریق امواج رادیویی رصد شــده اند و در 
کهکشــان راه شیری قرار دارند، تنها حدود 
۱۰ درصد آنها در پرتوهــای گاما می تپند. 
نــور مرئــی دارای انرژی بین دو تا ســه 
الکترون ولت است. دستگاه مهم تلسکوپ 
فرمی موسوم به »تلسکوپ منطقه بزرگ« 
می تواند پرتوهای گاما با میلیاردها برابر این 
انرژی را تشــخیص دهد و سایر تجهیزات 
فرمــی، تابش هایی را با انرژی هزاران برابر 
بیشتر از تپ اختر »بادبان«)Vela( مشاهده 
کرده اند که درخشــان ترین منبع پایدار در 

آسمان برای فرمی است.
اجرام پیر و بی قرار

بــه طــور متناقضــی، تپ اخترهایــی که 
هزاران برابر پیرتر هســتند، بسیار سریع تر 
می چرخند. یک نمونه از این اجرام موسوم 
 )MSPs( میلی ثانیه ای«  به »تپ اخترهای 
تپ اختــر »۲4۵۲A-J۱۸۲4« اســت که 

حدود ۳۲۸ بار در ثانیه می چرخد.
به لطف یــک ترکیب عالی از روشــنایی 
پرتــوی گامــا و کاهش ســرعت چرخش 
-J۱۲۳۱« نــرم، تپ اختــر میلی ثانیــه ای
۱4۱۱« یــک تایمر ایده آل برای اســتفاده 
کردن در جســتجوی امواج گرانشی است. 
ستاره شناسان امیدوارند که با نظارت کردن 
بر مجموعه ای از تپ اخترهای میلی ثانیه ای 
پایدار بتوانند تغییرات زمان بندی را به امواج 
گرانشــی با فرکانس پایین انتقال دهند که 
توســط رصدخانه های گرانشی کنونی قابل 
شناسایی نیســتند. این تپ اختر در یکی از 
رادیویی کشــف شد  اولین جســتجوهای 
که منابــع پرتوی گامای فرمــی را هدف 
قــرار می دهند. این منایع بــا هیچ همتای 
شناخته شــده ای در طــول موج های دیگر 
مرتبط نیســتند. این روش به یک شــکل 

استثنایی موفق بود.
 Lucas(»گیلومــوت »لــوکاس 
»آزمایشگاه  ستاره شناس   ،)Guillemot
فیزیک و شــیمی محیط زیســت و فضا« 

 University(»اورلئــان »دانشــگاه  در 
of Orléans( فرانســه و از پژوهشگران 
این پروژه، گفت: پیش از پرتاب تلســکوپ 
فرمی، ما نمی دانســتیم کــه تپ اخترهای 
میلی ثانیه ای در انرژی های بالا قابل دیدن 
هســتند، اما فرمی نشان داد که آنها عمدتا 
در پرتوهای گاما می درخشند و اکنون نیمی 

از فهرست ما را تشکیل می دهند.
همراه با عنکبوت ها

در  میلی ثانیــه ای  تپ اخترهــای  وجــود 
منظومه های دوتایی، سرنخی را برای درک 
کردن پارادوکس چرخش سن ارائه می دهد. 
انتشارات یک تپ اختر که به حال خود رها 
شده است، سرعت آن را کاهش می دهند و 
با چرخش آهســته تر، انتشارات آن کم رنگ 
می شــود، اما اگر تپ اختر از نزدیک با یک 
ستاره معمولی جفت شود، می تواند جریانی 
از ماده را از همراه خود بیرون بکشد که به 

مرور زمان تپ اختر را می چرخاند.
»منظومــه  بــه  موســوم  منظومه هــای 
عنکبــوت«، یک نــگاه اجمالــی را به آن 
چیــزی ارائه می دهنــد کــه در آینده رخ 
خواهد داد. آنها به  عنوان »پشــت قرمزها« 
یا »بیوه های ســیاه« طبقه بندی می شوند. 
این نام از عنکبوت هایی گرفته شــده است 
که به خوردن جفت خود معروف هســتند. 
بیوه های ســیاه، همراهان سبکی دارند که 
جرم آنها کمتر از پنج درصد جرم خورشــید 
اســت. این در حالی است که پشت قرمزها 
همراهان ســنگین تری دارنــد. با چرخش 
تپ اختر، انتشارات و ذرات خروجی آن چنان 
نیرومند می شــوند که تپ اختر گرم می شود 
و بــه آرامی همراه خــود را تبخیر می کند. 
اســت  ممکن  عنکبوت ها  پرانرژی تریــن 
همراه خود را به طــور کامل تبخیر کنند و 
تنها یک تپ اختر میلی ثانیه ای جداشــده را 

به جا بگذارند.
تپ اختــر J۱۵۵۵-۲۹۰۸ ، یک بیوه ســیاه 
شگفت انگیز اســت که احتمال دارد شبکه 
گرانشــی آن یک ســیاره در حــال گذر را 
به دام انداخته باشــد. تحلیل داده های ۱۲ 
ســاله تلســکوپ فرمی، تغییرات بلندمدت 
چرخش را بســیار بزرگ تر از آنچه در سایر 
تپ اخترهای میلی ثانیه ای مشاهده می شود، 

 Colin(»نشــان می دهد. »کالین کلارک
Clark(، سرپرســت گــروه تحقیقاتــی 
»مؤسسه فیزیک گرانشی ماکس پلانک« 
در آلمان و از پژوهشگران این پروژه، گفت: 
ما معتقدیم مدلی که سیاره را به عنوان جرم 
ســوم در یک مدار گسترده به دور تپ اختر 
و همــراه آن ترکیب می کنــد، تغییرات را 
کمی توضیح می دهــد. این توضیح بهتری 
نسبت به ســایر توضیحات است، اما برای 
تایید کردن آن به چند سال دیگر بررسی با 

تلسکوپ فرمی نیاز داریم.
ســایر منظومه هــای دوتایــی شــامل به 
اصطلاح »تپ اخترهای انتقالی« هستند که 
»J۱۰۲۳+۰۰۳۸« اولین مورد شناسایی شده 
از این گروه اســت. یک جریان نامنظم گاز 
که از ستاره همراه به ستاره نوترونی جریان 
می یابد، ممکن است به طور ناگهانی قرصی 
را در اطــراف تپ اختــر تشــکیل دهد که 
می تواند برای سال ها باقی بماند. این قرص 
در پرتوی ایکس و پرتوهای گاما به شدت 
می درخشــد، اما پالس ها غیرقابل تشخیص 
می شــوند. هنگامی که قرص دوباره ناپدید 
می شــود، نور پرانرژی و پالس هــا نیز باز 

می گردند.
برخی از تپ اخترها نیازی به شریک ندارند تا 
 »4۰۲۶+J۲۰۲۱« .همه چیز را تغییر دهند
یک تپ اختر جوان اســت کــه در فاصله 
حدود 4۹۰۰ ســال نوری از مــا قرار دارد. 
این تپ اختر در سال ۲۰۱۱ تحت یک تغییر 
حالــت گیج کننده قرار گرفــت و پرتوهای 
گامــای خود را به مدت حــدود یک هفته 
کاهش داد. سپس سال ها بعد، این تپ اختر 
به آرامی به روشــنایی اولیه خود بازگشت. 
رفتار مشــابهی در برخــی از تپ اخترهای 
رادیویی دیده شــده بود، امــا این اولین بار 
بود که چنین رفتاری در پرتوهای گاما دیده 
می شد. ستاره شناسان گمان می کنند که این 
رویداد ممکن است توسط ترک های پوسته 
ایجاد شــده باشــد که میدان مغناطیســی 

تپ اختر را به طور موقت تغییر داده اند.
تلســکوپ فرمــی در ســال ۲۰۱۵ اولین 
تپ اختــر پرتوی گاما را در یک کهکشــان 
دیگــر، »ابر ماژلانی بزرگ« کشــف کرد. 
در ســال ۲۰۲۱، ستاره شناســان از کشف 
یک شعله غول پیکر پرتوی گاما خبر دادند 
که نــوع متفاوتی از ســتاره های نوترونی 
موسوم به »مگنتار«)Magnetar( آن را 
منتشــر کرده بود. این مگنتار در کهکشان 
»ســنگ تراش«)Sculptor( در فاصلــه 
حدود ۱۱.4 میلیون ســال نوری از ما قرار 

دارد.

کشف ۲۹۴ تپ اختر جدید در بروزرسانی داده های تلسکوپ »فِرمی« ناسا

محققان سیستمی ابداع کرده اند که ربات 
هایی در مقیاس نانو می توانند با آزاد کردن 
مولکول هایی در گردش خون بیمار ارتباط 

برقرار کنند و داده بفرستند. 
به گــزارش خبرگــزاری مهر بــه نقل از 
نیواطلــس، ایمپلنت ها و ابزارهای کوچک 
به تدریج مــی توانند داخل بدن انســان 
فعالیــت و بــه درمــان بیمــاری یا رصد 
نشــانگرها کمک کنند امــا فراهم کردن 
امکان ارتباط بین آنها چالش برانگیز است. 
در همین راستا محققان EPFL سیستمی 
ابداع کرده اند که دســتگاه ها می توانند با 
آزادسازی مولکول ها در جریان خون بیمار 

با یکدیگر ارتباط برقرار کنند.
ایمپلنت های پزشــکی زیستی نقشی مهم 

در خدمــات درمانی دارنــد و فعالیت های 
اعضــای بدن مانند قلب یا مغز را رصد می 
کنند. این درحالی است که تحقیقات اخیر 
درباره شیوه فعالیت ربات هایی در مقیاس 
نانو اســت که قادر به شنا کردن یا خزیدن 

در بدن برای مقابله با بیماری هستند.
گذراندن ســیم ها در بدن انســان نه تنها 
عملیاتی نیست بلکه ریسک عفونت را نیز 
در بر دارد. عــلاوه بر آن فناوری های بی 
سیم مانند رادیو، نور و بلوتوث در بافت بدن 
انســان به طور کارآمد فعالیت نمی کنند و 
همین امر قابلیت فعالیت آنها را به شــدت 

محدود می کند.
اکنون محققــان EPFL نمونه اولیه یک 
سیســتم را ابــداع کرده اند کــه »ارتباط 

مولکولی زیستی« نام دارد. ایده اصلی آن 
است که به ربات های مقیاس نانو یا میکرو 
اجازه دهد به وســیله آزادســازی مولکول 
های خاصی در جریان خون، ارتباط برقرار 
کنند. ابزار می تواند حضور مولکول ها را به 
عنوان »یک« و عدم ردیابی آنها را »صفر« 

تعبیر کند.
هیثم الحســنیه یکی از مولفان تحقیق می 
گوید: ارتباط مولکولی زیستی یک پارادیم 
مناسب برای شبکه ســازی ایمپلنت های 
نانو است. این ایده خارق العاده ای است که 
بتوان بــا رمزگذاری داده ها در مولکول ها 
آنها را ارسال کرد تا وارد جریان خون شوند 
و ما نیز بتوانیم با آنها ارتباط برقرار و مسیر 
حرکتشــان و زمان آزادسازی محتوایشان 

)بــه عنوان مثال هورمون هــا( را راهبری 
کنیم.

محققــان تکنیک هایی را از شــبکه های 
ها،  محموله  شناســایی  مانند  الکترونیکی 
تخمیــن کانال و طرح هــای رمزگذاری و 
رمزگشایی در شبکه مولکولی اجرا کردند. 
ایــن امر به غلبه بر مشــکلات ناشــی از 
زیست شناســی، مانند کانال های ناپایدار و 

عدم هماهنگی و بازخورد کمک کرد.
محققــان فنــاوری مذکــور را روی یک 
سیســتم گــردش خــون مصنوعــی در 
آزمایشگاه تست کردند. این سیستم شامل 
لوله هــا و پمپ هایی بــود که رگ های 
خونی و قلب را شــبیه ســازی می کردند. 
آنها با این روش نشان دادند تکنیک جدید 
برای انتقال سیگنال مولکولی 4 دستگاه به 
طور همزمان کارآمد است و عملکرد آن از 

روش های فعلی نیز بهتر است.

ساخت نانوربات های پزشکی با قابلیت برقراری ارتباط
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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یــک متخصص مغز و اعصاب، به چند باور غلط درباره بیماری 
ام اس مثل کوری، فلج شدن، نازایی و صعب العلاج بودن، پاسخ 

داد.
به گزارش خبرگزاری مهر، سرور عدوانی، با اشاره به متداول ترین 
باور غلط درباره این بیماری اظهار کرد: اینکه مبتلایان به ام اس 
نمی توانند ازدواج کنند و یا فرآیند بچه دار شدنشان دچار مشکل 

است، باوری کاملًا اشتباه است.
عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی افزود: 
با توجه به اینکه بیشــتر مبتلایان به ام اس معمولًا در ســن 
پایینی درگیر این بیماری می شــوند و یا هنوز به ســن باروری 
نرسیده باشند ممکن اســت این موضوع برای این افراد نگران 
کننده باشد، این باور از اساس اشتباه و بیماران مبتلا به ام اس 
هیچ مشکلی برای ازدواج ندارند و تحت نظر پزشک به راحتی 

می توانند مادر یا پدر شوند.
دربــاره احتمال ابتلای فرزندان مبتلا به ام اس نیز توضیح داد: 
مبتلایان به این بیماری باید این نکته را مد نظر داشته باشند که 
شــاید نوزادانی که از پدر و مادر مبتلا به ام اس متولد می شوند 
ریســک بیشتری ازنظر ابتلاء به این بیماری در مقایسه با سایر 
افراد جامعه داشته باشند ولی اصلًا به این شکل نیست که این 

احتمال درصد بالایی را به خود اختصاص دهد.
عدوانــی تاکید کرد: این تفکر که اگر مبتلا به ام اس هســتید 
حتماً نوزاد شما هم با این بیماری متولد می شود از اساس اشتباه 

و غلط است.
ایــن متخصص مغز و اعصاب با بیــان اینکه برخی طیف های 
بیمــاری ام اس می تواند از طریق وراثت منتقل شــود توضیح 
داد: تــا زمانیکه آزمایش های ژنتیک انجام نشــده، هیچ فردی 
نمی تواند درباره ریسک ابتلای بالای سایر افراد خانواده به این 

بیماری نظر قطعی دهد.
وی گفــت: تعداد پدران و مادرانی که هــر دو مبتلا به ام اس 

بوده اند و نوزادی کاملًا طبیعی به دنیا آورده اند کم نیستند.
عدوانی با تاکید بر اینکه مسئله ای که درباره ام اس مد نظر است 
فارغ از مسائل ژنتیکی موضوعات محیطی است، اضافه کرد: در 
نهایــت علت اصلی این بیماری و خیلی از فاکتورهای ابتلاء به 

آن هنوز شناخته نشده است.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی به باور 
اشتباه دیگری مبنی بر اینکه ام اس بیماری مختص به جوانان 
اســت توضیح داد: اصلًا به این صورت نیست و این بیماری در 

کودکان و یا افراد بالای ۶0 یا ۷0 سال هم دیده می شود.
کاهش طول عمر باور اشتباه دیگری درباره مبتلایان به ام اس 
است که این متخصص مغز و اعصاب به آن اشاره کرد و افزود: 
این بیماری طــول عمر افراد را کاهش نمی دهد، خیلی از افراد 
زمانی که متوجه می شوند به ام اس مبتلا شده است، مبنا را بر 

این قرار می دهند که با اختلال عملکرد عمده مواجه اند.
وی این مسئله که الزاماً همه افراد مبتلا به ام اس دچار مشکل 
شدید در راه رفتن می شوند و یا در نهایت بینایی خود را از دست 
می دهند را تصور اشتباهی عنوان کرد و توضیح داد: بیماری ام 
اس بــا توجه به درمان های نوینی که وجود دارد به میزان قابل 
توجهی قابل کنترل است، شاید در سال های دور مثلًا 20 یا 30 
سال پیش درمان قابل توجهی برای این بیماری وجود نداشت 
ولی در حال حاضر بخش عمده ای بیماران به صورت موفقیت 

آمیز درمان شده و به زندگی عادی برمی گردند.
عدوانی گفت: ام اس احتمال حملاتی به سیســتم عصبی را در 
پی دارد یا حتی بیماران به صورت موقتی دچار تاری دید، ضعف 
اندام ها، اختلال تعادل و دوبینی می شوند ولی با درمان به موقع 
علامت ها به میزان بســیار بالایی و در بیشتر موارد به صورت 

کامل برطرف می شود.
عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی تاکید 
کرد: ام اس قابل کنترل اســت و هنوز دارویی نداریم که بیمار 
اســتفاده کند و به طور کلی درمان شــود به طور مثال بیماران 
دیابتی تا آخر عمر باید داروهای خود را استفاده کنند و اگر دارو 

را قطع کنند قطعاً مشکلات جدی خواهند داشت.
این متخصص مغز و اعصاب تاکید کرد: ام اس و درمان های آن 
وابسته به درمان مؤثر در سال های اول شیوع بیماری است، به 
این شکل که در صورت تشخیص به موقع اگر درمان ها به موقع 
انجام شود حتی امکان خاموش شدن این بیماری نیز وجود دارد 

یا در آینده فرد مبتلا کمتر دچار عوارض خواهد شد.
عدوانی هشــدار داد: مبتلایان به ام اس بعد از درمان و کاهش 
نشــانه های بیماری، روند درمان را قطع نکنند به این دلیل که 
ام اس ماهیــت بهبود یابنده و حمله کننده دارد شــاید مدت ها 
خاموش شود و بعد از مدتی بیمار با حمله های بیشتر که کنترل 

آن مشکل است مواجه شود.
وی درباره باور اشتباه دیگری با این عنوان که بیماران مبتلا به 
ام اس نباید اصطلاحاً مواد غذایی که طبع سرد دارد را استفاده 
کننــد، گفت: از نظر علمی و تحقیقاتی هیچ موضوعی مبنی بر 
اینکه ماده غذایی در کنترل و یا عود بیماری اثر دارد تأیید نشده 
اســت، در نتیجه رژیم های سخت غذایی می تواند بدن بیمار را 
ضعیف کرده و مانع رســیدن مواد مغذی به بدن شود بنابراین 
تنها توصیه این است که مبتلایان به ام اس رژیم غذایی سالم 

داشته باشند.
عدوانی در پایان توصیه کرد: عاداتی مثل ســیگار کشــیدن، 
اســتفاده از قلیان می تواند سیر بیماری را شدیدتر کند و تشدید 
حملات را در پی خواهد داشت بنابراین توصیه اکید ترک مواد 

دخانی است.

رئیس سازمان غذا و دارو، از بازنشستگان سازمان دعوت 
کــرد در صورت تمایل تجربیات خود را برای امور برون  

سپاری به کار گیرند.
به گزارش خبرگزاری مهر، ســید حیــدر محمدی، در 
مراسم تکریم بازنشستگان ســازمان غذا و دارو با بیان 
اینکه حضور در میان بازنشســتگان این ســازمان یک 
فرصت بی نظیر بــرای بهره گیری از تجارب و قدردانی 
از آنها اســت، گفت: در مسیر کاری سازمان غذا و دارو 
بعضــاً ناهمواری هایی وجود دارد که وظیفه ما تســهیل 

این مسیر است.
وی افزود: حجم کاری ســازمان غــذا و دارو چنان زیاد 
است که موجب می شود ما گاهی مسائلی را مورد غفلت 
قرار دهیم و دینی را که همکاران، بازنشســتگان و حتی 
خانواده های خود به گردن ما دارند به درستی ادا نکنیم.

معاون وزیر بهداشت با بیان اینکه روز به روز بر خدمات 
سازمان غذا و دارو افزوده می شود، گفت: بر همین اساس 
می توان برخی از امور غیرحاکمیتی را برون سپاری کرد، 
بهترین افراد برای انجام کارهای برون سپاری شده افراد 
دارای تجربه و مورد وثوقی هستند که قبلًا در مجموعه 

شاغل بوده و اکنون بازنشست شده اند.
محمــدی ادامه داد: افراد بازنشســته در هر ســازمانی 
کوله باری از دانش و تخصــص را همراه خود دارند که 
حاصل دهه ها تجربه اندوزی در مسیر فعالیت آنها در آن 
ارگان اســت، از همکاران بازنشسته خود می خواهم که 
تجربیات خود را برای امور برون ســپاری به کار گیرند و 
در امور مرتبط به سازمان در قالب تعاونی یا شرکت های 

ثبت شده وارد شوند.
رئیــس ســازمان غــذا و دارو تأکیــد کرد: مــا تمایل 
بســیار زیادی داریم که امور برون ســپاری شده توسط 
بازنشســتگان این ســازمان انجام گیرد چرا که از این 

خانواده بوده و تخصص لازم را دارند.
وی بــا بیان اینکــه هم ما و هم مــردم به تخصص و 
تجربه نیاز داریم، تأکید کرد: این امر مانع قانونی نداشته 
و چون این عزیزان بازنشســته شده و اکنون فاقد شغل 
در ســازمان غذا و دارو هستند مشکل تعارض منافع هم 

وجود ندارد.
محمدی یادآور شد: ما در سازمان غذا و دارو تمام توان 
خود را به کار می گیریم که سرعت و کیفیت پاسخگویی 
به مردم را افزایش دهیم و در این راســتا بازنشستگان 

می توانند به ما کمک کنند.
 

معــاون پرســتاری وزارت بهداشــت گفت: امــروز از 
تجربیات ارزشمند پزشکان و پرستاران در دوران هشت 
 ســال دفاع مقدس در آموزش دانشــجویان اســتفاده 

می شود.
به گــزارش خبرگزاری مهر، عباس عبــادی، در اولین 
همایــش ملــی تجلیــل از بانــوان شــهیده، جانباز و 
پیشکسوتان پرستار کشــور در دوران هشت سال دفاع 
مقدس، با بیان اینکه امنیت امروز را مرهون خون پاک 
شهیدان و ایثارگری رزمندگان هشت سال دفاع مقدس 
هستیم، اظهار داشــت: مقاومت و ایســتادگی همواره 
بر ظلم پیروز اســت و امروز پیشــرفت های کشــور در 
حوزه های مختلف به ویژه علمی به درســتی قابل لمس 

است.
وی با تشــریح رشد و توسعه شاخص های نظام سلامت 
در انقلاب اسلامی، افزود: امروز قریب به 200 دانشکده 
پرســتاری با پذیرش ســالانه بیش از 14 هزار دانشجو 
در گــروه پرســتاری در ســه مقطع کارشناســی و 13 
 رشــته تخصصی کارشناسی ارشــد و PHD فعالیت

دارند.
عبــادی با تاکید بر بهره گیری از تجربیات پزشــکان و 
پرستاران در دوران هشت سال دفاع مقدس در آموزش 
جوانــان، گفت: با تلاش هــای صورت گرفتــه، امروز 
تجربه نگاری پزشــکان و پرستاران هشــت سال دفاع 

مقدس در حال ثبت و ضبط است.

   خبر 
    دانستنی  

 

معاون وزیر بهداشت تاکید کرد؛
استفاده از تجربیات دفاع مقدس در 

آموزش دانشجویان پرستاری

یک متخصص مغز و اعصاب عنوان کرد؛

محمدی عنوان کرد؛پاسخ به باورهای غلط درباره ام اس 

برون سپاری برخی امور 
غیرحاکمیتی سازمان غذا و دارو 

https://eitaa.com/nedahn
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رییس دانشگاه علوم پزشکی شــهید بهشتی با عنوان این 
مطلب کــه بیماری ایدز در دوران کرونــا مورد غفلت قرار 
گرفت، بر لزوم توسعه برنامه های حمایتی و افزایش آگاهی 

عمومی در خصوص این بیماری تاکید کرد.
به گــزارش خبرگزاری مهــر، علیرضا زالــی، در افتتاحیه 
چهارمیــن گردهمایــی بین المللی و هشــتمین ســمینار 
سراســری ایدز در تالار امام خمینی )ره( دانشکده پزشکی، 
اظهــار کرد: با توجه به غفلتی کــه در دروان کرونا در روند 
تشــخیص و درمان بیماری ایــدز رخ داد، باید برنامه ریزی 
جامع تر و دقیق تری صورت گیرد، چراکه گزارش ها نشــان 
داد تشــخیص به موقع و درمان در روند کنترل این بیماری 

بسیار کمک کننده است.
وی تصریــح کرد: به دنبال نبــود آگاهی کافی و انگ های 
اجتماعی، آمار دقیقی از مبتلایان به HIV وجود ندارد که 
این خلأ با آموزش همگانی و فرهنگ ســازی تا حد زیادی 
مرتفع خواهد شد. البته این آمار موجود غیرقطعی، نمونه ای 
از جامعه آماری مبتلایان است. از طرفی در سال های اخیر 
میزان مراجعات افراد مشــکوک بــه ابتلاء به HIV رو به 

افزایش بوده و امیدواریم این روند ادامه داشته باشد.
به گفته رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با وجود 
اینکه بیماری ایدز همچنــان در رده بیماری های غیرقابل 
درمان اســت، اما اقدامات به هنگام و درمان های ترکیبی به 

کاهش بار ویروسی آن کمک بسیاری می کند.
زالی همچنین افزود: حدود 4۶ هزار ابتلاء به HIV مثبت 
در جامعه پیش بینی می شــود که حــدود 23 هزار نفر آن ها 
زنده هستند. از این تعداد حدود 1۷ هزار نفر تحت درمان و 
در تماس با یکی از مراکز بهداشتی و درمانی کشور هستند.

وی، 55 درصد از مبتلایان را در محدوده ســنی 25 تا 40 
ســال اعلام کرد و گفت: این رنج ســنی آثار غیرمستقیم 

اپیدمیولوژیک در آینده خواهد داشت.
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی شــهید بهشتی ادامه داد: در 
سال های اخیر علاوه بر افزایش کمی و کلی تعداد مبتلایان 
به HIV و پیشروی بیماری به سمت ایدز، میزان انتقال از 
طریق سرنگ آلوده به 5۶ درصد افزایش داشته است. انتقال 
از طریق رابطه جنســی نیز 2۶ درصد گزارش شده و انتقال 
این ویروس از مادر آلوده به جنین با توجه به برنامه ریزی ها 
مؤثر نظام ســلامت، با کاهش مواجه بوده است. همچنین 
انتقال ویروس HIV از طریق انتقال خون در ســال های 
اخیر به صفر رســیده و این مهم دستاورد بزرگی محسوب 

می شود.
وی با بیان اینکــه انتقال بیماری از طریق شــیردهی نیز 
ممکن اســت صورت گیرد، اظهار کرد: گــزارش ابتلاء به 
HIV در ۶ ماهه اول سال 1402 الگوی متفاوتی از ابتلاء 
به این ویروس را نشــان می دهد. برخلاف سال های اخیر 

ســهم زنان در این آمار رو به افزایش اســت، به طوری که 
اکنون ۷4 درصد آمــار ابتلاء به مردان تعلق دارد، در حالی 
که پیش از این 81 درصد جامعه مبتلایان را مردان تشکیل 

می دادند.
زالی، همه گیری کرونا را عامل غفلت از خدمت رســانی به 
بیمــاران مبتلا بــه HIV و ایدز در سراســر دنیا از جمله 
ایران دانست و افزود: در سال های اخیر تلاش های بسیاری 
برای افزایش اثرپذیری درمان ها صورت گرفته است. مرکز 
تحقیقات ســل و بیماری های ریوی در بیمارســتان مسیح 
دانشوری نیز از پیشــروترین مراکز دانشگاهی و منطقه ای 

است که به مطالعه در این زمینه می پردازد.
وی، مقاومــت دارویــی را از دیگر مســائل جدی در حوزه 
درمــان مبتلایان به HIV اعلام کرد و گفت: این ویروس 
یکــی از چموش ترین ویروس هاســت و با مقاومت دارویی 

بستر را برای تحول بیشتر فراهم می بیند.
زالی با اشاره به اینکه شاید هیچ ویروسی به اندازه ویروس 
HIV برای اتصــال به مولکول های بــدن پیچیده عمل 
نکند، گفــت: درمان های کنونی، درمان های فیزیوپاتولوژی 
بر اســاس خود ویروس اســت. جای خالی واکسن نیز در 

پروسه درمانی این بیماری خالی است.
به گفته رئیس دانشــگاه، در کنار ویــروس HIV باید به 
شناســایی عفونت های فرصت طلب و بیماری های همراه 

این ویروس نیز توجه ویژه شود.
زالی از تحت پوشــش قرار دادن 8 مرکز مشاوره و آزمایش 
ایدز تحت عنوان مراکز مثلثی در دانشــگاه علوم پزشــکی 
شــهید بهشــتی خبر داد و گفت: درصد پوشش این مراکز 
توســط دانشــگاه ها رو به افزایش و میزان از دست دادن 

مراجع نیز رو به کاهش است.
وی در پایان با تاکید بر ضرورت توسعه برنامه های حمایتی 
از مبتلایان و افزایش سطح اطلاعات عمومی جامعه، بیان 
کرد: بــا مراجعه به موقع و درمان مطلوب باید به ســمتی 
حرکت کنیم تا خطر بیماری به حداقل برسد و افراد خانواده 

و جامعه کمتر تحت تأثیر این بیماری قرار گیرند.

زالی عنوان کرد؛

غفلت از HIV در دوران کرونا 

شواهد نشــان می دهد زمانی که بازیکنان 
از سر خود برای ضربه زدن به توپ استفاده 

می کنند، خطرناک است.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیســن 
نت، دکتر »مایکل لیپتون«، نویســنده ارشد 
این مطالعه از دانشــگاه کلمبیــا نیویورک، 
می گوید: »نگرانی جهانی در مورد آســیب 
مغزی به طــور کلی وجــود دارد و به طور 
خاص در مورد احتمــال بالقوه ایجاد اثرات 
نامطلوب مغــزی درازمدت در فوتبال وجود 
دارد. بخــش بزرگی از ایــن نگرانی مربوط 

به پتانســیل تغییرات در بزرگسالی است که 
خطر انحطاط عصبی و زوال عقل را در آینده 

ایجاد می کند.«
بر خلاف سایر مطالعاتی که اثرات نامطلوب 
را در یک مقطع زمانی بررسی کرده اند، تیم 
لیپتون تغییرات مغزی را طی دو سال بررسی 

کرد.
آنها از 148 بازیکن آماتور )میانگین ســنی: 
2۷ ســال( پرسیدند که چقدر بازی می کنند، 
تمریــن می کنند و با ســر به تــوپ ضربه 

می زنند.

یادگیری کلامی و حافظــه بازیکنان مورد 
ارزیابی قرار گرفت و از هر کدام یک اسکن 
تخصصی ســر به نام تصویربرداری تانسور 
این تکنیک های  )DTI( بعمل آمد.  انتشار 

پیشرفته MRI حرکت آب را از طریق بافت 
مغز دنبال می کند.

پایــه،  آزمایش هــای  بــا  مقایســه  در 
شرکت کنندگانی که بیش از 1500 مورد هِد 
زدن را طی دو سال گزارش کردند، تغییرات 

مغزی قابل توجهی را نشان دادند.
لیپتــون در بیانیــه خبری دانشــگاه گفت: 
»تحلیل ما نشــان داد که میزان بالای هِد 
زدن در طی دوره دو ســاله بــا تغییراتی در 
ریزساختار مغز مشــابه یافته های دیده شده 
در آســیب های خفیف مغزی مرتبط است. 
همچنیــن این رونــد با کاهــش عملکرد 
یادگیــری کلامــی همراه بود. ایــن اولین 
مطالعه ای اســت که تغییر ســاختار مغز را 
در درازمدت نشــان می دهــد که مربوط به 

ضربه های سر در فوتبال است.«

محققان می گویند؛

ارتباط سر زدن در فوتبال با کاهش عملکرد مغز 

یک مطالعه جدید براســاس اســکن مغز 
گزارش می دهد کــه افراد مبتلا به کووید 
طولانی مدت تغییرات مغــزی متفاوتی با 
مغز بیمــاران کووید 19 کــه کاملًا بهبود 

یافته اند، نشان می دهند.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیســن 
نت، محققان گــزارش می دهند که کووید 
19 الگــوی خاصی از تغییرات ســاختاری 
میکروســکوپی را در مناطــق مختلف مغز 
افراد مبتلا به کوویــد طولانی ایجاد کرده 

است. 
دکتــر الکســاندر راو، متخصــص نــورو 
رادیولوژی در بیمارستان دانشگاه فرایبورگ 
آلمان و سرپرســت تیم تحقیق، گفت: »تا 
جایی که ما می دانیم، این اولین مطالعه ای 
اســت که بیماران مبتلا به کووید طولانی 

مدت را با گروهی بدون سابقه کووید 19 و 
گروهی که عفونت کووید 19 را پشــت سر 
گذاشته اند اما به طور ذهنی آسیبی ندارند، 
مقایســه می کند.«محققان تخمین می زنند 
که بین 10 تا 25 درصــد از بیماران مبتلا 
به عفونت کوویــد به کووید طولانی مبتلا 

می شوند.
مجموعه ای  شــامل  مدت  کووید طولانی 

از علائم مختلف اســت که می تواند برای 
هفته ها، ماه ها یا حتی ســال ها پس از غلبه 

بر بیماری اولیه ادامه داشته باشد.
علائم می تواند شامل مه مغزی، خستگی، 
درد مفاصــل یــا ماهیچه، تنگــی نفس، 
اختلالات گوارشــی، تپش قلب، و تغییر در 

حس بویایی یا چشایی باشد.
بــرای این مطالعه، محققان با اســتفاده از 
یــک تکنیــک جدید MRI کــه حرکت 
مولکول هــای آب را در بافت هــا تجزیه و 
تحلیل می کنــد، مغز شــرکت کنندگان را 
اسکن کردند. این روش می تواند اطلاعات 
دقیقی در مورد ریزســاختار مغز ارائه دهد 
و حتی تغییرات بســیار کوچــک در مغز را 

تشخیص دهد.
افراد اســکن شده شامل 89 بیمار مبتلا به 

کوویــد طولانی مدت، 38 بیمار که به طور 
کامل از عفونت کووید بهبود یافته بودند و 

4۶ فرد سالم بدون سابقه کووید بود.
محققــان هیچ گونه از دســت دادن حجم 
مغز یــا ضایعاتی که ممکن اســت علائم 
 طولانــی کوویــد را توضیــح دهــد، پیدا 

نکردند.
اما نتایج نشــان می دهد تغییرات کوچکی 
در مناطق مختلف مغز مشــاهده شــد که 
بین افراد مبتــلا به کووید طولانی مدت و 
افرادی که به طور کامل بهبود یافته بودند، 

تفاوت داشت.
آنها به طور خاص ارتباطی بین این تغییرات 
ریزســاختاری و شــبکه های مغزی خاص 
مربوط به بروز علائم مه مغزی، خســتگی 

و حس بویایی پیدا کردند.
محققــان امیدوارنــد در آینــده بیماران را 
دوباره بررســی کنند تا ببیننــد آیا علائم 
بالینی آنها تغییر می کنــد یا خیر و آیا این 
 تغییــرات می تواند به ســاختار مغز مربوط

باشد.

گزارش محققان آلمانی؛

اسکن ها تغییرات مغزی در مبتلایان کووید طولانی را نشان می دهند

بازی های آنلاين در صورتی که بدون ضابطه و نظارت والدين 
باشد اثرات مخرب بسیاری دارد که می تواند منجر به انزوای 
اجتماعی،رفتارهای پرخاشگرانه شود و تاثیرات بسیاری منفی 

 بر روح ،جسم و سلامت کودکان و نوجوانان
داشته باشد.

#پلیس_فتا                                                                #کلیک_امن

اثرات مخرب 
بازی های آنلاین بر رفتار کودکان 


